
معاون وزیر ارتباطات خبر داد
 راه اندازی ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار پورت فیبرنوری 

در ۸ شهر کشور
 رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفــت: تفاهم نامه  
مربوط به پروژه فیبرنوری در کشور با ۹ اپراتور سیار و ثابت به امضا رسید 
و به این واســطه در مدت یک ســال، اپراتورها باید ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار 

فیبرنوری را در شهرهای موردنظر راه اندازی و افتتاح کنند.
 »صادق عباســی شــاهکوه« معاون وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
در مراســم افتتاح پروژه هــای وزارت ارتباطات و مصادف بــا روز جهانی 
ارتباطات، اظهار داشت: راه اندازی و تحویل ۲۰ میلیون پورت فیبرنوری 
از اهدافی است دولت ســیزدهم و وزارت ارتباطات با جدیت آن را دنبال 

می کنند.
وی افزود: وظایفی که برای دســتیابی به این هدف مشــخص کردیم در 
۳ بخش تقسیم بندی شده اســت. تامین منابع یکی از مهم ترین اقدامات 
این بخش و از گام های ابتدایی بود. در این راستا پیشنهاد سازمان تنظیم 
مقررات این بود که دولت ۵ درصد حق الســهم خود از درآمد اپراتورها را 
به توســعه این پروژه اختصاص دهند اما هیات دولت بیش از پیشنهاد ما 
مصوب کرد و هشــت درصد از درآمد اپراتورها را بــه این پروژه اختصاص 

داد.
وی تاکید کــرد: این مصوبه نشــان می دهد که عزم دولت برای توســعه 
فیبرنوری جدی است. البته مصوبه مشروط بر این است که کل پروژه در۳ 
سال به سرانجام برســد.رئیس رگولاتوری تاکید کرد: بحث دیگر تقسیم 
کار بین اپرتورها بود بود. در مصوبه کمیسیون تنظیم مشخص شد که این 

کار باید به صورت موازی بین اپراتورها انجام شود.
وی خاطرنشــان کــرد: ۳۱ فروردین به تمــام اپراتورهایی کــه قابلیت 
همراهی در این پروژه را دارند نامه زدیم تا در این پروژه همراهی کنند. در 

نهایت از بین ۲۱ اپراتور ثابت و سیار، ۱۲ مجموعه اعلام آمادگی کردند.
عباســی افزود: برای این ۱۲ مجموعه، متن تفاهم نامه ای را ارسال کردیم 
و تا این لحظه ۹ پیش نویس تفاهم نامه برای تقســیم کار به امضا رســیده 

است و به صورت رسمی این تفاهم نامه ها به امضا خواهند رسید.
رئیس رگولاتوری تاکید کرد: بخش ســوم این پروژه به همکاری تمامی 
دستگاه های کشور وابســته اســت. تنها در این صورت است که می توان 

موانع سر راه این پروژه را مرتفع کرد.

ارتباطات وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد

ایران پیشتاز در راه اندازی شبکه ملی اطلاعات
خریــدار   وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات با بیان اینکه شبکه ملی اطلاعات 
خدمــات متنــوع و باکیفیتــی را به مردم 
عرضه می کنــد، گفت: امروز بســیاری از 
کشورهای پیشــرفته دنبال راه اندازی این 
شبکه هســتند و در این زمینه ایران یکی از 

کشورهای پیشتاز است.
 عیســی زارع پــور در مراســم روز جهانی 
ارتباطــات و جامعــه اطلاعاتــی کــه در 
پژوهشــگاه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 
برگزار شــد، گفت: زندگی مردم دیجیتالی 
شــده اســت و دیگر بزرگراه های جدید را 
باید بــا میزان فیبــر نوری شــناخت. این 
مســاله ســبب شــده تا دولتمردان از این 
پــس سیســتم های فیزیکی را به ســمت 
فناوری هــای اطلاعاتــی و ارتباطی ببرند. 
امــروزه فنــاوری اطلاعــات و ارتباطات 
زیرساخت زیست مردم محسوب می شود و 
بهره گیری و کاربردی سازی این فناوری در 

شرایط حاضر یک الزام است.
وی ادامــه داد: حتــی اتحادیــه جهانــی 
مخابرات نیز شعارهای ســالانه روز جهانی 
ارتباطــات را از شــعارهای عمومی و کلی، 
به ســمت گره گشــایی مشــکلات و ایجاد 
ظرفیت هــا با ICT  ســوق داده و امســال 
هم اســتفاده از فنــاوری اطلاعــات برای 

سالمندان انتخاب کرده است. 
دولت ســیزدهم نیــز به دنبال این اســت 
که از این فنــاوری برای تســهیل زندگی 
مردم اســتفاده کند، ما برای اینکه بتوانیم 
حکمرانــی مبتنی بــر داده را در کشــور 

راه انــدازی کنیــم و تصمیماتمــان برپایه 
حدس و گمان نباشــد و براساس اطلاعات 
باشــد، نیازمند اســتفاده از ظرفیت های 

فناوری اطلاعات و ارتباطات هستیم.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان 
اینکــه اســتفاده از ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات باید برای تســهیل زندگی مردم، 
حکمرانی مبتنی بر داده و توسعه اقتصادی 
مورد اســتفاده قرار گیرد، گفــت: در حالی 
که دبیــرکل اتحادیــه جهانــی مخابرات 
اعلام کرده حدود ۶۰ درصــد از مردم دنیا 

به ارتباطات دسترسی دارند، در ایران حتی 
روســتاهای ما هم اینترنــت دارند و اکنون 
با اتصال ۶۰۰ روســتای بــالای ۲۰ خانوار، 
۸۶ درصد روســتاها به شبکه ملی اطلاعات 
متصل هستند و پیش بینی ما این است که 
در شش ماهه اول سال ۱۴۰۲ کل روستاها 

به شبکه ملی اطلاعات متصل شوند.

گره های کشور با فناوری اطلاعات 
قابل گشایش است

زارع پور با بیان اینکــه بخش ICT حتی در 

طرح اقتصــادی دولت نیــز در کنار دولت 
اســت، گفت: گره های کشــور بــا فناوری 
اطلاعات قابل گشــایش اســت و با وجود 
ابزارهای این فناوری، اجرای هر طرح، بیش 
از گذشــته، اجرایی به نظر می رســد. برای 
مثال برای تشــخیص بانک های اطلاعاتی 
کشــور که خطای دهک های یارانــه را به 
حداقل برسانیم می توان از فناوری اطلاعات 
کمک گرفت و این نمودی از گره گشــایی 
فناوری اطلاعات اســت. این حوزه می تواند 
توســعه اقتصاد کشــور را متحــول کند و 

ظرفیت های زیادی دارد و اکنون دولت کل 
اختیارات مربوط به اقتصــاد دیجیتال را به 

یک کارگروه ویژه سپرده است.
وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با بیان 
اینکه برنامه هــای متعددی بــا محور کار 
شــبکه ملی اطلاعات در دست انجام است، 
افزود: شــبکه ملــی اطلاعات شــبکه ای 
پرســرعت، با کیفیت، مســتقل و امن در 
سراسر کشور خواهد بود که خدمات متنوع 
و باکیفیتــی را به مردم عرضــه می کند و با 
بهره گیری از ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
زندگی را به کام مردم شــیرین می شــود. 
امروز بسیاری از کشورهای پیشرفته دنبال 
راه اندازی این شبکه هستند و در این زمینه 
جمهوری اسلامی ایرانی یکی از کشورهای 

پیشتاز است.
زارع پور با اشــاره به اجرای پروژه توســعه 
۲۰ میلیون پــورت فیبرنوری در کشــور، 
گفت: در ابتــدای کار بســیاری می گفتند 
که این حجم کار شــدنی نیســت. اما امروز 
می بینیم کــه حتی دولت برای نخســتین 
بار در تاریخ کشــور، یک ســوم درآمد خود 
را از اپراتورهای موبایل، صرف توســعه این 
پروژه خواهد کرده و سه درصد درآمد خود 
از اپراتورهای ثابت را برای تسهیل این پروژه 
واگذار کرد. دولت زیرساخت های قانونی را 
برای پیشبرد این پروژه فراهم کرده و موانع 
را برداشــته اســت. ما با تجهیزات وارد این 
کار شده ایم و منتظر کســی نمی ایستیم و 
پشت اپراتورها و کســانی که پای کار بیایند 

هستیم.
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خانه  هنر   میرا

معاون وزیر صمت اعلام کرد

و وش خودر جزئیات مدل جدید فر

سازمان هدفمندسازی یارانه ها:

 ثبت نام از متقاضیان 
 دریافت یارانه برای افراد جدید 

و جامانده آغاز شد

وزیر نفت مطرح کرد
 مذاکرات برای سوآپ گاز از ترکمنستان

 به ارمنستان

وزیـر کار:
منابع تسهیلات برای مشاغل خانگی 

۲۰۰ درصد افزایش یافته است
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 وزیر راه و شهرسازی گفت: مســوولان روابط عمومی 
در برخورد با خبر نباید به صــورت انفعالی عمل کنند 
و منتظر نشــوند تا با پیش آمدن رویــدادی خبر آن را 
تهیه کنند، بلکه هنگامی کــه لازم بود خبر را مبتنی بر 

صحت و دقت بیافرینند. 
وزیــر راه و شهرســازی در پیامی با گرامیداشــت ۲۷ 
اردیبهشــت روز جهانی ارتباطــات و روابط عمومی 
با اعلام یکی از وظایف اســتراتژیک روابط عمومی که 
دخالت در روند تصمیم گیری ســازمان اســت، گفت: 
وظایف روابط عمومــی اعمال مدیریت شایســته در 
جامعه، در درون شــبکه های ارتباطی گسترده نیاز به 
اطلاعات و آگاهی های متقن، به روز، واقعی و کارآمد از 

جامعه دارد.این عضو کابینه دولت سیزدهم 
گفت: امروزه نقش روابط عمومی ها در کمک 
به تصمیم گیری های مدیریتی و استراتژیک 
یک سازمان نقشــی قابل توجه است. نقش 
روابط عمومی به عنــوان ابزار مدیریتی برای 
فعالیت های حرفه ای، علمی و الکترونیکی،  
از مشــخصه های جدیــد روابــط عمومی 

در عصر ارتباطات اســت. بنابراین،  از نقاط برجسته و 
ممتاز در مدیریت اســتراتژیک، تأکید بر محیط برون 
ســازمانی و حتی جهانی اســت و در واقــع،   منظور از 
وظایف اســتراتژیک روابط عمومــی، دخالت در روند 

تصمیم گیری سازمان است.

وزیر راه و شهرســازی تاکید کــرد: اهمیت 
جایگاه روابط عمومی در عصــر ارتباطات و 
در دورانی که اطلاع رسانی در همه عرصه ها 
پیشتاز است، دوچندان شده است به گونه ای 
که موفقیت ســازمان ها، ادارات و شرکت ها 
و دوامشــان در عرصه هــا و فعالیت هــای 
تخصصی بــه عملکــرد روابط عمومی های 

آن ها وابسته است.
وی تاکید کرد: وظایــف روابط عمومی اعمال مدیریت 
شایســته در جامعــه، در درون شــبکه های ارتباطی 
گســترده نیاز بــه اطلاعــات و آگاهی هــای متقن، 
به روز، واقعــی و کارآمــد از جامعــه دارد. متصدیان 

روابط عمومی، باید ضمن آشــنایی با عناصر و اجزای 
تشــکیل دهنده ارتباط یعنــی معنی و مفهــوم انواع 
ارتباط از نظر سمبل، کلامی و غیرکلامی، به طور کامل 
از جریان ارتباطی در تبیین اهداف و استمرار و پایداری 
وظایفشان شناخت کافی داشته باشند. همه مسئولان 
روابط عمومی که مسئولیت ارتباط با وسایل ارتباطی را 
به عهده دارند، باید به این اصل مهم و کلی و این واقعیت 
واقف باشــند و آن را در فعالیت ارتباطی خود به عنوان 
محور اصلی در نظــر بگیرند، در برخورد بــا خبر نباید 
به صورت انفعالی عمل کنند و منتظر نشوند تا با پیش 
آمدن رویدادی خبر آن را تهیه کنند، بلکه هنگامی که 

لازم بود خبر را مبتنی بر صحت و دقت بیافرینند.

وزیر

وابط عمومی نباید در برخورد با خبر به صورت انفعالی عمل کنند مسوولان ر

در دیدار وزیر اقتصاد با معاون نخست وزیر کوبا صورت گرفت

توافق برای افزایش همکاری های 
اقتصادی تهران و هاوانا

 تاثیر منفی جنگ اوکراین بر امنیت غذایی کوبا

آگهی فراخوان شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان

نوع رديف
مهلت ارسالموضوعشمارهفراخوان

مدارک
مديريت
مرتبط

فراخوان 1
48549696عمومی

انجام عملیات تعمیر، 
بازسازی وساخت قطعات 

مکانیکی فولاد سبا  
قرادادهای 1401/03/18

خريد

فراخوان 2
48553791عمومی

انجام عملیات تعمیر و 
اورهال مندرل های کلاف 
پیچ نورد پیوسته فولاد 
سبا شرکت فولاد مبارکه

قرادادهای 1401/03/18
خريد

جهت دريافت اســناد و کسب اطلاعات بیشــتر در خصوص  فراخوان های عمومی، ارزيابی 
کیفی، مناقصات و مزايدات به وبســايت شرکت به نشانی   www.msc.ir، منوی خريد و 
تامین کنندگان، مناقصات مراجعه و طبق راهنماي موجود، نسبت به انتخاب مناقصه مورد نظر 
از طريق سیستم ارتباط با تأمین كنندگان )SRM( ا قدام نمائید. اطلاعات ساير فراخوان ها 

از طريق سايت شرکت، قسمت اطلاعیه ها قابل دسترس می باشد.
08-1401

روابط عمومي شرکت فولادمبارکه اصفهان



نماینده ولی فقیه در سپاه خبر داد

وحانی،۴خرداد برگزار می شود کنگره شهدای ر

در جلسه شورای عالی مسکن مطرح شد

فرمان رئیسی برای برکناری مانع تراشان مسکن
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مثلث اصلاحات نظام بانکی در دایره اقتدار 
بانک مرکزی

علیرضا ریاضــی  وضعیت موجــود نظــام بانکی حاصــل عمل و 
عکس العمل سه حوزه »بانک ها«، »دولت« و »مردم« است که در پاسخ 
به انگیزه هایی که توســط قوانین و نهادهای پولی و بانکی کشور حاکم 
می شوند، به دست آمده و در چارچوب زیرســاخت های موجود شکل 
گرفته است. چنین وضعیتی بدون اصلاحات در عوامل به وجود آورنده 
آن، از بین نمی رود و با سیاســت های مقطعی و یا اقدامات دســتوری، 
در بسیاری از مواقع تشدید می شــود. تغییر این وضعیت نیازمند تغییر 
قواعد بازی است. بدون اجرای اصلاحات نهادی در قوانین شکل دهنده 
روابط سه گانه اشاره شده، انتظار نمی رود وضع موجود به صورت پایدار 
تغییر کند. در مقابل، ادامه این وضع منجر به تخریب بیشــتر سلامت 
بازارهای مالی می شــود. بنابراین، لازم اســت در نقش های حاکمیتی 
قانون گذار و مقــام ناظر و همچنین نقش بانک هــا در زمین بازی بانک 
مرکزی و بانک ها و مشــتریان تغییراتی به منظــور اصلاح نظام بانکی 
انجام پذیرد تا از مسیر افزایش ســلامت بانکی، قدرت تسهیلات دهی 
بانک ها و تامین مالی تولید ضمن حفظ ارزش پول ملی و برآورده کردن 

انتظارات مردمی تقویت شود.
در این راســتا علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکــزی از ابتدای در 
دست گرفتن سکان بانک مرکزی در دولت سیزدهم طرح اصلاح نظام 
بانکی در ســه حوزه رابطه »بانک مرکزی با دولــت«، »بانک مرکزی با 
بانک ها« و »بانک ها با مردم« را در دســتور کار قرار داده است و در این 
مسیر اقداماتی انجام شده است.رابطه دولت با بانک مرکزی همواره به 
عنوان چالش بزرگ نهاد سیاســتگذار پولی و بانکی مطرح بوده اســت 
این چالش در گفتمان روســای کل بانک مرکزی دوره های گذشــته 
به عنوان لزوم استقلال بانک مرکزی مطرح شــده است در دوره اخیر 
تغییر گفتمان علی صالح آبادی بر مفهوم »بانک مرکزی مقتدر« بجای 

»بانک مرکزی مستقل« دیده می شود.
در حوزه رابطه دولت با بانک مرکزی، مهمترین عامل عدم اســتقراض 
دولت از بانک مرکزی یا به بیان ســاده تر عدم وارد شدن دست دولت در 
جیب بانک مرکزی است، در همین راستا صالح آبادی، رئیس کل بانک 
مرکزی صراحتاً عنوان کرده است »خلق پایه پولی از این منظر که دولت 
از بانک مرکزی اســتقراض کند، به عنوان یک خط قرمز تعریف شــده 
است«، بررسی روند سیاستگذاری و اطلاعات تحلیل شده موئد ان است 
که در جانب اصلاح رابطه بانک ها با بانک مرکزی، بانک مرکزی اقداماتی 
از جمله عدم اضافه برداشت از بانک مرکزی در دســتور کار قرار گرفته 
است، بانک مرکزی در بخشنامه جدید خود که در ماه گذشته به بانک ها 
ابلاغ کرده است، اضافه برداشت بدون وثیقه گذاری را ممنوع اعلام کرد. 
این گام نخسین بانک مرکزی را در اصلاح رابطه بانک ها با بانک مرکزی 
باید به فال نیک گرفت چرا که بر طبق بخشنامه بانک مرکزی از این پس، 
اعطای خط اعتباری یا اضافه برداشــت، صرفاً با اخــذ وثیقه امکان پذیر 
خواهد بود و نوع و میزان وثایق قابل پذیرش توسط شورای پول و اعتبار 
تعیین می شود. نکته دیگری که در این بخشنامه بدان تاکید شده اینکه 
در صورت عدم تسویه به موقع اضافه برداشــت بانک یا موسسه اعتباری 
غیربانکی ظرف مهلت مشــخص که در ضوابط اجرایی ناظر ذکر خواهد 
شد، بانک مرکزی در چارچوب ســازوکاری مدون و مستمر، نسبت به 
فروش وثایق و استیفای مطالبات خود اقدام خواهد کرد. با اتخاذ چنین 
رویکردی از سوی سیاســت گذار پولی، به نظر می رسد که روش سنتی 

اضافه برداشت بانکی به طور کامل کنار گذاشته شود.
در جانب اصلاح رابطه با بانک ها با مــردم مهمترین اقدام بانک مرکزی 
تســهیل دسترســی آحاد مردم به خدمات بانکی اســت که با عنوان 
شمولیت مالی مطرح شده است. شمول مالی در ادبیات نظری موضوع 
به معنای دسترسی آسان، ســریع و مقرون به صرفه همه آحاد جامعه 
به خدمات بانکی اســت و لذا یکی از شاخص های توســعه مالی در هر 
کشوری محسوب می شود. به عبارت دیگر این مفهوم در معنای میزان 

فراگیری خدمات مالی در اقصی نقاط یک کشور است.
مطالعــات و پژوهش ها نیــز حاکی از آن اســت که هرچه شــمول و 
فراگیری خدمات مالی بیشــتر باشد، به رشــد اقتصادی و توسعه مالی 
آن کشور منتج می شود. به همین دلیل همواره یکی از اهداف و مقاصد 
سیاست گذاران و به طور ویژه سیاستگذار پولی بحث توسعه شمولیت 

مالی است و البته خوشبختانه از این نظر شرایط خوبی داریم.
در دوره جدید بانک مرکزی با ابلاغ الزامات قانونی و زیرساخت مقرراتی 
به شبکه بانکی، انتظار می رود این اختلاف رویه در شبکه بانکی کاهش 

یابد و به سمت همگرایی و وحدت رویه میان بانک ها حرکت یابد.
بر اساس تاکیدات مقامات مسئول بانک مرکزی یکی از برنامه های این 
بانک را تســهیل دریافت اعتبارات اعلام کرده اند در این خصوص علی 
رغم آنکه در موضوع شعبه، افتتاح حســاب، دریافت و پرداخت از تراز 
خوبی در شبکه بانکی دیده می شود ولی مطالعات و بررسی ها موید آن 
است که در استفاده از اعتبارات خرد رضایتمندی لازم وجود ندارد و با 
وضعیت مطلوب فاصله وجو دارد، از این رو در دوره جدید ریاست بانک 

مرکزی مقرر شده است در این باره اقدامات مناسبی انجام گیرد.
موضوع بحث برات و ســفته الکترونیکی از جمله موضوعات شمولیت 
مالی است این بســتر با همکاری وزارت امور اقتصادی و دارایی، بانک 
مرکزی و قوه قضائیه محقق شــده است. بر این اســاس امکان استفاده 
از سفته به صورت الکترونیکی، شــبانه روزی و بدون مراجعه حضوری 
ممکن اســت. در چنین شــرایطی، یکی از مواردی که برای تســهیل 
اســتفاده از اعتبارات خرد محقق شــده، همان امکان استفاده از سفته 
الکترونیکی اســت که می توان از آن به عنوان ابزار ضمانت تســهیلات 
استفاده کرد.بررسی روند شاخص های ســلامت بانکی نشان می دهد 
متاسفانه سلامت بانکی به صورت مستمر تضعیف و اجرای کارکردهای 
نظام بانکی با مشــکلات بیشــتری همراه شده اســت و در صورتی که 
اقدامات عاجلی انجام نشــود، کارکرد نظام بانکی دچار اختلال خواهد 
شــد که در آن صورت، بانک مرکــزی مجبور به مداخلات گســترده 
می شود که نتیجه ای جز تورم و رکود بیشــتر و طولانی در پی نخواهد 
داشــت، حال باید منتظر بود و دید که اصلاحات ایجاد شده تا چه حد 
قدرت بازیابی بانک مرکزی در مواجه بــا دولت و بانک ها و ارائه خدمت 

گسترده به مردم را خواهد داشت.

در دیدار سرلشکر باقری با وزیر دفاع تاجیکستان مطرح شد
برگزاری رزمایش های مشترک و توسعه 

تجهیزات نظامی
مبارزه با تروریســم و برقــراری امنیت در مرزهــا و همچنین تاکید بر 
رزمایش های مشترک و توســعه تجهیزات نظامی فی مابین دو کشور 
از مهمترین محورهای مهم گفت وگو بین رییس ســتاد کل نیروهای 
مسلح ایران با وزیر دفاع تاجیکستان بود.سردار سرلشکر پاسدار محمد 
باقری رییس ستاد کل نیروهای مســلح بعد از استقبال رسمی توسط 
سپهبد شــیرعلی میرزا وزیر دفاع تاجیکســتان و همچنین شرکت در 
مراسم باشکوه نظامی و ســان از یگان های نمونه و تشریفات نیروهای 
مسلح کشــور تاجیکســتان در یک نشســت تخصصی ضمن بررسی 
راه های توسعه و گســترش همکاری های دوجانبه و مبارزه با تروریسم 
در منطقه آسیای مرکزی؛ همکاری های منطقه ایی با محوریت کشور 
افغانســتان را مورد بحث و بررسی قرار دادند.ســپهبد شیرعلی میرزا 
وزیر دفاع تاجیکســتان نیز در این دیدار گفت: برگزاری رزمایش های 
مشــترک و توســعه تجهیزات نظامی از اولویت های نیروهای مسلح 

کشور تاجیکستان و جمهوری اسلامی ایران می باشد.

یادداشت

تریبون

یک عضــو کمیســیون حقوقی و قضایــی مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: اگر هدف از اجرای طرح 
مردمی ســازی پرداخت یارانه ها این است که دست 
دلال و قاچاقچی و مفســد اقتصادی از جیب مردم 
قطع شــود، دیگر اســمش »جراحی« نیست بلکه 
»قطع ید« اســت و باید بگوییم که مــا می خواهیم 
دست سارق را نه بصورت نمایشــی بلکه در واقعیت 

قطع کنیم.
مهدی باقری  با اشــاره به اقدام دولت در اجرای طرح 
مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه  کالاهای اساسی 
اظهار کرد: در مجلس با چندین ســهو لسان مواجهیم 
که یکــی از آنها موضوع حذف ارز ترجیحی اســت؛ در 
شــرایطی چنین موضوعی مطرح می شــود که اصلًا 
مصوبه ای به این عنوان نداریم بلکه آنچه که وجود دارد 
طرحی در دولت در چارچوب مصوبات مجلس شورای 
اسلامی اســت که طی آن قرار است تغییراتی در روش 

پرداخت یارانه اعمال شود.
وی با تاکید بر توزیع هدفمند یارانه ها میان مردم تاکید 
کرد: مردم همیشه گلایه مند هســتند که به نام مردم 

یارانه پرداخت می شود اما این یارانه به دست 
آنها نمی رسد و عدالتی در توزیع  یارانه وجود 

ندارد.
نماینده زنجــان و طــارم در مجلس افزود: 
پیشتر کل یارانه ای که متعلق به مردم بود، 
به واردکنندگان یا به دلالان داده می شــد، 
اما امروز تصمیمی اتخاذ شــده تا این یارانه 

به مردم پرداخت شود؛ بر این اساس قرار است تا وقتی 
فرد برای خرید نان به نانوایی مــی رود، همان لحظه 
یارانه نان به حســاب نانوا واریز شــود؛ این اقدام در 
راســتای اجرایی کردن عدالت در پرداخت یارانه ها 

است.
باقری با اشــاره به دشــواری های اجرای طرح توزیع 
عادلانــه یارانه خاطر نشــان کرد: یکــی از دلایلی که 
دولت های قبل بــرای اجرای چنیــن طرحی اقدامی 
جدی انجام ندادند دشــواری آن بود؛ چراکه اگر اقدام 
راحتی بود، تا حالا همه آن را انجــام داده بودند؛ یکی 
از نگرانی های نمایندگان مجلس نیز این است که این 
دشــواری باعث اجرای ناقص طرح شــود؛ نمایندگان 

مجلس همزمان که به عنــوان وکلای مردم 
این وظیفه را دارنــد تا دغدغه هــای آنها را 
منتقل و پیگیری کنند، از این دولت عزیز نیز 
در اجرای سیاســت هایش حمایت بسیاری 

می کند.
وی درباره اســتفاده از عنــوان »جراحی 
اقتصادی« از ســوی برخی مقامات کشور 
برای طرح توزیــع عادلانه یارانه  کالاهای اساســی 
با بیان اینکه »اســتفاده از چنیــن عباراتی صحیح 
نیســت«، اظهار کرد: »عدالت« بهترین لفظی است 
که ما حکومت جمهوری اســلامی مکلــف به ایجاد 
آن اســت؛ وقتی یارانه به دســت قاچاقچی و دلال 
می رســد و هیچ روســتایی از آن بهره ای نمی برد و 
این طرح نیز در حال تحقق بهره مندی روســتاییان 
از یارانه شــان اســت، آیا این کار جراحی اســت یا 

عدالت؟
این عضو کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای 
اســلامی گفت: اگر هدف از اجرای طرح مردمی سازی 
پرداخت یارانه ها این است که دست دلال و قاچاقچی و 

مفسد اقتصادی از جیب مردم قطع شود، دیگر اسمش 
»جراحی« نیســت بلکه »قطع ید« است و باید بگوییم 
که ما می خواهیم دست ســارق را نه بصورت نمایشی 

بلکه در واقعیت قطع کنیم.
باقری با تاکیــد بر اینکــه آمادگی اجــرای چنین 
طرحی در دولــت وجــود دارد خاطر نشــان کرد: 
ظرفیت چنین اقدامــی در همه دولت هــا از جمله 
دولت ســیزدهم وجود داشــته و دارد، اما آنچه مهم 
است این اســت که باید در میان مدیران دولت اراده 
کافی و همت بالایی وجود داشــته باشد و مسئولان 
اجرایی زمان مناســبی را به ایــن موضوع اختصاص 

دهند.
وی در پایان اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی پیش 
از اقدام دولت برای اجرای طرح مردمی سازی پرداخت 
یارانه خواستار اجرای این طرح بود؛ حال نیز با توجه به 
اینکه هم ظرفیت آن در دولت وجــود دارد و هم اینکه 
دولت ســیزدهم توان اجرای آن را دارد، مطالبه ما این 
است که دولت ســیزدهم یارانه ها را دقیقاً روی سفره 

مردم بگذارد.

مجلس

هادی رضایی   نماینده ولی فقیه در سپاه 
از برگــزاری کنگره ۴ هزار شــهید روحانی 
در چهــارم خردادماه خبــر داد و گفت: در 
این مراســم که در قــم برگزار می شــود، 
رئیس جمهور و فرمانده کل سپاه سخنرانی 

می کنند.
حجت الاســلام عبــدالله حاجــی صادقی 
نماینــده ولی فقیه در ســپاه در نشســت 
خبری که برای تشــریح برنامه های کنگره 
بزرگداشت شهدای روحانی در محل روابط 
عمومی ســپاه برگزار شــد طی سخنانی، 
گفت: روحانیون با خبرنگاران در یک جهاد 
مشترک هســتند و همانگونه که می دانید 
جهاد تعطیلی ندارد و مؤمن بازبان و قلمش 

جهاد می کند.
وی افــزود: روحانیــون و خبرنــگاران، 
جهادگران عرصــه تبیین هســتند و این 
عرصه بــه دلایل مختلــف مقدم با ســایر 

جهادها است.
نماینده ولی فقیه در ســپاه »جهاد تبیین« 
را جهاد اکبر دانســت و تصریح کرد: دشمن 
شکســت خورده در تمامی عرصه ها امروز 
با تحریف، فریب و شــبهه افکنی به جنگ 
باورهــای جامعه مــا آمــده و جهادگران 
کــه در این عرصــه می توانند ایســتادگی 
کنند خبرنگاران و روحانیون هســتند که 

می توانند دشمن را عقب بزنند.

حجت الاســلام حاجی صادقــی یک بعد 
جهاد تبیین را اطلاع رســانی درســت و به 
موقع دانســت و گفت: دشــمن به دنبال 
تغییر الگوهای رفتــاری و تضعیف گفتمان 
مقاومــت و بــه دنبــال فتنه اســت، آنها 
می خواهند فضا را تاریــک کنند و ما امروز 
بیشــترین حرکت را باید در عرصه تبیین 

داشته باشیم.
وی صراحــت بیــان و شــجاعت را از دیگر 
ویژگی هــای جهادگــران عرصــه تبیین 
دانســت و گفت: جهادگــران عرصه تبیین 
بایــد روحیه جهادی داشــته و خســتگی 

ناپذیر باشند.
نماینده ولــی فقیه در ســپاه با اشــاره به 
برگــزاری کنگره بزرگداشــت شــهدای 
روحانی، اظهار داشــت: گفتمان شــهدا، 
گفتمان عــزت و مقاومت و اقتدار اســت. 
شــهدا در یــک سُــرور و خوشــحالی نزد 
خداوند به ســر می برند و شهادت در مکت 

ما کامیابی است.
حجت الاســلام حاجــی صادقی با اشــاره 
به ویژگی های ســپهبد شــهید حاج قاسم 
سلیمانی، خاطرنشان کرد: بزرگترین هدف 
و آرزوی حاج قاسم ســلیمانی شهادت بود، 

این را دشمنان ما نمی دانند و نمی فهمند.
وی پیام شهدا را بشــارت به حیات انسانی 
دانست و افزود: ادبیات شــهدا این است که 

جز زیبایی و قشنگی چیزی ندیده اند.
نماینده ولــی فقیه در ســپاه تصریح کرد: 
مردم داری و خدمت به مردم ویژگی مکتب 
شهداست و ما با توجه به این موضوع کنگره 

شهدا را برگزار می کنیم.
حجت الاســلام حاجــی صادقی با اشــاره 
به اهداف کنگره شــهدا، گفت: مــا در این 
کنگره ها از شهدا ســبک زندگی و چگونه 
زندگی کردن را می آموزیم و پیام شــهدا را 
می شنویم که با ایســتادگی و نه با سازش، 
کوتــاه آمــدن و اســتیصال بــه پیروزی 

می رسیم.
وی اضافه کرد: برای برگزاری این مراســم، 
شناسایی شــهدای روحانی را آغاز کردیم، 
اما قطعا تعداد شهدای ما بسیار بیشتر از این 
۴ هزار شهید است که ما تا کنون شناسایی 

کرده ایم، ما روحانیونی داشته ایم که بعد از 
آغاز جنگ، لباس پاســداری از انقلاب را بر 
تن کرده اند مانند شهید حجازی که شاگرد 
شهید بهشــتی بود اما با آغاز جنگ به سپاه 

پیوست.
نماینده ولی فقیه در ســپاه با بیــان اینکه 
تا کنون ۵۵ کنگــره شــهدای روحانی در 
اســتانها برگزار شــده و ۳۴ کتــاب درباره 
روحانیت منتشر شــده است، اظهار داشت: 
همچنین ۱۰کتاب صوتی و ۵۰۹ کتاب نیز 

در سطح استان ها داشته ایم.
حجت الاسلام حاجی صادقی افزود: ۳۷۴۱ 
روحانی شــیعه و ۱۴۹ شــهید اهل سنت 
داشــته ایم، که ۵۷ نفر از زمان مشــروطه 
تا انقلاب اســلامی بوده انــد، ۴۰ نفر نیز از 
پیروزی انقلاب اســلامی تا جنگ تحمیلی 
بوده اند، همچنین ۱۴۹ شهید ترور و مدافع 

حرم داریم.
وی اعــلام کــرد: کنگــره ۴ هزار شــهید 
روحانی، چهارم خرداد در شــهر قم برگزار 
می شــود که پیــام رهبر معظــم انقلاب 
اسلامی در آن پخش و حجت الاسلام سید 
ابراهیم رئیســی و سرلشکر حسین سلامی 
فرمانده کل ســپاه در آن سخنرانی خواهند 
کرد. همچنین یــک نمایشــگاه بزرگ در 
حاشیه کنگره برگزار می شود، البته قرار بود 
این کنگره در ســال ۹۸ برگزار شــود اما به 

دلیل کرونا برگزار نشد.
نماینده ولی فقیه در سپاه با اشاره به میزان 
شــهدای روحانی نســبت به ســایر اقشار 
جامعه، گفت : تعــداد شــهدا، جانبازان و 
آزادگان روحانی به نسبت تعداد سایر اقشار 
جامعه بیشتر بوده است، البته منتی بر مردم 
نداریم و منت کش آنها هستیم چون بدون 
این ملت رشــید، ما نظامی ولایی نداشتیم. 
افتخار روحانیت این اســت کــه هیچ گاه 
نگفته اســت بروید جهاد کنید، بلکه گفته 

بیایید جهاد کنیم.
حجت الاســلام حاجی صادقی با اشاره به 
تلاش دشــمنان برای آســیب زدن به نهاد 
روحانیت، گفت : دشــمنان تلاش دارند که 

پیوند ملت و روحانیت را بشکنند.
وی درباره اقدامــات روحانیون برای تبیین 
اقدامات اقتصادی دولــت و کاهش نگرانی 
های مردم در این خصــوص ، گفت: ما کار 
اصلی خــود را تبین وضعیت بــرای مردم و 
انتقال دغدغه ها و شرایط مردم به مسئولان 
قرار داده ایم نــا بتوانیم در این زمینه کمکی 
به مردم و مسئولان داشــته باشیم، البته از 
فشار رســانه ای و جنگ روانی دشمن نباید 

غافل شد.
نماینده ولی فقیه در ســپاه تاکید کرد: ما به 
عنوان روحانیت تلاش داریم که به دولت و 

مردم در این زمینه کمک کنیم.

ح مردمی سازی پرداخت یارانه ها قطع ید مفسدین است هدف اجرای طر

خریدار   رئیس جمهور با اشــاره به اینکه 
نیمی از هزینه ســبد خانوار صرف مســأله 
مسکن می شــود، جهش واقعی در ساخت 
مســکن را از اولویت های دولت دانست و از 
اســتانداران و مدیران بانکی و سازمان های 
مسئول خواســت تا برای حل این موضوع 

اقدام کنند.
اطلاع رســانی  پایــگاه  گــزارش  بــه 
ریاســت جمهوری، آیت الله »سید ابراهیم 
رئیسی« در سومین جلســه شورای عالی 
مســکن با بیان اینکه مشکل مسکن مردم 
با حرف و جلسه حل نمی شود، خاطرنشان 
کرد: بــرای این موضوع بایــد اقدام عملی 
انجام شــود و اتفاقی بیفتــد؛ چون کارگر، 
کشاورز، دانشــگاهی و حوزوی و هر قشر 
دیگر بایــد ۴۰ تا ۵۰ درصــد هزینه یعنی 
نصف درآمــدش را به مســکن اختصاص 

دهد.
وی با بیان اینکه ســاخت دســت کم یک 
میلیــون واحد مســکونی در ســال و رفع 
دغدغه مردم در ایــن زمینه هم نیاز جدی 
جامعه، هم وعده دولت و هم تکلیف قانونی 
اســت، گفت: امکانات و ظرفیت های لازم 
برای تحقــق اهداف نهضت ملی مســکن 
کاملا فراهم اســت اما این ظرفیت ها باید 
به شــکل صحیح مدیریت شود و به فعلیت 

برسد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه قانون جهش 
ساخت مسکن همه دســتگاه ها و نهادها را 
موظف به همکاری در زمینه تحقق اهداف 
نهضت ملی ســاخت مســکن کرده است، 
افزود: در حــدود ۸ ماه گذشــته اقدامات 
خوبی در زمینه اجرای این قانون انجام شده 

که لازم بوده اما کافی نیست.
وی با اشــاره به گزارش ارائه شده در این 
جلســه از ســوی وزیر راه و شهرســازی 
دربــاره میزان پیشــرفت اجــرای قانون 
جهش ساخت مســکن و میزان عملیاتی 
شــدن تعهــدات تعییــن شــده بــرای 
دســتگاه های مختلــف، اظهار داشــت: 

با وجود آنکه ایــن روزها بدنــه دولت به 
شــدت درگیر اجرای قانون مردمی سازی 
و عادلانه کردن یارانه ها اســت، اما بنا به 
درخواســت وزیر راه و شهرســازی و نظر 
به اهمیت موضوع مســکن بــرای بنده، 
این جلســه برای بررســی و حل و فصل 
مشــکلات پیش روی اجرای قانون جهش 

ساخت مسکن برگزار شد.
رئیس جمهور با تاکیــد بر اینکه تصمیمات 
این جلســه باید با جدیت پیگیری و اجرایی 
شــود، ادامــه داد: مســئولان وزارت راه و 
شهرســازی، اســتانداران، بانک مرکزی و 
بانک های عامل و همه دستگاه های مسئول 
در اجرای قانون جهش ســاخت مســکن، 
ایجاد جهش واقعی در ســاخت مســکن را 
جزو اولویت هــای اصلی خود قــرار دهند 
و تلاش کننــد دغدغه خانوارهــا در زمینه 
هزینه های مســکن تا حد قابل قبولی رفع 

شود.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه برنامه دولت 

ســیزدهم برای ســاخت ۴ میلیون واحد 
مســکونی نیازمند جدیــت و اهتمام همه 
اجزای دولت است، تصریح کرد: کسانی باید 
مسئول عمل به این وعده شوند که از روحیه 
انقلابی و جهادی برخوردار باشــند؛ کسانی 
که به هر دلیل نمی تواننــد یا خدای ناکرده 
نمی خواهند این برنامه عملیاتی شود، قطعا 
برای اجرای این برنامه مضر بوده و باید کنار 

گذاشته شوند.
وی ادامــه داد: عقب ماندگی های اجرای 
طــرح در زمینــه تحقق خــط اعتباری 
تامین منابع صندوق ملی مســکن، واریز 
درآمدهای مالیاتی حوزه زمین و مســکن 
به ایــن صنــدوق، واگــذاری زمین های 
مستعد اجرای طرح از ســوی دستگاه ها 
به وزارت راه و شهرسازی و استانداری ها، 
تســریع در صدور مجوزهای لازم از جمله 
از ســوی شــهرداری ها، تمهید خدمات 
شــهری و زیربنایــی و هر گونــه تاخیر و 
عقب ماندگی دیگــر در کوتاه ترین زمان 

باید رفع شود.
رئیــس جمهور با بیــان اینکه دســتگاه ها 
و اداراتــی که زمیــن در اختیــار دارند در 
هماهنگــی بــا وزارت راه و شهرســازی 
می توانند از آنها برای ســاخت مسکن مورد 
نیاز کارمندان ثبت نام کرده خودشان بهره 
بگیرند،  افزود: هماهنگی کامل دستگاه های 
مســئول در اجرای قانون جهش ســاخت 
مسکن ضرورت دارد و بنده هم این آمادگی 
را دارم تــا هر زمــان که نیاز بود جلســات 
شورای عالی مســکن را برای رفع مشکلات 
و موانع اجرای سریع تر نهضت ملی مسکن 

برگزار کنم.
آیت الله رئیســی همچنین اســتانداران را 
موظف کرد ظرف یک ماه اراضی در اختیار 
دســتگاه ها را تعیین تکلیف نموده و نتیجه 
آن را به وزارت راه و شهرسازی اعلام نمایند.

رئیس جمهــور همچنین در این جلســه 
دســتور آغاز عملیات احــداث ۱۱۸ هزار 
واحد مســکونی در ۲۱ شــهر جدید را در 

قالب نهضت ملی مســکن با الگوی ایرانی و 
اســلامی و بهره گیری از روش های صنعتی 
انبوه ســازی مســکن صادر و در این رابطه 
تصریــح کرد: یکــی از عرصه هــای جدی 
تحقق اشــتغال دانش بنیان، بخش ساخت 
مسکن به عنوان یکی از پیشران های اصلی 

اقتصاد کشور است.
آیت الله رئیســی خاطرنشــان کرد: امروز 
علاوه بــر تجریبات خوبی کــه در دنیا در 
زمینه صنعتی ســازی مسکن وجود دارد، 
در داخل کشور نیز شــرکت های پیش رو 
در زمینه صنعتی ســازی ســاختمان و به 
کارگیــری دســتاوردهای دانش بنیــان 
فعال هســتند که باید از این توانمندی ها 
و تجــارب بــرای رونق صنعت پیشــران 
دســتاوردهای  از  اســتفاده  مســکن، 
دانش بنیــان، ایجــاد اشــتغال، کاهش 
هزینــه ســاخت و ارتقای شــاخص های 

کیفی بهره گرفته شود.
پیش از ســخنان رئیس جمهور، »رســتم 
راه و شهرســازی در  قاســمی« وزیــر 
ســخنانی نهضت ملی مســکن را طرحی 
فراوزارتخانه ای توصیف کرد و گفت: برنامه 
ســاخت ۴ میلیون واحد مســکونی شاید 
بزرگترین پروژه دولت اســت که روند اجرا 
و نتایج آن نیز کاملا شــفاف و قابل بررسی و 

ارزیابی است.
در ایــن جلســه وزارت راه و شهرســازی 
مصوباتی در ســه حوزه زمین، تسهیلات و 
مصالح ارائه کرده بود که پیشنهادات مطرح 
شده در حوزه های زمین و تسهیلات بررسی 
و به تصویب رســید و تصمیم گیری درباره 
پیشــنهادات بخش مصالح به جلسه بعدی 

موکول شد.
بر اســاس این گــزارش، با دســتور رئیس  
جمهور ۱۱۸ هزار واحد نهضت ملی مسکن 
در ۲۱ شهر جدید از جمله شهرهای پرند و 
پردیس در استان تهران و همچنین ایوانکی 
در استان  ســمنان از طریق ویدئوکنفرانس 

کلنگ زنی شد.
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سازمان هدفمندسازی یارانه ها:
ثبت نام از متقاضیان دریافت یارانه برای افراد 

جدید و جامانده آغاز شد
 بر اســاس اعــلام ســازمان هدفمندســازی یارانه ها و در راســتای 
مردمی سازی و عادلانه ســازی یارانه ها، ثبت نام از متقاضیان دریافت 

یارانه شامل افراد جدید و جامانده را به صورت الکترونیکی آغاز شد.
 ســازمان هدفمندســازی یارانه ها اعلام کرد: ثبت نــام از متقاضیان 
دریافت یارانه شــامل افراد جدید و جامانده در راســتای تکلیف مقرر 
در جزء یک بند ص تبصره ۱ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور و 
در راســتای مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها از سوی سازمان 

هدفمندسازی یارانه ها آغاز شد.
سرپرســتان خانوارهایی که تاکنــون از گرفتن یارانــه جامانده اند 
و یا متقاضی جدیــد دریافت یارانه هســتند، ابتدا لازم اســت برای 
کســب اطلاع از آخرین وضعیــت ثبت نام خود کد دســتوری #کد 
ملی*۴۳۸۵۷*۴* را شــماره گیری کنند و ســپس  بــا مراجعه به 
آدرس اینترنتی my.gov.ir نسبت به ثبت درخواست برقراری یارانه 

خانوار خود اقدام کنند.
متقاضیان برای ثبت نام، نیازی به مراجعه حضوری به هیچ ســازمانی 

را ندارند.
زمان ثبت نام از متقاضیان جدیــد یارانه و جامانده بر اســاس آخرین 
رقم سمت راست کدملی در روزهای سه شــنبه و چهارشنبه) ۲۷ و ۲۸ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱( برای اعداد زوج و همچنین روزهای پنجشنبه و 
جمعه )۲۹ و ۳۰ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱( برای اعداد فرد از طریق این 

درگاه است.
درصورتی که این متقاضیان بــه هر دلیلی موفق به انجــام ثبت نام در 
روزهای یادشــده نشــوند، می توانند در روز شــنبه ۳۱ اردیبهشت و 

یکشنبه ۱ خردادماه ۱۴۰۱  نسبت به ثبت نام خانوار خود اقدام کنند.
لازم به ذکر اســت ثبت نام پس از این تاریخ متوقف نخواهد شد و تاریخ 
جدید برای افرادی که در زمان مقرر موفق به ثبت نام نشــوند، متعاقباً 

اعلام می شود.
برای ثبت نام در اختیار داشــتن شــماره همراه بنام سرپرست خانوار، 
کدملی، کدپستی، تاریخ تولد و شماره شــبا بانک مربوط به سرپرست 

خانوار ضروری است.
بدیهی اســت، پس از ثبت نام کلیه اطلاعات سرپرستان جهت تعیین 
دهک بــه وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ارســال می گردد که در 
صورت واجد شرایط بودن متقاضی، یارانه معوقه مطابق با دهک خانوار 
مربوطه از اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ به حساب سرپرســتان خانوار واریز 

می شود.

معترضین به دهک بندی اعلام شــده و یا قطع یارانه اردیبهشــت ماه 
hemayat.mcls.gov. ۱۴۰۱ کماکان باید از طریق آدرس اینترنتی

ir وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اعتراض خــود را ثبت و پیگیری 
کنند.

بر اساس این فراخوان، افرادی که در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ بر اساس 
اعلام وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی مشــمول دریافت یارانه قرار 
گرفته اند، نیازی به ثبت نام مجدد یا مراجعه به درگاه های اعلام شــده، 

ندارند.

رئیس دیوان محاسبات مطرح کرد

پایان رسیدگی به تخلفات ارز ۴۲۰۰ تومانی تا ۲ 
ماه آینده

 رئیس دیوان محاسبات کشور گفت: رسیدگی به پرونده های تخلفات 
ارز ۴۲۰۰ تومانی هم اکنون در دادسرا اســت و تا دو ماه آینده به اتمام 

می رسد.
»مهرداد بذرپاش« در حاشــیه همایش علمی صنــدوق ثروت ملی و 
عدالت بین نسلی اظهار داشت: رســیدگی به تخلفات ارز ۴۲۰۰ تومان 
یکی از بزرگترین پرونده های در دســتور کار دیوان محاسبات است و 
افراد مختلفی همچــون وزرای مربوطه و مقامات بالاتــر در این زمینه 
مورد سوال قرار گرفتند و دفاعیاتی نیز داشــته اند و هر کدام نیز گفتند 
که این اقدامات با دستور مقامات بالاتر انجام شده است و این مسائل در 

حال بررسی است.
وی افزود: البته تلاش کردیم این اقدامــات موجب به هم ریختگی بازار 
ارز نشــود ولی یکی از بزرگ ترین پرونده های در حال بررسی تخصیص 

ارز ۴۲۰۰ تومانی است.
رییس دیوان محاسبات کشور گفت: حجم بالای پرونده های ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به منزله این نیست که همه تخصیص ها اشکال داشته است زیرا 
بخشی از کالاهای اساسی که تهیه شــده از محل همین تخصیص ارز 

بوده است.
وی تاکید کرد: تمرکز دیوان محاسبات بیشتر بر مبالغ کلانی است که 

در سال های ۹۷ و ۹۸ اختصاص یافته است.
بذرپاش گفت: رســیدگی به پرونده تخلفات ارز ۴۲۰۰ تومانی تا دو ماه 
آینده به اتمام می رسد و هم اکنون در دادسرا است. تعداد افراد و بانک ها 
و افراد دستوردهنده زیاد اســت و اینکه کدام یک اشکال داشته است و 

کدام یک اشکال نداشته در حال بررسی است.

وی ادامه داد: تخصیص های پرداخت شــده توسط بخش خصوصی که 
برخی حاضر به پاســخ نبوده را باید به قوه قضائیــه معرفی می کنیم اما 
مقام دستوردهنده ای که با علم به اینکه تخصیص ارز در زنجیره تامین 
وارد نمی شــده، باز دســتور پرداخت صادر کرده تخلف قطعی و محرز 

داشته است.
رییس دیوان محاسبات درباره انطباق قانون بودجه با اصلاحات جدید 
یارانه ای گفت: اختیارات در این زمینه به دولت واگذار شده است البته 
تاکید بر ارائه کالابرگ بوده اســت تا کالاها به صــورت عادلانه به مردم 
برســد اما باز این مســئولیت برعهده دولت اســت تا زمانی که توانایی 
پرداخت یارانه نقدی را دارد بپردازد و بعد کالابرگ ارائه کند. انحرافی از 

اجرای بودجه ۱۴۰۱ دیده نمی شود.

بازار

 رییس کمیســیون اقتصادی مجلــس یازدهم با بیان 
اینکه دولت قبــل ۲ برابر واریزی به صندوق توســعه 
ملی از آن برداشــت کرد، گفت: تنها ۱۵ درصد از منابع 
صندوق توسعه ملی به بخش خصوصی تخصیص داده 

شد که سه میلیارد دلار از این مبلغ معوق شده است.
»محمدرضا پورابراهیمــی« در دومین همایش علمی 
صندوق ثروت ملی و عدالت بین نسلی، اظهار داشت: تا 
کنون ۱۰۵ میلیارد دلار منابع به صندوق توسعه ملی 
اختصاص یافته کــه از این مبلــغ ۶۵ درصد به دولت، 
۲۰ درصد به نهادهای عمومــی و ۱۵ درصد به بخش 

خصوصی اختصاص داده شده است. 
وی ادامــه داد: از ۱۵ درصدی که بــه بخش خصوصی 

اختصاص یافته بارها مشــمول اســتمهال 
پی درپی شده اند و از این میزان نیز ۳ میلیارد 
دلار معوق شده اســت. این نماینده مجلس 
تاکید کرد: در شــرایطی که بودجه کشــور 
ناتــراز باشــد و حاکمیت دولــت در بخش 
اقتصاد را شــاهد باشــیم، جایگاه صندوق 
بــا هدف گــذاری پیش بینی شــده فاصله 

می گیرد. وی تصریح کرد: در شــرایط موجود صندوق 
توسعه ملی به تهدیدی برای کشور تبدیل شده است، 
زیرا دولت ها برای رفع ناترازی بودجه خود به سراغ این 
صندوق می رود، درحالی که اگر صنــدوق نبود دولت 
ســراغ مولدســازی دارایی خود می رفت و هم اکنون 

بیشــترین فشــار ناترازی بودجه را صندوق 
متحمل می شود.

پورابراهیمــی گفــت: دولت های گذشــته 
هر چه منابع به صندوق توســعه ملی واریز 
کردند، بیشــتر دریافت می کردنــد و برای 
نمونه دولــت گذشــته ۲ برابــر واریزی به 

صندوق توسعه ملی از آن برداشت کرد.

اصلاح ساختار بودجه اولویت دولت
 و مجلس است

وی تصریح کرد: مهم تریــن اولویت دولت و مجلس در 
شرایط موجود باید اصلاح ســاختار بودجه باشد و در 

دولت وقت تغییراتی انجام شــد، اما بــا نقطه مطلوب 
فاصله دارد و ۴۰ درصد بودجه کشور ناتراز است که این 
وضعیت ناپایداری اســت. رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت: مولدســازی کار دشوار و هزینه بر است و 
بر اساس آمار خزانه، در بحث مولدسازی دارایی دولت 
قبل ۱۸ هزار هزار میلیارد تومــان دارایی مولد را حتی 
شناسایی نکرده اســت. پورابراهیمی با تاکید بر اینکه 
استمرار وضعیت موجود صندوق توسعه ملی به صلاح 
کشور نیســت: تغییرات نرخ ارز موجب شده بسیاری 
حاضر به بازپرداخت تسهیلات خود به صورت ارزی به 
صندوق نباشــند و در نتیجه فعالیت صندوق از حالت 

سرمایه گذاری به استقراضی تبدیل شده است.

 مدیرعامل اســبق فرابورس ایران بــه عملکرد دولت 
ســیزدهم و نیز ســازمان بورس در حوزه بازار سرمایه 
اشاره کرد و گفت: هیجان بازار سهام نسبت به چند ماه 
گذشــته تحت تاثیر تصمیمات اتخاذشده کاهش پیدا 
کرد و مســوولان تلاش لازم را برای ایجاد ثبات در این 

بازار به کار گرفته اند.
»مصطفی امیدقائمی« به بهبود روند معاملات بورس 
در چند روز اخیر اشــاره کرد و افــزود: طی چند وقت 
گذشته با توجه به بازگشت رشــد در معاملات بورس، 

شاهد افزایش قیمت اکثر نمادها در بازار سهام بودیم.
وی اظهار داشت: معاملات بازار سهام تحت تاثیر برخی 
از اقدامات انجام شده، به رونق نسبی دست پیدا کرد و 
شاخص بورس توانست با صعود دوباره تا حدی از ضرر و 

زیان های قبل مردم را جبران کند.
امیدقائمی خاطرنشان کرد: در وضعیت فعلی، معاملات 
بازارهای جهانــی در موقعیت مثبتی قــرار گرفته اند و 
در این میان قیمت های جهانی به رشــد معقولی دست 
پیدا کردند.مدیرعامل اسبق فرابورس ایران به آخرین 

وضعیت قیمت هــا در بازار جهانی اشــاره کرد و گفت: 
اکنون قیمت هــای جهانی در وضعیــت تاریخی قرار 
گرفته اند که این موضوع نمی تواند بی تاثیر در بازگشت 
رونق به بورس و نیز رشــد دوباره شاخص بورس باشد. 
اکنون کالاهای تولید شــده در شــرکت های بورسی با 
بهترین قیمت های جهانی در حال صادرات هســتند 
که این موضوع بــر بهبود فعالیت شــرکت ها بی تاثیر 
نبوده است.امیدقائمی معتقد اســت که جراحی های 
اقتصادی اثــرات خیلی مهمــی را با خــود در بازار به 

همراه خواهند داشــت و در کوتاه تریــن زمان ممکن 
می توان شــاهد اثر مثبــت و منفی آن در بازار ســهام 
باشیم.مدیرعامل اسبق فرابورس  روند معاملات بورس 
طی روزهای آینــده را مورد ارزیابی قــرار داد و گفت: 
ارزیابی های انجام شده نشــان دهنده آن است که در 
آینده نزدیک شــاهد افت قیمت های جهانی نخواهیم 
بود و با توجه به بررســی وضعیــت بازارهای جهانی به 
نظر می رســد که قیمت های جهانی تحت تاثیر جنگ 

اوکراین و روسیه افت چندانی را تجربه نکند.

کمیسیون

سهام

خریدار   وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
کشــورمان با معاون نخست وزیر و فرستاده 
ویژه رئیس جمهور کوبا دیدار کرد و طرفین 
برای افزایش همکاری هــای اقتصادی بین 

دو کشور توافق کردند.
به گزارش وزارت اقتصادی، »ســید احسان 
خانــدوزی« وزیر امور اقتصــادی و دارایی 
کشــورمان با »ریکاردو کابریساس رویز« 
معاون نخست وزیر و فرســتاده ویژه رئیس 
جمهور کوبــا دیدار کرد کــه طرفین برای 
افزایــش همکاری هــای اقتصــادی بین 
جمهوری اسلامی ایران و کوبا توافق کردند.

خاندوزی در این دیدار ضمــن خوش آمد 
گویی به معاون نخســت وزیر کوبــا اظهار 
داشــت: دولت جمهوری اســلامی ایران 
همواره خواســتار ایجاد ارتبــاط اقتصادی 
بلندمدت و پایدار با کشــورهای آمریکای 

لاتین به ویژه کوبا است.
وی افزود: با توجه به ســابقه همکاری های 
سیاســی عالی دو کشــور، کوبا از اهمیت 
ویــژه ای برای جمهــوری اســلامی ایران  

برخوردار است.
وزیــر اقتصــاد در این دیــدار با اشــاره به 
ســوابق همکاری هایــی دو کشــور در 
زمینه های بهداشتی و کشــاورزی، ضمن 
تأکید بر ضرورت ارتقــای روابط اقتصادی 
فی مابین، گفت: انتظار می رود برای توسعه 
همکاری ها و  اجرایی شدن توافقات، با اراده 

و جدیت بیش از پیش گام برداریم.
خانــدوزی در ادامه مهم تریــن دلایل عدم 
گســترش همکاری های تجــاری بین دو 
کشور را عدم شناخت مناسب تجار و فعالان 
اقتصادی طرفیــن از فرصت ها و مزیت های 
کشــور  دو  ســرمایه گذاری  و  تجــاری 
دانســت و در ادامه برای برگزاری جلسات 
ویدئوکنفرانســی بــا حضــور نمایندگان 

بخش هــای دولتــی و فعــالان اقتصادی 
جمهوری اســلامی ایران و کوبــا به منظور 
تبیین فضای کســب وکار و سرمایه گذاری 

دو کشور اعلام آمادگی کرد.
وزیر اقتصاد کشــورمان همچنین با اشاره 
به فقدان بســترهای حقوقی مناسب برای 
حمایــت از فعالیــت بخــش خصوصی، بر 
ضرورت نهایــی کــردن موافقت نامه های 

تشــویق و حمایت متقابل از سرمایه گذاری 
و اجتنــاب از اخذ مالیــات مضاعف بین دو 

کشور تأکید کرد.

تغییرات آب وهوایی و جنگ اوکراین 
امنیت غذایی کوبا را با چالش

 مواجه کرد
»ریــکاردو کابریســاس رویــز« معــاون 

نخســت وزیر کوبا نیز ضمن تشریح برنامه 
توســعه اقتصادی آن کشــور و بخش های 
اولویت دار بــرای آن کشــور در جهت نیل 
به توســعه اقتصادی، با برشــمردن عوامل 
منفی اثرگذار بر اقتصاد کوبا نظیر محاصره 
اقتصادی و یا اثرات جدی کووید ۱۹، تأکید 
کرد که دو عامــل تغییــرات آب وهوایی و 
جنــگ اوکرایــن به ویژه در حــوزه امنیت 
غذایی اقتصاد کوبا را تحت تاثیر منفی قرار 

داده است.
معــاون نخســت وزیر کوبــا در ادامه برای 
اســتفاده از تجربیات و فناوری  شرکت های 
ایرانی در اجــرای پروژه های مهم اقتصادی 

آن کشور اعلام آمادگی کرد.
وی در ادامه ایــن دیدار با اشــاره  ظرفیت 
بــالای بخش های کشــاورزی، انــرژی و 
بهداشت و درمان و همچنین توانمندی های 
موجود در شــرکت های ایرانی، بر افزایش 
همکاری های بلندمدت اقتصادی میان دو 

کشور تأکید کرد.
گفتنــی اســت، معــاون نخســت وزیر و 
فرستاده ویژه رئیس جمهور کوبا در راس 
هیئتــی عالی رتبــه به منظــور ملاقات و 
رایزنی با مقامات جمهوری اسلامی ایران 
و همچنین برگــزاری هجدهمین اجلاس 
همکاری هــای  مشــترک  کمیســیون 
اقتصادی دو کشــور به تهران ســفر کرده 

است.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس: دولت قبل، ۲ برابر واریزی به صندوق توسعه ملی از آن برداشت کرد

اقدامات مثبت دولت سیزدهم باعث ایجاد ثبات در بازار سهام شد

رییس سازمان خصوصی سازی خبر داد

برنامه ریزی برای واگذاری سهام باقیمانده دولت
خریدار  رییس ســازمان خصوصی سازی 
گفت: حدود ۳۰۰ شرکت دولتی در لیست 
واگذاری هــا قرار دارد که بــه دلیل زیان ده 
بودن بخشی از آن ها، امکان واگذاری فراهم 

نیست.
حســین قربــان زاده در نشســت خبری 
نخستین رویداد بین المللی خصوصی سازی 
در ایران، اظهار کرد: یکی از درخواست های 
بنده در نخســتین روزهای فعالیتم این بود 
که بتوانم نســبت به واگذاری ها گذشــته 
اشــراف داشــته باشــم و اقدام به بررسی 

پرونده های واگذاری ها کنم. 
وی افــزود: پرونده هــای واگــذاری بــه 
حدی پرحجــم و تعــداد آنها زیاد اســت 
کــه به راحتی امکان بررســی آنهــا وجود 
نداشــت، اما بااین حال جلســات متعددی 
برای پرونده خوانی برگزار کردیم و مدیران 
مربوطه به واگذاری ها، مســتنداتی را ارائه 

می کردند تا چالش ها آنها مشخص شود.
قربان زاده ادامه داد: آن جلســات به ســند 
آماده ای در زمینه خصوص ســازی با هدف 

مشخص ختم شد.
رییس سازمان خصوصی ســازی بیان کرد: 
بهبود کیفیــت حکمرانــی دارایی تجاری 
دولــت موردتوجه بود و علاوه بر فهرســت 
واگذاری هــا، دارایی ها دولت برای مدیریت 
واگذاری ها مورد بررسی بوده است که نفس 
خصوصی ســازی دیگر از این لحاظ اصالت 

ندارد.
وی گفت: بنگاه هایی که واگذار شــده اند، 
ارزیابی شده تا هدف نهایی آنها مورد بررسی 

قرار بگیرد و تفاوت ها نســبت به زمانی که 
دولت مالکیت داشــته با زمانــی که واگذار 

شده است، مشخص شود.
قربان زاده تاکید کرد: در این زمان مشخص 
شــد که نیاز به یک رویداد در سطح ملی و 
بین المللــی داریم تا آنچه که در ۲۰ ســال 
گذشته در حوزه خصوصی سازی و واگذاری 
ها انجام شده، تبیین شود و در ادامه به ارایه 

راهکارها بپردازیم.
رییس سازمان خصوصی ســازی ادامه داد: 
این رویداد کمک می کند تا سیاست گذاران 
اختلافات این حــوزه را حل وفصل کنند و 
افرادی که مجری اجرای خصوصی ســازی 
هســتند، در این امر کمک کنند تا برداشت 

واحدی از این موضوع داشته باشیم.
وی گفت: ســهام باقیمانــده دولت حدود 
۳۰۰ شــرکت اســت که به دلیــل زیان ده 
بودن بخشی از آن ها، امکان واگذاری فراهم 
نیســت و توانایی واگذاری این شــرکت ها 

وجود ندارد.
قربــان زاده ادامــه داد: همچنین امســال 
در راســتای واگــذاری بخشــی دیگری از 
ســهام باقیمانده دولت برنامــه را داریم که 
در نخستین جلســه هیات واگذاری مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
معــاون وزیر اقتصــاد ادامــه داد: چند ماه 
اســت که مســوولان حاضر در ســازمان 
خصوصی ســازی در تــلاش هســتند تا 
چالش ها را بررســی و در نهایت مشــکلات 
را برطــرف کنند؛ بــه همین دلیــل برای 
نخســتین بار در یــک رویــداد بین المللی 

آنچه که دولت به صورت خرد یا کلی واگذار 
کرده است، مورد ارزیابی و معرفی می شوند 
و فرآینــد واگذاری هــا مورد بررســی قرار 

می گیرد.
قربان زاده افــزود: در این رویداد که از تاریخ 
۳۱ اردیبهشــت ماه تا ۳ خردادماه  امسال 
برگزار می شود و شــرکت ها در حوزه های 
مختلف نفت، پتروشــیمی، بانــک و بیمه، 
کشــاورزی، صنعتی، صنایــع معدنی، راه 
و شهرســازی و خدمات دســته بندی شده 
حضور دارند که ممکن است دولت مدیریت 
۱۰۰ درصدی یا بخشــی از مدیریت خود را 

نسبت به آنها از دست داده باشد.

چه افرادی جزو جاماندگان
 سهام عدالت هستند؟

رییس ســازمان خصوصی ســازی درباره 
جاماندگان ســهام عدالت گفت: بند»الف« 
قانون بودجه، دولت را مکلف کرده اســت تا 
به افراد تحت پوشش کمیته امداد، سازمان 

بهزیســتی و افــراد واجد شــرایط مطابق 
اجرای قانون اصل ۴۴ قانون اساسی، سهام 

عدالت تعلق بگیرد.
وی ادامه داد: قانون اصل ۴۴ قانون اساسی، 
ســازوکاری را پیش بینی کــرده که وزارت 
اقتصاد و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با همکاری هــم افرادی که دارای شــرایط 

دریافت سهام عدالت هستند، تعیین شوند.
رییس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه 
چند جلســه  در این خصوص برگزار شد که 
این جلســات همچنان ادامه دارد تا بتوانیم 
به اشــراف کامل در مورد جاماندگان سهام 
عدالت برســیم، گفت: از چند روز گذشته 
وزارت رفاه درگیر موضوع یارانه ها شــد، اما 
اصرار ما این است تا ضمن برگزاری جلسات 
تا پایان خردادماه مشــخص شــود که چه 
برنامه ای بــرای جاماندگان ســهام عدالت 
در دستور کار اســت.قربان زاده اظهار کرد: 
ابتدا قرار بود مبنای اختصاص سهام عدالت 
به جاماندگان پرداخت ســهام عدالت به ۲ 
دهک اول و ۴ دهک دیگر باشــد اما ایرادی 
که توزیــع ســهام عدالــت در دوره قبلی 
داشــت، این بود که رده بندی شغلی مدنظر 
بود و دسته بندی ها بر اســاس دسته بندی 

قشری و شغلی انجام شده بود.
معاون وزیــر اقتصاد گفت: ایــن امر باعث 
شــد تا افرادی که جزو دهک ۱۰ هســتند 
نیز ســهام عدالت دریافت کننــد و افرادی 
که مستحق دریافت ســهام عدالت بودند از 
این امکان محروم شوند؛ بنابراین مبنای ما 
برای اختصاص سهام عدالت به جاماندگان 

دهک بندی تعیین شده از سوی وزارت رفاه 
است.

آیین نامه اجرایی آزادسازی سهام 
عدالت نهایی شد

وی افزود: تلاش ما این اســت کــه تا پایان 
سال ۱۴۰۱ این امر مهم را به مرحله تحقق 

برسانیم.
قربــان زاده به آزادســازی ســهام عدالت 
اشــاره کرد و گفت:  رهبر معظــم انقلاب، 
شــورای عالی بورس را مرجــع تصمیم گیر 
در خصوص آزادسازی سهام عدالت معرفی 
کردند، برای انجام چنین اقدامی کارگروهی 
متشکل تشــکیل شده اســت که به عنوان 
نماینده وزارت اقتصاد عضــو این کارگروه 
هســتیم.معاون وزیر اقتصاد اظهار داشت: 
همچنین در این کارگــروه نماینده کانون 
شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت و نیز اعضای حقیقی شــورای عالی 
بورس حضــور دارنــد که تاکنــون کنون 
جلسات مختلفی برگزار و آیین نامه اجرای 
آزادسازی ســهام عدالت در این کارگروه به 

مرحله نهایی رسیده است.
رییس ســازمان خصوصی افزود: همچنین 
در زمینــه هیــات مدیــره شــرکت های 
ســرمایه پذیر ســهام عدالت و نمایندگان 
سهامداران عدالت برای حضور در مجامع در 
کارگروه تصمیم گیری می شود و دارندگان 
ســهام عدالت با روش مدیریت مســتقیم 
می توانند مانند دیگر سهامداران در مجامع 

شرکت کنند.
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و وش خودر آغاز به کار سامانه جدید فر
سامانه متمرکز قرعه کشــی خودرو به آدرس sale.iranecar.com از 
دیروز ســاعت ۹ صبح، آغاز به کار کرده و اولین عرضه رسمی خودرو در 

قالب این سامانه تا روز سه شنبه ۳ خرداد ماه ادامه دارد.
 ۱۳ اردیبهشت ماه سال جاری، ســیدرضا فاطمی امین، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت، در بخشــنامه ای خطاب به سازمان حمایت اعلام کرد 
که همه خودروسازها از ۱۸ اردیبهشت هرگونه عرضه خودرو را صرفاً از 
طریق سامانه متمرکز قرعه کشــی انجام دهند تا ضمن ایجاد شفافیت، 

امکان عرضه عادلانه تر برای همه خودروهای تولیدی فراهم شود.
طبق تاکید فاطمــی امین تا زمــان ایجاد توازن در عرضــه و تقاضای 
خــودرو، تمهیدات لازم بــرای قرعه کشــی متمرکز خودرو توســط 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان حداکثر تا تاریخ 

۱۴۰۱.۲.۲۵ باید فراهم شود.
بر همین اســاس نیز از روز یکشنبه هفته جاری ســامانه متمرکز قرعه 
کشــی به آدرس sale.iranecar.com در دســترس قرار گرفت و از  
دیروز ۲۷ اردیبهشت ماه ســاعت ۹ صبح، اولین عرضه رسمی خودرو 
در قالب سامانه یکپارچه فروش خودرو شروع شده و تا تا روز سه شنبه ۳ 
خرداد ماه ادامه دارد. متقاضیان می توانستند از بخشنامه های مختلف 
فروش خودرو که از سوی تمامی شــرکت های خودروسازی ارائه شده 
اســت، مطلع شــوند و طی یک هفته می توانند برای ثبت نام خودروی 

مدنظر خود اقدام کنند.
برای ثبت نام نیز هفت مرحله وجود دارد کــه در مرحله اول متقاضی با 
انتخاب گزینه ورود از منو اصلی سامانه، برای ثبت نام اقدام می کند. در 
قدم دوم ایجاد حساب کاربری اســت و در این بخش باید فرم مربوط به 
اطلاعات شخصی تکمیل شــود. در مرحله سوم پس از تشکیل حساب 
کاربری بایســتی کاربر اطلاعات تفصیلی خود را در ســامانه یکپارچه 
فروش خودرو وارد کنــد. در این مرحلــه، مراحل ثبت نــام و تکمیل 
اطلاعات به پایان می رسد. متقاضیان در مرحله چهارم اقدام به انتخاب 
خودرو خواهند کرد و در مرحله پنجم و ششــم به ترتیب بخشــنامه و 
اطلاعات ثبت شــده را بازدید و تأیید می کنند و در مرحله پس از نهایی 

کردن ثبت نام خود، یک کد رهگیری برای آن ها ارسال خواهد شد.
همچنین طبــق گفته عبدالله توکلی لاهیجانی مدیــرکل دفتر صنایع 
خودرو وزارت صمت، برای تحویل خودرو نیز پیش بینی شــده اســت 
که اگر میزان تقاضا برای یک خودرو پس از گذشت دوره ثبت نام بیشتر 
از ظرفیت اعلام شده، باشــد انتخاب از طریق فرایند قرعه کشی انجام 
می شــود و بنابراین اینطور نیســت که هرکس زودتر وارد سایت ثبت 
نام شود شــانس بیشتری خواهد داشــت بلکه متقاضیان با فراغ خاطر 
می توانند در طی مدت اعلام شــده اقدام به ثبت نام کنند اما اگر میزان 
تقاضا در حــد عرضه نبود یعنی تقاضــا و عرضه به یک میــزان بود و یا 
اینکه تقاضا کمتر از عرضه بود، خودرو به شخص ثبت نام کننده تحویل 

می شود.

معاون وزیر صمت خبر داد
صادرات ۱۲ میلیارد دلاری صنایع معدنی و سهم 

۳۸ درصد از ارزش بورس

معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفت: اکنون صادرات ســالیانه 
بخش معدن و صنایع معدنی کشور به بیش از ۱۲ میلیارد دلار افزایش 
یافته و ۳۸ درصــد ارزش بازار بورس ایران متعلق به شــرکت های این 

بخش است.
»وجیه الله جعفری« در نخستین همایش بوکسیت، آلومینا، آلومینیوم 
و توسعه پایدار در محل هتل المپیک تهران اظهار داشت: برای افزایش 
ارزش افزوده در بخش معادن و صنایع معدنی، اجرای طرح های جامع 
صنایع فولاد، آلومینیوم، مــس، طلا و زغال ســنگ در ایمیدرو مورد 

توجه جدی قرار گرفته است.
وی بیان داشــت: با توجه به رشــد ارزش افــزوده در زنجیــره صنایع 
مختلف، اکنون صادرات صنایع  معدنی کشــور به بیش از ۱۲ میلیارد 
دلار افزایش یافته اســت. معاون وزیر صمت خاطرنشــان کرد: اکنون 
۳۸ درصد ارزش بازار بورس ایران متعلق به شــرکت های بخش معدن 
و صنایع معدنی اســت و ارزش افزوده این بخش در حدود  هفت ســال 

گذشته نزدیک به ۵۰ درصد رشد داشته است.
 وی ادامه داد: در حال حاضر در صنعت فولاد توسعه خوبی حاصل شده 
اســت، به طوری که در زنجیره صنعت فولاد هدف ما تولید ۵۵ میلیون 

تن محصولات فولادی در سال ۱۴۰۴ است.
جعفری اضافه کرد: اکنــون در صنعت فولاد برای تولیــد ۴۴ میلیون 
تن ظرفیت سازی شــده، در حالی که میزان تولید محصولات فولادی 

کشور هم اکنون به بیش از ۳۰ میلیون تن افزایش یافته است
 وی تاکید کرد: پارسال برنامه ریزی برای توسعه صنایع بزرگ همراه با 
تامین آب و برق مورد نیاز مورد توجه قــرار گرفت که در صورت تحقق 
این مهم،  در آینده با مشکل تامین آب و برق در این صنایع بزرگ مواجه 

نخواهیم بود.
معاون وزیر صمت با بیان اینکه تامین برق برای صنایع و مجموعه های 
معدنی، یکی از مهمترین چالش های زیرســاختی صنایع کشور است، 
بیان داشــت: در حوزه تامین برق مورد نیاز شــرکت های بزرگ برنامه 
ریزی هایی برای تولید ۱۲ هزار مگاوات برق توســط این صنایع از سال 

۱۴۰۰ انجام شده و  قراردادهای اولیه آن منعقد شده است .
جعفری همچنین به طــرح های انتقال آب به مناطق صنعتی کشــور 
اشــاره کرد و گفت :به منظور تامین پایدار آب صنایع کشــور ، علاوه بر 
اســتفاده از پســاب صنعتی و آب های ژرف، راه اندازی خط انتقال آب 
از خلیج فارس و دریای عمان به مناطق صنعتی در دســت بررســی و 
اجراســت .وی به موضوع تامین مواد اولیه مورد نیاز صنایع آلومینیوم 
کشور نیز اشاره کرد و گفت: ذخایر مواد اولیه دیگری جایگزین اکسید 
در کشور وجود دارد که با اســتحصال آنها به تولید پایدار آلومینیوم در 

کشور خواهیم رسید .
معاون وزیر صمــت همچنین به عقد قراردادهــای فرامرزی و دریافت 

پروانه بهره برداری از برخی معادن در خارج از کشور اشاره کرد.
در این همایش، »تورج زارع« رییس شــورای سیاستگذاری نخستین 
همایش بوکســیت، آلومینا، آلومینیوم و توســعه پایدار، اظهار داشت: 
سالیانه در حدود ۸۰ هزار تن از پودر آلومینای تولیدی به منظور تولید 
فلز آلومینیوم به مصرف می رســد و ۱۶۰ هزار تن نیــز از طریق بورس 
فروخته می شــود.وی یادآور شــد: ظرفیت تولید آلومینیوم در کشور 
سالیانه ۷۰۰ هزار تن است و ایران در سه ســال گذشته با بهره برداری 
از واحدهای جدید جایگاه خود را از بیســت و یکم جهان به چهاردهم 
جهان ارتقا داده اســت.رییس شــورای سیاســتگذاری این همایش 
بیان داشت:  برای تولید ۷۰۰ هزار تن آلومینیوم نیازمند استفاده از یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار تن پودر آلومینا هســتیم که اکنون فقط ۲۵۰ هزار 

تن آن در داخل کشور تولید و بقیه از خارج تامین می شود.

تولید

 رییس هیات مدیره و مدیرعامل ســازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکــی، از تعییــن تکلیف ۸۰۰ تن 

آزبست پس از ۱۵ سال خبر داد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی، »ســید عبدالمجید اجتهادی« رییس 
هیات مدیره و مدیرعامل ســازمان، اظهــار کرد: یکی 
از پرونده های مهمــی که از دهــه ۸۰ بلاتکلیف بوده 
مربوط به آزبست هایی )الیاف پنبه نسوز معدنی از نوع 
سیلیکات( است که در گمرک غرب تهران موجود بوده 
که حجم آن حدود ۸۰۰ تن اســت و به جهت مضراتی 
که برای محیط زیســت به همراه دارد، امکان ترخیص 

آن وجود نداشت.
اجتهادی با اشــاره به آخرین اقدامــات صورت گرفته 

در این زمینه عنوان کرد: خوشــبختانه طی 
اقدامات جهادی که در اواخر ســال گذشته 
صورت گرفــت نه تنهــا از تحمیــل هزینه 
سنگین مربوط به انهدام این کالا به سازمان 
و دولت جلوگیری شد، بلکه زمینه فروش آن 
با اخذ مجوزهای لازم و رعایت کلیه مقررات 

مربوطه نیز مهیا شد.
مدیرعامل ســازمان اموال تملیکی در قسمت دیگری 
از ســخنان خود ضمن اشــاره به پرونــده مربوط به 
محموله هــای ذرت در اختیار ســازمان عنــوان کرد: 
آخرین وضعیت مربــوط به محمولــه ۱۲۷ هزارتنی 
ذرت هایی که در ســال ۱۳۹۲ وارد کشــور شد به این 
صورت است که تا سال گذشــته بیش از ۱۰۰ هزار تن 

از کشور خارج شــد و مقدار باقیمانده نیز با 
مصوبــه فــروش و مشخص شــدن خریدار 
در حال کیســه گیری بوده و تا کمتر از یک 
ماه دیگر از کشور خارج می شــود تا مسایل 

مربوط به این پرونده نیز رفع شود.
وی افزود: پرونــده دوم ذرت هــا مربوط به 
استان کرمانشاه اســت که موضوع آلودگی 
در مورد ایــن محمولــه ۵۳ هزار تنی بــه هیچ عنوان 
مطرح نیســت و این پرونده مربوط به مفاسد اقتصادی 
و تخطــی از ضوابط تعیین شــده در زمینه نگهداری و 
توزیع ایــن ذرت ها بوده زیــرا این کالا بــا ارز ۴۲۰۰ 

تومانی وارد کشور شده است.
مدیرعامل سازمان اموال تملیکی ادامه داد: از مردادماه 

سال گذشــته که این محموله در اختیار سازمان اموال 
تملیکی قرار گرفت اقدامــات لازم جهت اخذ مجوزها 
و تعیین تکلیف آن صورت گرفته و تاکنون بیش از ۴۲ 
هزار تن از سیلوها خارج شده طی یک ماه آینده میزان 
باقیمانده نیز تحویــل کارخانه های تولید خوراک دام، 
زیر نظر ستاد معاونت پشــتیبانی امور دام وزارت جهاد 

کشاورزی داده خواهد شد.
اجتهادی با اشــاره به مصوبات و نشســت های برگزار 
شــده بین ســازمان های مرتبط و همچنین تشکیل 
کارگروه های تعیین شــده، از افزایش هماهنگی بین 
دســتگاه ها جهت تسریع در رســیدگی به پرونده ها و 
صدور دســتور تعیین تکلیف )فروش، امحا و ...( خبر 

داد.

 در روز جهانــی ارتباطــات، بیــش از ۶۰۰ 
روستای کشــور به شــبکه ملی اطلاعات 
متصل شــدند. در روز جهانی ارتباطات و با 
حضور وزیر ارتباطــات، نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی و معاونان وزیر ارتباطات، 

مراســم اتصال ۶۰۰ روســتا به شبکه ملی 
اطلاعات به صــورت آنلاین و توســط وزیر 
در  برگــزار شد.روســتاهای  ارتباطــات 
اســتان های خراســان رضوی، ســمنان، 
مازندران و هرمزگان به صورت نمادین و به 

نمایندگی از ۶۰۰ روستا افتتاح شدند.
بر اســاس آخرین آمار آنلاین اکنون از میان 
۳۹ هزا رو ۴۶۵ روســتای کشور، ۳۴ هزار و 
۸۷۹ روستا به شــبکه ملی اطلاعات متصل 
هســتند.برنامه وزارت ارتباطات این است 

که تا پایان ۱۴۰۱ تمامی روستاهای کشور 
به شــبکه ملی اطلاعات متصل شوند.طبق 
آخرین آماری که از ســوی وزارت ارتباطات 
اعلام شــد، اکنــون بیــش از ۸۰ درصد از 
روستاهای کشور به اینترنت متصل هستند.

تملیکی

ارتباطات

سمیه رسولی   معــاون وزیر صمت ضمن 
تشریح نحوه کارکرد ســامانه متمرکز قرعه 
کشــی خودرو، گفــت: تاکنــون تولید بر 
مشتری غلبه داشــت اما از امروز مشتری بر 

تولید غلبه خواهد داشت.
 منوچهر منطقی در نشســت خبری با بیان 
اینکه دانــش بنیان یعنی خلــق محصول، 
اظهار کــرد: صنعت خــودرو در دنیا دانش 
بنیان شــده و ما هم به دنبال این هســتیم 
که وارد مســیر دانش بنیانی کردن صنعت 

خودروی کشور شویم.
معاون صنایــع حمل و نقل وزیــر صمت با 
اشــاره به راه اندازی ســامانه متمرکز قرعه 
کشــی خودرو، افــزود: تاکنــون تولید بر 
مشــتری غلبه داشــته اما از امروز و با ورود 
ســازمان حمایت به بحث فــروش خودرو، 
مشــتری بر تولید غلبه خواهد داشت. ما به 
دنبال این هســتیم که بر اســاس نیازهای 

مشتری روابط صنعت را تنظیم کنیم.
وی با بیان اینکــه در دنیا تولید دانش بنیان 
بر مبنــای نیاز مشــتری انجام می شــود، 
گفت: در مدل قبلی فــروش خودرو، تعداد 
محدودی خودرو هر ۱۰ الی ۱۵ روز یک بار 
به فروش گذاشته می شد اما در مدل جدید 
در یک دوره ثبت نام انجام می شود و در یک 
دوره ۳ ماه به عنوان نمونه ۶ بار قرعه کشــی 
خودرو انجام می شــود و در هر دوره ۲۰۰ تا 
۳۰۰ هزار خودرو فروخته می شود و هر فرد 
یک خودرو ثبت نام می کند. بنابراین تعداد 

زیادی از افراد می توانند ثبت نام کنند.
منطقی افزود: همچنیــن تولیدکنندگانی 
که تولید محدودی دارند، اگر چه از سه هزار 
نفر ثبت نام می کردند امــا در نهایت به هزار 
نفر خودرو تحویل می دادند که این موضوع 
مشکل زا شده بود، ولی در این سامانه دیگر 

این مشکل را نداریم.
معاون وزیر صمت ادامه داد: تولیدکنندگان 
انبوه نیز عرضه قطره چکانی داشــتند که از 
این به بعد باید تمام ظرفیت را بفروشــند. 
از ســویی دیگر نیــز اگر مثلًا خودروســاز 
می گویــد ۲۰۰ هــزار خــودرو می خواهد 
بفروشــد راســتی ازمایی می کنیم و رقم 

قطعی را مثلًا ۱۰۰ هزار خودرو را برای قرعه 
کشی می گذاریم و در ادامه مسیر نیز دوباره 
بررسی کرده و ۱۰۰ هزار خودروی دیگر را 
برای فروش می گذاریم. به این ترتیب برای 
تحویل خودرو دیگر مشــکلی نخواهد بود و 

تحویل به موقع انجام می شود.
وی تصریــح کــرد: وزارت صمــت صرفاً 
اطلاعات را جمع و صحت ســنجی می کند 
و مابقی کارها توسط خود خودروساز انجام 
می شود. وزارت صمت فقط نظارت می کند 
و با توجه بــه اینکه اطلاعــات زیادی جمع 
می کنیــم می توانیم به صــورت هدفمند 
عمل کنیم و ۵۰ درصــد ظرفیت فروش را 
به جوان ترها تخصیص دهیم و با شناسایی 
کاربرهای واقعی تخصیــص را هدفمندتر 

انجام دهیم.
منطقی در مــورد دلال بازی هــا نیز گفت: 
با کمــک مجلس به دنبال این هســتیم که 
اگر شــخصی خودرو را ۱۶۰ میلیون تومان 
خرید و ۳۰۰ میلیون تومــان فروخت باید 

مالیات بپردازد.
منطقی در مورد واردات خــودرو، گفت: در 

حال حاضر شایعات زیادی وجود دارد اما تا 
زمان ابلاغ مصوبه، باید منتظر ماند.

وی تصریح کــرد: نکته این اســت که قبلًا 
بــرای واردات خــودرو فقــط دهک های 
پردرآمد جامعــه مدنظر بودنــد و در یک 
دوره ای شــاهد بودیم که بیشــترین تعداد 
پورشه در دنیا را وارد کرده بودیم، اما در این 
دوره همه دهک های جامعــه را مدنظر قرار 

داده ایم.
معــاون وزیر صمــت گفــت: همچنین با 
توجه به خلأ تولیــدی که داریــم واردات 
خودروهای اقتصادی را در دســتور کار قرار 
داده ایم؛ به عنوان مثــال وقتی پراید حذف 
شــد که ۵۰۰ هزار متقاضی داشــت دیگر 
هیچ خودرویی جایگزین این خودرو نشــد 
در حالیکــه در دنیا بــا روش علمی دقیق، 
محصول ارزشــمند با قیمت عقلایی عرضه 

می کنند.
منطقی افزود: خودروهای وارداتی کیفیت، 

آپشن و قیمت مناسب خواهند داشت.
وی اضافه کرد: ما به دنبال واردات محصول 
کم کیفیت نیستیم چراکه استاندارد در این 

بخش نظارت می کنــد. بنابراین ما به دنبال 
واردات بهترین خودرو با قیمت مناسب و با 

فناوری روز هستیم.
معاون وزیر صمت اظهار کرد: خودروسازی 

ما ۲ دهه از فناوری روز دنیا عقب است.
منطقی در مورد زیان ده شدن خودروسازان 
گفت: حسابرسی سالانه خودروسازان نشان 
می دهد که این صنعت زیان ده شــده و ما با 
روش فعلی قیمت گذاری، زیان بیشتری به 

خودروسازان تحمیل کرده ایم.
وی افــزود: این مســئله موجــب کاهش 
نقدینگی خودروســازانی می شود که در 
نهایت موجب می شــود خودروساز، قطعه 
کمتری سفارش دهد و یا دیرتر پول قطعه 
ســاز را بدهد. این موضوع کار قطعه ساز 
را با مشــکل مواجه می کند و قطعه ســاز 
مجبور به اســتفاده از مــواد ارزان قیمت 
می شــود و بنابراین زیان خودروساز هم 
در تیراژ و هــم در کیفیت خــودرو تأثیر 

مستقیم دارد.
منطقی با اشــاره به شیوه جدید قرعه کشی 
خودرو، تصریح کــرد: راه اندازی ســامانه 

متمرکز قرعه کشی براســاس قانون دولت 
الکترونیک مصوب سال ۱۳۸۴ است. هدف 
از ایجاد این پورتال افزایش رضایت مشتری 
و مبارزه با پول شویی اســت. در عین حال 
که خودروســازان روند فروش خود را طی 
می کنند و وزارت صمت صرفاً بر این فرآیند 

نظارت می کند. 
در واقــع ما سیســتم نظارتــی دقیق تری 
گذاشــته ایم تا رفتار خودروساز با جامعه و 
درخواســت های جامعه از خودروسازان را 

بررسی کنیم.
معــاون صنایع حمل و نقــل وزیر صمت به 
نیاز واقعی بازار به خودرو اشاره و تأکید کرد: 
طبق برآوردها بین یک میلیون و ۴۰۰ هزار 
تا یک میلیون و ۵۰۰ هــزار نیاز واقعی بازار 
به خودرو اســت منتها طی ســالهای اخیر 
برخی از افراد برای حفظ ارزش پول خود به 
سمت خرید خودرو آمده اند چرا که حاشیه 
سود خودرو در سال گذشته ۳۳ درصد بود 
که بالاتر از حاشیه ســود ارز و مسکن است. 
بنابراین بــرای خودرو یک نیــاز مصنوعی 
ایجاد شــده و تقریباً ۵۰۰ هــزار نیاز کاذب 

داریم.
وی در مــورد وضعیت ارائــه خدمات پس 
از فروش بــه خودروهــای وارداتی گفت: 
نکته اول اینکه واردات خودروی اقتصادی 
صرفاً به منظور انجام واردات نیست بلکه ما 
می خواهیم این واردات به تولید خودرو نیز 

منجر شود.
منطقــی گفــت: زمانی که می خواســتیم 
خودرو بــه ترکیه صادر کنیــم، طرف ترک 
اعلام کرد ابتدا باید تعدادی از نمایندگی ها 
در کشور ترکیه آموزش ببینند و تجهیزات 
بگیرند و همچنین قطعاتــی را در انبارهای 
خود نگه دارند. بنابراین ما نیز برای واردات 
خودرو همین شــیوه را پیاده خواهیم کرد 
تا در مورد خدمات پــس از فروش اطمینان 

داشته باشیم.
وی افزود: در حال حاضر ۱۵۰۰ نمایندگی 
در بخش های مختلف داریم که آنها را دسته 
بنــدی می کنیم تــا ارائه خدمــات پس از 

فروش به صورت پایدار انجام شود.

خریدار  وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: امسال منابع تسهیلات برای مشاغل 

خانگی ۲۰۰ درصد افزایش یافته است.
 حجــت الله عبدالملکی در آئیــن افتتاحیه 
نمایشــگاه محصــولات بانــوان کارآفرین 
سراسر کشور در مشــهد اظهار کرد: امسال 
منابع تسهیلات برای مشاغل خانگی ۲۰۰ 
درصــد افزایش یافته اســت که ســه هزار 
میلیارد تومان اعتبار در ســتاد ملی مشاغل 
تا مرداد ماه سال جاری تخصیص داده شده 
است و ســه هزار میلیارد تومان دیگر نیز به 
شرط جذب در نیمه دوم سال اضافه خواهد 
شــد.وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی از 
مســاعدت مالی این وزارت خانه به مشاغل 
خانگی حاشیه شهر مشهد مقدس خبر داد 
و گفت: با توجه به ســخنان شهردار مشهد 
درباره فعالیت شــهرداری و بنیاد علوی در 
حوزه اشــتغال زایی بانوان در حاشیه شهر 
مشــهد مقدس، ۱۰۰ میلیارد تومان به این 
موضوع اختصاص خواهیم داد و به شــرط 

جذب در ستاد ملی مشــاغل، ۱۰۰ میلیارد 
دیگر نیز به شهر مشــهد با تمرکز بر حاشیه 
شهر اختصاص خواهیم داد.وی افزود: سال 
گذشته ۲۶۰ میلیون نفر ساعت آموزش در 
فنی حرفه ای کشــور صورت گرفته اســت 
که امســال این میزان افزایش یافته اســت 
و به عدد ۳۵۰ میلیون نفر ســاعت آموزش 
رسیده است و از این میزان، ۳۰ میلیون نفر 
ساعت برای مشــاغل دانش بنیان و فناوری 

اختصاص داده شده است.
طــرح  در  کــرد:  بیــان  عبدالملکــی 
مردمی سازی یارانه ها، ۴۰۰ میلیارد تومان 
به ۹۰ درصد مردمی رســید که استحقاق 

این منابع را داشتند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: 
نظام هــای حاکمیتی به چنــد بخش مثل 
پول و ســرمایه متکی هستند، اما نظام های 
مســتقری مثل جمهوری اســلامی ایران 
وجود دارند که اتکای آن ها به مردم اســت 

و خواست و اراده آنان شکل گرفته است.

وی افزود: دولت جدید خــودش را متعلق 
به مردم و موظف به خدمت رســانی مردم 
می داند و تمرکز اصلــی آن، کار برای مردم 
است. در گذشــته ۴۰۰ هزار میلیارد تومان 
پولی که متعلق به مردم بود در قالب الگوی 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، تنها یــک بخش از پنج 
قســمت آن به مردم و مابقی آن به دلالان، 
قاچاقچیــان و تولیدکننــدگان خارجــی 
می رســید. الگویی که نه تنها به ضرر تولید 

ملی بوده و رفاه مردم را تأمین نمی کرد بلکه 
تشــویق کننده قاچاق بود و شکاف طبقاتی 
را تشــدید می کرد. در طرح مردمی سازی 
یارانه ها، ۴۰۰ میلیــارد تومان به ۹۰ درصد 
مردمی رســید که اســتحقاق این منابع را 
داشــتند.عبدالملکی بیــان کــرد: قاچاق 
بســیار کاهش می یابد و رفــاه عموم مردم 
افزایــش یافته و به تبــع آن فاصله طبقاتی 
کم خواهد شــد و این به معنای بهتر شدن 
وضعیت معیشــتی مردم و تشــویق تولید 
کننده داخلی اســت.وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با تاکید ثمــرات مفید این طرح 
در ســال ۱۴۰۱ گفــت: در بودجه ۱۴۰۱، 
مالیات واحدهای تولید پنج درصد کاهش 
یافته است و تســهیلات ارزان قیمت برای 
تولید حدود ۲۷۰ هزار میلیــارد تومان در 
نظر گرفته شده اســت. تجارت خارجی به 
سمت اشــتغال تولید جهت گیری می شود 
در حالی که در دولت گذشــته نگاه به غرب 
پررنگ بود و این معنایی جز ضربه جدی به 

تولید داخلی نداشت.
وی افزود: تعامل با کشــورهای همســایه 
در جهت رشــد تولید، اشــتغال و صادرات 
صورت گرفته اســت که این یک دیپلماسی 
به نفع مــردم در چارچوب تولید اشــتغال، 
تقویت مشاغل خانگی متناســب با بانوان 
اســت، بانوان می توانند در عرصه مختلف 
اقتصاد ایفای نقش کنند. ۲۰ درصد نیروی 
تولید را بانوان تشکیل می دهند و امیدواریم 
به الزام و برای معیشــت کار نکــرده و برای 

افزایش رفاه بیشتر خانواده باشد.
عبدالملکی گفت: نظام مجوزها را تســهیل 
کردیم و از پانصد شــغل خانگی که مستلزم 
مجوز بودند، به ۳۵۰ شغل اعلام شد که نیاز 
به مجــوز ندارند و به راحتــی می توانند آن 
شغل را فعال کنند و ۱۵۰ مشاغل دیگر هم 
تأیید محور بوده و بایــد ۳روزه مجوز داده 
شود. با همین تسهیل گری، در ۲ ماه پایانی 
سال گذشــته بیش از ۷۵ هزار مجوز برای 

مشاغل خانگی صادر شد.

تعیین تکلیف ۸۰۰ تن آزبست پس از ۱۵ سال

وستا به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند بیش از ۶۰۰ ر



 روسیه بازار ایران را نگرفته است

آمار اوپک، شایعه کاهش صادرات نفت ایران را رد کرد

انرژی
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وزیر نفت مطرح کرد
 مذاکرات برای سوآپ گاز از ترکمنستان

 به ارمنستان
وزیر نفــت در دیدار بــا وزیر مدیریــت منطقه ای و زیرســاخت های 
ارمنســتان بر آمادگی شــبکه گازی ایران بــرای آغاز ســوآپ گاز از 

ترکمنستان و نیز افزایش صادرات گاز به این کشور تأکید کرد.
 به نقل از وزارت نفت، جواد اوجی پس از دیدار با گنل سانوسیان ضمن 
تأکید بر مذاکرت مثبت و سازنده دو طرف گفت: مذاکرات برای سوآپ 
گاز از ترکمنستان به ارمنستان از خاک ایران آغاز شده است و به زودی 
با توجه به ظرفیت بالای شبکه خطوط لوله گازی کشور به نتایج خوبی 

در این زمینه دست خواهیم یافت.
وی با بیان اینکه در مذاکرات امروز خود با طرف ارمنســتانی بر آمادگی 
ایران برای ســوآپ گاز از ترکمنستان به این کشــور تأکید شد، گفت: 
امروز در ایــن مذاکرات در زمینــه افزایش صــادرات گاز، محصولات 

پتروشیمی و توسعه همه جانبه توافق های خوبی انجام شد.
هشــتم فروردین ماه امســال وزیر نفت در دیدار با آرتاشس تومانیان، 
مشاور نخست وزیر ارمنستان در زمینه تعمیق روابط تهران-ایروان در 

حوزه انرژی برای بلندمدت مذاکره کردند.
بر اســاس این گزارش، نخســتین نشســت کارگروه انــرژی ایران و 
ارمنســتان ۲۶ آبان ماه پارســال به صورت مجازی برگزار شد، در این 
نشســت نمایندگان شــرکت های ملی گاز ایران، صنایع پتروشیمی، 
پالایش و پخــش فرآورده های نفتــی، توانیر و مدیریت شــبکه برق 
ایران با نماینــدگان وزارت مدیریت منطقه ای و زیرســاخت و نیروگاه 
ارمنستان درباره مســائل مرتبط با انرژی بحث و مذاکره کردند. احمد 
اسدزاده، سرپرست معاونت امور بین الملل و بازرگانی وزیر نفت ریاست 
هیئت ایرانی و وارتانیان، معاون وزیر مدیریت منطقه ای و زیرســاخت 
جمهوری ارمنســتان ریاســت هیئت ارمنی این نشســت را به عهده 
داشتند.ارمنستان ذخایر هیدروکربنی اندکی دارد و برای تأمین انرژی 
مورد نیاز خود، به واردات ســوخت و یک نیروگاه هسته ای که در زمان 

اتحاد جماهیر شوروی سابق ساخته شده، وابسته است.

با توجه به اختلاف های سیاسی با آذربایجان، همسایه نفت خیز شرقی و 
ترکیه، همسایه غربی ارمنستان، ایروان نیازهای انرژی خود را از ایران و 
گرجستان تأمین می کند.پیش از این، منابع ارمنی از موافقت دو کشور 
برای افزایش صادرات گاز ایران به ارمنســتان خبر داده بودند، روسیه 

اکنون حدود ۸۰ درصد گاز مورد نیاز ارمنستان را تأمین می کند.
این گزارش می افزایــد تهران و ایروان ســال ۲۰۰۴ میلادی )۱۳۸۳( 
قرارداد تهاتر گاز و برق را برای مدت ۲۰ ســال امضا کردند که بر اساس 
آن، گاز صادراتی ایران به مصرف نیروگاه های تولید برق در ارمنســتان 
می رسد و در عوض، ایران از ارمنســتان برق وارد می کند. ارمنستان از 

اواسط سال ۲۰۰۹ واردات گاز از ایران را آغاز کرد.

مدیرعامل شرکت ملی گاز:
عراق ۱.۶ میلیارد دلار بابت صادرات گاز به ایران 

بدهکار است
 مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با اعلام اینکه عراق بابت صادرات گاز 
یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار به ایران بدهی دارد، گفت: این کشــور 

یک ماه برای پرداخت بدهی خود مهلت دارد.
 »مجید چگینی« در جمع خبرنگاران افزود: طبق تفاهم نامه فی مابین، 
عراق باید مبلغ یــک میلیــارد و ۶۰۰ میلیون دلار بدهــی خود بابت 
صادرات گاز را به ایران پرداخت کند.وی ادامه داد: براســاس قراردادی 
که بین دو کشور جاری اســت و در آن ما تکالیفی داریم که می بایست 

همان میزان گازی که در قرارداد ذکر شده به عراق تحویل دهیم.
مدیرعامل شــرکت ملی گاز گفت: با توجه به شــرایطی که دو کشــور 
دارند یک تفاهم نامه با یکدیگر به امضا رساندیم که با توجه به نیاز آنها و 
شرایط کشورمان، توافق شد گاز به عراق صادر شود و میزان آن افزایش 
داده ایم.چگینی افزود: در تفاهم نامه قید شده عراق ظرف مدت یک ماه 
بدهی خود را به ایران پرداخت کند و در صورت پرداخت نشــدن مجدد 

پیگیری خواهد شد.

 عراق جلوی حضور بیشتر چین در میادین
 نفتی ایستاد

وزارت نفت عراق ســال گذشته با ســه قرارداد که به شرکتهای چینی 
امکان کنترل بیشتر میادین نفتی این کشور را فراهم می کرد، مخالفت 
کرد.مقامات نفتــی و مدیران صنعتی عراق می گویند از ابتدای ســال 
۲۰۲۱ طرحهای شــرکت لوک اویل روسیه و شــرکت اکسون موبیل 
آمریکا برای فروش سهم خود در میادین نفتی بزرگ عراق به شرکتهای 
تحت حمایت دولت چین، با مداخلــه وزارت نفت عراق، به مانع خورده 
اســت.منابع آگاه به رویترز گفتند: فروش ســهم به یک شرکت دولتی 
چینی، یکی از گزینه های متعدد مورد بررســی شــرکت انگلیســی 
بریتیش پترولیوم بــود اما مقامات عراق این شــرکت را متقاعد کردند 

فعلا در عراق بماند.
چین بزرگترین ســرمایه گذار در عراق اســت و بغداد ســال گذشته 
بزرگترین بهره را از ابتــکار کمربند و جاده چین بــرد و ۱۰.۵ میلیارد 
دلار فاینانس برای پروژه های زیرساخت شــامل یک تاسیسات برق و 
یک فروگاه دریافت کرد. اما وقتی موضوع ســرمایه گذاری بیشتر چین 

در میادین نفتی بزرگ مطرح شد، بغداد یک خط قرمز مشخص کرد.
هفت مقام دولتی و مدیر شــرکتهای عراقــی در مصاحبه ای به رویترز 
گفتند: دولت و مقامات شــرکتهای دولتی عراق نگران این هستند که 
کنترل بیشــتر شــرکتهای نفتی چینی بر میادین نفتی، ممکن است 

مهاجرت شرکتهای نفتی غربی از این کشور را تسریع کند.
به گفته سه منبع آگاه، احســان عبدالجبار، وزیر نفت عراق، با حمایت 
مقامات شرکت نفتی دولتی، سال گذشته مانع از آن شد که لوک اویل 
ســهم خود در قرنه غربی ۲ )یکی از بزرگترین میادین نفتی عراق( را به 

شرکت چینی سینوپک بفروشد.
مقامات عراقی ســال گذشــته مداخله کردند تا مانع شوند شرکتهای 
تحت حمایت دولت چین، ســهم اکســون موبیل در میدان نفتی قرنه 
غربــی ۱ را خریداری کنند و بریتیــش پترولیــوم را متقاعد کردند به 
جای فروش ســهم خود در میدان نفتی رمیله به یک شرکت چینی، در 
عراق بماند.رمیله و قرنه غربی، نیمی از نفت عراق را تولید می کنند که 
صاحب پنجمین ذخایر بزرگ نفت در جهان اســت. دو مقام دولتی به 
رویترز گفتند: دولت عراق نگران است که نفوذ چین باعث شود جذابیت 

سرمایه گذاری در عراق نسبت به کشورهای دیگر کمتر شود.
تحکیم روابط چین با عراق، به موقعیت پکن در این کشــور کمک کرده 
اســت اما وزارت نفت عراق نگران واگذاری کنترل بیشتر منابع کلیدی 

این کشور است. 

و نیر

رئیس اتحادیه صادرکننــدگان فرآورده های نفت، 
گاز و پتروشــیمی گفت: آنچه باعث نگرانی اســت 
موضــوع فراورده ها اســت، روســیه روزانه حدود 
۲.۵ میلیــون بشــکه صــادرات فراورده هایی مثل 
، گاز مایــع ، روغن پایــه ، مــازوت و گازوئیل دارد 
که بازارهای کشورهای همســایه را تحت تاثیر قرار 

می دهد.
ســیدحمید حســینی، درباره تصاحب بــازار نفت 
ایران از سوی روسیه اظهار داشــت: اخیرا کپلر که 
کشتی های نفتکش را ردیابی می کند، ادعا کرده که 
صادرات نفت ایران در مــاه اوریل ۳۴ درصد کاهش 
پیدا کرده اســت. از طرف دیگر خبرگزاری دیگری 
مدعی شده اســت که صادرات نفت روسیه به هند 
که رقم پایینی در حد ۲۰ هزار بشــکه بوده، الان به 

۶۰۰ هزار بشکه در روز  افزایش پیدا کرده 
اســت. همچنین بلومبرگ  ادعا کرده که 
روسیه در هر بشکه نفت  ۳۰ دلار تخفیف 

می دهد.
وی افــزود: تــا زمانی کــه اروپــا نفت 
روســیه را تحریم نکرده خیلــی نگرانی 
وجود ندارد چون روســیه می تواند ۴.۵ 

تا ۵ میلیون بشــکه نفــت در روز  صــادر کند که 
۵۰ درصــد آن به اروپا می رود و همه کشــورهای 
اروپایی نیز این میــزان را خریــداری می کنند، 
ممکن است روسیه بازارهایی مثل کانادا و امریکا 
را از دســت بدهد که فعلا هند جایگزین شــده و 
حدود ۶۰۰ هزار بشــکه در روز به این کشور صادر 

می کند.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های  
نفــت، گاز و پتروشــیمی گفت: روســیه 
یک خط لولــه هم به چیــن دارد که از قبل 
حدود یک میلیون بشــکه نفــت را در روز 
به این کشــور انتقال مــی داد، بنابراین آن 
میزان نفت روســیه که بدون مشتری مانده 
و بارگیری شده و به سمت بازارهای جهانی 
حرکت می کند، رقم عمده ای نیســت، اما قیمت های 

بازار را دچار مشکل می کند.
وی در ادامه بیان داشــت: در هر حال قطعا با توجه 
به اینکه نفت و شرکت نفت روسیه تحریم نیست و 
امریکایی ها هم به چینی هــا در این رابطه معافیت 
داده اند، چون نمی خواهند کمبود در بازار جهانی 
ایجاد شــود، همه این موارد حکایــت از این دارند 

که روس ها بالاخره ســهم مــا را خواهند گرفت و 
باید هشیار باشــیم که در آینده نزدیک هیچ بعید 
نیست که ســهم ما در بازار نفت چین کاهش پیدا 

کند.
حســینی تاکید کرد: آنچه باعث نگرانی است موضوع 
فراورده ها اســت، روســیه روزانه حدود  ۲.۵  میلیون 
بشــکه صادرات فراورده هایی مثل مازوت و گازوئیل 
دارد که بازارهای کشورهای همسایه را تحت تاثیر قرار 

می دهد.
وی گفت: بنابرایــن تحریم روســیه می تواند خطر 
بالقوه برای بــازار انرژی ایران باشــد و در این رابطه 
بهترین فرصت برای ایران این است که توافق برجام 
را احیا و بــه راحتی ۶۰۰ هزار بشــکه نفتش را روانه 

اروپا کند.

مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس گفت: در 
اجلاس اخیر با بیش از ۱۳۰ شرکت برزیلی، مذاکرات 
خوبی برای صــادرات کــود اوره و ســایر محصولات 

پتروشیمی انجام شد.
عبدالعلــی علی عســگری مدیرعامــل هلدینــگ 
پتروشــیمی خلیج فارس با اشــاره به ضرورت اتخاذ 
دیپلماســی فعالانه برای تصاحــب بازارهای جهانی 
پتروشــیمی گفت: یکــی از سیاســت های مهم نظام 

جمهوری اســلامی، تعامل با کشــورهای 
دنیا است. در شــرایط تحریم های ظالمانه، 
گســترش تعاملات تجاری بر اساس منافع 
مشترک با کشــورهای اهمیت بسیار زیادی 

پیدا می کند.
وی اظهار داشت: گسترش تعاملات تجاری 
عملا اهداف آمریکا در محدود کردن ایران را 

بی ثمر کرده و تحریم ها را خنثی می کند.علی عسگری 

گفــت: اخیــرا هلدینگ خلیج فــارس یک 
اجلاس بین المللــی در برزیل برگزار کرد که 
در آن بیش از ۱۳۰ شــرکت برزیلی حضور 
داشــتند و از خرید محصولات پتروشیمی 
ایران اســتقبال کردند. در این اجلاس طی 
ســه روز با خریداران محصولات پتروشیمی 

ایران مذاکره فشرده ای کردیم.
 مدیرعامل هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس گفت: 

امیدوار هســتم که برگزاری این نشست ها باعث شود 
که صادرات کود اوره و سایر محصولات هلدینگ خلیج 

فارس به برزیل افزایش یابد.
وی اظهار داشــت: در شــرایط تحریم، پتروشیمی ها 
نقش اساســی در ارزآوری برای کشــور داشتند. این 
موضوع نشان می دهند ظرفیت بی اثر کردن تحریم در 
حوزه پایین دستی نفت بسیار بیشــتر است و ما باید با 

گسترش تعاملات تجاری، تحریم را بی اثر کنیم.

نفت

وشیمی پتر

خریدار   بر اســاس آخرین آمار منتشــر 
شده توســط اوپک، تولید نفت ایران در ماه 
گذشته میلادی ۳۶ هزار بشکه بیشتر شده 
است. با توجه به ثابت ماندن مصرف نفت در 
کشــور، ایران نه تنها در این مدت، کاهش 
صادراتی نداشــته بلکه با افزایش صادرات 

نیز رو به رو بوده است.
مهمتریــن بازار صــادرات نفــت ایران، 
کشور چین اســت. چین چه در زمان رفع 
تحریم ها و چه زمیانی که تحریم های یک 
جانبه آمریکا به اقتصاد ایران بازگشــت، 
بزرگترین بازار صادراتــی نفت ایران بوده 

است.
حتی زمانی که دولت ترامــپ در آمریکا در 
فکر به صفر رســاندن صــادرات نفت ایران 
بود، چین با همراهی ایــران برای دورزدن 
تحریم ها به خرید نفت از کشــورمان ادامه 
داد و حتی تا توقیــف نفتکش های خود نیز 

در این راه پیش رفت.
با این حــال ادامه خرید نفت ایران توســط 
چین باعث شــد تا تــلاش آمریــکا برای 

موفقیت در تحریم ها ناکام بماند.
حالا درســت در شــرایطی که ایــران بر 
اساس آمارهای داخلی و البته بین المللی 
توانسته صادرات نفت خود را تا ۴۰ درصد 
افزایش دهد، شــایعاتی مبنی بر کاهش 
صادرات نفت ایران به چین مطرح شــده 

است.
شــایعاتی که بــا تکیه بر خبرهــای جنگ 

روســیه و اوکراین و احتمــال تحریم نفت 
روسیه توسط اروپا بیشتر به گوش می رسد.

نگاهی به آمارها امــا رد این مدعا را به دنبال 
دارد.

بر اســاس آخرین گزارش اوپــک که در 
خصوص تولید نفت اعضای این ســازمان 
در ماه گذشــته میلادی)آوریل( منتشــر 
شــده، تولید نفت ایران در مــاه آوریل در 
مقایسه با ۳ ماهه اول سال ۲۰۲۲ میلادی 

رشــدی ۳۶ هزار بشــکه ای را بــه همراه 
داشته است.

ایران در ماه آوریل روزانه ۲ میلیون و ۵۶۴ 
هزار بشــکه نفت تولید کرده کــه این رقم 
در ۳ ماهه ابتدایی ســال جاری میلادی ۲ 
میلیون و ۵۲۸ هزار بشکه و در سال ۲۰۲۱ 
حــدود ۲ میلیون و ۳۹۲ هزار بشــکه بوده 

است.
با توجه به آنکه ایران در این مدت تغییری 

در ظرفیت پالایشی خود نداشته و میزان 
مصرف نفت خام در کشور تغییری نکرده ، 
بنابراین این افزایش تولید صرف صادرات 
شــده اســت و با توجــه به اینکــه چین 
اســتراتژیک ترین بــازار نفــت صادراتی 
ایران به شــمار مــی رود، احتمــالا این 
افزایش تولید نیز راهی بازار چین شــده 

است.
با این حــال برخــی در فضای مجــازی از 

کاهش ۲۶۵ هزار بشــکه ای صادرات ایران 
به چین در همین مدت صحبت می کنند.

با فرض درســتی این ادعا، ایران یا توانسته 
یک بــازار ۳۰۰ هزار بشــکه ای جدید برای 
نفت خام خود پیدا کند کــه این موضوع با 
توجه به ادامه تحریم ها، دســتاورد بزرگی 
برای کشــور به شــمار خواهد رفــت زیرا 
توانســته یک یا چند رقیب خــود را از بازار 
۳۰۰ هزار بشــکه ای خارج کند و نفت خام 
خود را به آن بازار بفرســتد و یا به طور کامل 
ادعای کاهش صادرات نفــت ایران به چین 
تحت تاثیر افزایش صادرات روســیه به این 

کشور کذب است.
در هر دو صورت ایــران همچنان نفت خود 
را به فروش می رســاند و با توجــه به روند 
افزایش تدریجی تولید نفت خود، به دنبال 
بازپس گیری بازارهای ســنتی نفت خود از 
رقبا و همچنیــن بازاریابی های جدید برای 

نفت خام خود است.
محسن خجســته مهر، مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایــران نیز بــا تاککید بــر اینکه 
ایران صادرات نفت خــود را افزایش خواهد 
داد، گفته که تا پیش از این مشــتریان از ما 
نفت می خریدند اما اکنون مــا به آنها نفت 

می فروشیم.
تاکید مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران به 
بازاریابی فعال ایــران برای فروش نفت خام 
خود و عبور از شــیوه های قدیمی حضور در 

بزرگترین بازار کالایی جهان است.

جنگ مسکو-کی یف؛ برای تهران خطرناک شد؟

وشیمی از ایران  استقبال 130 شرکت برزیلی برای واردات محصولات پتر

رئیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت و گاز:

قرارداد ساخت ۱۴ توربوکمپرسور، سالانه ۲.۲ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی به همراه دارد
خریدار  رئیس پارک نــوآوری و فناوری 
صنعــت نفــت و گاز از امضــای قــرارداد 
شــرکت های ملی نفت ایران و اوتی ســی 
که ســالانه ۲.۲ میلیــارد دلار صرفه جویی 
ارزی بــه همــراه دارد برای ســاخت ۱۴ 
توربوکمپرســور خبر داد و گفت: اوتی سی 
برای ســاخت کمپرســورهای سکوهای 
تقویت فشــار پــارس جنوبی نیــز اعلام 

آمادگی کرده  است.
 »ســید اســماعیل کفایتــی« در جمــع 
خبرنــگاران بــا بیــان اینکه دولــت برای 
حمایت از شــرکت های دانش بنیان برنامه 
دارد در مناقصه های ترک تشــریفات برای 
این شــرکت ها را لحاظ کنــد، اظهار کرد: 
هم اکنون شرکت های دانش بنیان به اعتبار 
و منابع اولیه نیاز دارند که به نظر می رســد 
باید در این زمینه از آنها حمایت بیشــتری 

شود.
وی با تأکید بر اینکه هم اکنون برای توسعه 
فعالیت های پارک نوآوری و فناوری صنعت 
نفت و گاز باید فرهنگ ســازی شود،  افزود: 
بسیاری از مجموعه های دولتی و خصوصی 
فعال در صنعت نفت هنوز بــا توانایی های 
پارک آشنا نیســتند، درحالی که می توانیم 
روند همکاری شــرکت های دانش بنیان را 
در بخش هــای مختلف صنعــت نفت و گاز  

سرعت بخشیم.
رئیس پارک فناوری و نوآوری صنعت نفت 

ادامه داد: به نظر می رسد باید قوانین جدید 
برای مجموعه های دانش بنیان و پارک های 
علمی و فناوری کشــور در مجلس  شورای  
اسلامی تصویب شــود، زیرا قوانین شفافی 

در این بخش وجود ندارد.
کفایتی به توانایی های شــرکت های حاضر 
در بیست و ششــمین نمایشگاه بین المللی 
نفــت، گاز، پالایش و پتروشــیمی اشــاره 
و تصریــح کرد: نمایشــگاه امســال آیینه 
تمام نمای بی تأثیری تحریم ها در سال های 
اخیر اســت زیرا ســازندگان داخلی در این 
ســال ها به خوبی توانســتند خود را به بدنه 

کارشناسی صنعت نفت ثابت کنند.
وی با اشــاره به جنبه تســهیلگری پارک 
فناوری و نــوآوری صنعت نفــت در زمینه 
ارتباط میــان شــرکت های دانش بنیان و 
بدنه صنعت نفت، گفت: بایــد فرآیندهای 
اعتمادسازی بین این دو بخش افزایش یابد 
و پارک در این زمینه تلاش می کند پیشتاز 

باشد.
رئیس پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت 
و گاز ادامــه داد: قرارداد احیــای چاه های 
نفــت و گاز بــرای افزایــش تولیــد آنها با 
همکاری شرکت های دانش بنیان به زودی 
امضا می شــود، همچنین در ایام نمایشگاه 
بین المللــی نفت تفاهم نامه هــای خوبی با 
شــرکت های نفتی همچون شرکت مناطق 
مرکزی ایران، شــرکت نفــت و گاز خزر و 

مناطق نفت خیز جنوب امضا شده است.

تقاضای قطر، روسیه و چین برای 
سرمایه گذاری در بخش فناوری و 

نوآوری صنعت نفت ایران
کفایتــی ضمــن اشــاره بــه اســتقبال 
سرمایه گذاران از کشورهای قطر، روسیه و 
چین برای سرمایه گذاری در پارک نوآوری 
و فناوری صنعت نفــت و گاز، گفت: تمایل 
داریم در این زمینه با سرمایه گذاران داخلی 
برای رسوب فناوری در صنعت نفت بیشتر 

همکاری کنیم.
وی اظهار کرد: در بخــش احیای چاه های 
نفت و گاز هم اکنون بــه ۷۵۰ میلیون دلار 
سرمایه گذاری نیاز اســت که شرکت های 
روس برای حضور در ایــن بخش ابراز علاقه 
کرده انــد، ضمن آنکــه هم اکنــون در این 
زمینه در حال رایزنی با یکــی از بانک های 

بزرگ قطر هستیم.
رئیــس پارک نــوآوری و فنــاوری صنعت 
نفــت و گاز از امضای قرارداد شــرکت های 
ملی نفت ایران و اوتی ســی برای ســاخت 
۱۴ توربوکمپرســور که سالانه ۲.۲ میلیارد 
دلار صرفه جویــی ارزی بــه همــراه دارد، 
خبــرداد و گفت: ســالانه بــه ارزش چند 
میلیــارد دلار گازهــای همــراه نفــت در 
کشور سوزانده می شــود که با به کار گیری 
توربوکمپرســورهای ســاخت داخــل در 

طرح های جمع آوری گازهــای همراه نفت 
و مشعل، صرفه جویی ارزی زیادی خواهیم 

داشت.

امضای تفاهم نامه همکاری مشترک بین 
شرکت مشاور سرمایه گذاری فاینتک و 

پارک فناوری و نوآوری نفت و گاز
همچنین در ۲۶ اردیبهشت ماه سال جاری 
هم زمان با آخرین روز بیســت و ششــمین 
نمایشــگاه بین المللی نفــت، گاز، پالایش 
و پتروشــیمی، در نشســتی مشــترک، 
تفاهم نامه همکاری بین شــرکت مشــاور 
ســرمایه گذاری فاینتک و پارک فناوری و 
نوآوری نفت و گاز با حضور مدیران عالی دو 

مجموعه منعقد شد.
در ایــن خصــوص مهــدی فرازمنــد، 
مدیرعامل مشاور سرمایه گذاری فاینتک، 
ضمن اعلام آمادگی به منظور ارائه خدمات 
تخصصی بــازار ســرمایه شــامل تامین 
مالی، آماده ســازی شــرکت ها، پذیرش، 
ارزش گذاری، جذب سرمایه گذار و ... بیان 
داشــت، دو مجموعه فاینتک و پارک نفت 
درصدد ایجاد صندوق جسورانه تخصصی 

در صنعت نفت است. 
ایــن صنــدوق به منظــور تامیــن مالی 
استارتاپ ها و شرکت های مستقر در پارک 
و نیز ســایر پروژه های جــذاب حوزه نفت 

طراحی گردیده است.
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به مناسبت هفته ملی جمعیت مطرح شد
۱۱ میلیون مجرد در سن ازدواج داریم

سرپرست مؤسســه تحقیقات جمعیت گفت: ۸۸ درصد جوانان در سن 
ازدواج، تمایل به ازدواج دارند و ما با مسئله عدم تمایل به ازدواج مواجه 

نیستیم.
 نشست علمی »تحولات، سیاســت ها و برنامه های جمعیتی ایران« در 

دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه علامه طباطبایی برگزار شد.
مسعود عالمی نیســی سرپرست مؤسســه تحقیقات جمعیت در این 
نشســت درباره »نجات ایران از پیــری جمعیت، امکان یــا امتناع؟« 
ســخنرانی کرد و گفت: وقتــی از وادی پیش بینی به وادی سیاســت 
گذاری وارد می شــویم، اراده و امکان تغییر در جامعه مطرح می شود. 
لذا امکان ها و پتانســیل های وجود دارد که ما بتوانیم مسأله جمعیت را 
تا حدی حل کنیم.وی ادامه داد: ماهیت مسئله جمعیت ایران به تجرد، 
ناباروری، ســقط جنین و عدم فرزند آوری خانواده های موجود وابسته 
است.عالمی افزود: در بحث تجرد طبق آخرین آمار ۱۱.۶ میلیون مجرد 
در ســن ازدواج داریم. این عدد بسیار بزرگ اســت و همین بازه سنی 
انباشــت عدم ازدواج هایی است که در سال های گذشــته اتفاق افتاده 
است. اما ۸۸ درصد جوانان در ســن ازدواج، تمایل به ازدواج دارند و ما با 
مسأله عدم تمایل به ازدواج مواجه نیستیم. ما یکسری موانع اقتصادی 

مثل شغل و مسکن داریم که ناشی از سو مدیریت است.
وی ادامــه داد: در بحث ناباروری بر اســاس تخمین ها بیــن ۳ تا ۳.۵ 
میلیون زوج نابارور داریم که هر سال حدود ۲۰ درصد ازدواج ها را شامل 
می شــود. ما در این ســال ها با فقدان امکانات درمان ناباروری مواجه 
بوده ایم. ما ۸۰ مرکز درمان ناباروری داریم که اگر این تعداد بخواهند به 
این مراکز مراجعه کنند ۶ سال باید منتظر بمانند.عالمی گفت: سالانه 
۸۸ هزار زوج نابارور به این میزان اضافه می شــوند. که ۹۲۴۰۰ سیکل 
نیازمند هستند که الان فقط ۳۳ هزار ســیکل در کشور انجام می شود.
وی ادامه داد: از ســال ۷۱ که فلوشیپ نازایی تشــکیل شده فقط ۱۵۰ 
فارغ التحصیل داشــته ایم که به نوعی انحصار ایجــاد کرده و ضرورت 

افزایش ظرفیت پذیرش دانشجو را نشان می دهد.

از عوامل عدم فرزندآوری در ایران موضوع مسکن است
وی افزود: در بحث ســقط جنین تخمین وزارت بهداشت این است که 
۲۲۰ هزار ســقط قانونی و غیر قانونی داریم که به طور کلی ۱۹ درصد 

سقط جنین صورت می گیرد.
عالمی تاکیــد کرد: وضعیت فرزنــد آوری نیز نامطلوب اســت که ۱۴ 

درصد خانواده ها فرزند ندارند و ۲۱ درصد هم یک فرزند دارند.

وی ادامه داد: شرایط ایران بیشتر به سوءمدیریت باز می گردد و ما مثل 
دیگر کشورها نیستیم که عدم ازدواج و یا عدم فرزند آوری دلایل عمیق 
فرهنگی داشــته باشــد. مثلًا یکی از عوامل عدم فرزندآوری در ایران 
موضوع مسکن است. مسکن ســهم بالایی در سبد هزینه خانواده دارد. 
عرضه زمین ما محدود اســت ولی تقاضا مرتب زیاد می شــودو قیمت 

زمین و مسکن افزایش پیدا می کند.
وی افزود: چون انباشــت عدم ازدواج و عدم فرزندآوری ناشــی از سو 
مدیریت است، فرصتی وجود دارد که این ســو مدیریت ها تغییر کند و 
بخشی از مســأله را حل کند.عالمی با بیان اینکه نرخ باروری کل ۱.۷ و 
نرخ باروری نکاحی ۲.۷ اســت گفت: این آمار یعنی اگر ازدواج صورت 
بگیرد وضعیت به مراتب بهتر خواهد شــد. اگر آمار ۸۸ درصدی تمایل 
به ازدواج در میان مجردها را در نظر بگیریم، اگر فرض کنیم ۵۰ درصد 
ازدواج کنند، می تــوان تخمین هایی در مورد موالیــد زد که عددهای 
معناداری به دســت می دهد.وی دربــاره تأثیر مؤلفه هــای اقتصادی 
بر موضوع جمعیت گفت: بخش خصوصی می تواند نقش بســزایی در 
اشــتغال ایجاد کند. اما باید گفت ناپایداری در مقــررات عامل اصلی 
کاهش صادرات غیر نفتی ایران اســت. بیشــترین صادرات غیر نفتی 
ایران مربوط به سال ۹۹ است که به میزان ۶۰ میلیارد دلار بوده است و 
این در حالی است که امارات ســهم ۲۵۰ میلیارد دلاری از صادرات غیر 
نفتی دارد.وی ادامه داد: در حوزه کشــاورزی هم اراضی به مردم واگذار 
نمی شود که بتوانند کشــاورزی کنند. ۱۶ میلیون هکتار زمین وجود 
دارد که ســهم اندکی از آن یعنی ۱.۶ میلیون هکتار از سال ۵۹ تاکنون 

برای کشاورزی واگذار شده است.
عالمی در پایــان گفت: در بحث مســکن، راهبرد اول الغــای قوانینی 
است که گسترش افقی شهرها را مانع می شــوند و راهبرد دوم توسعه 

محورهای مواصلاتی بین شهرهای بزرگ و شهرهای کوچک است.

افتتاح اتاق های درس تربیت بدنی ویژه 
دانش آموزان استثنایی در مهرماه

رییس سازمان آموزش و پرورش استثنایی کشــور از افتتاح اتاق های 
درس تربیت بدنی ویژه دانش آموزان استثنایی در مهرماه خبر داد..

حمید طریفی حسینی با اعلام برنامه های ســازمان آموزش و پرورش 
استثنایی در حوزه تربیت بدنی اظهار کرد: »برنامه های تربیت بدنی بر 
پایه تصمیم گیری مشارکت محور در قالب برگزاری مسابقات ورزشی، 
ایجاد کانون های ورزشــی امید، توســعه زیربنای علمی تربیت بدنی 
دانش آموزان با نیازهــای ویژه، ایجاد اتــاق ورزش در مدارس و تامین 
تجهیزات، برگزاری جشنواره نشاط، ایجاد و توسعه رشته های ورزشی 
جدید در دو بخش طناب زنی و داژبال، جشنواره ورزشی دانش آموزان 
با نیازهای ویژه به مناســبت روز ملی پارالمپیک و برگزاری جشــنواره 

روش تدریس مبتنی بر بازی و فعالیت بدنی است.«
وی افزود: »طبق آمایش ســرزمینی به عمل آمده، ۲۱ فضای موجود 
در مدارس وجود دارد کــه امکان تبدیل آن ها به اتــاق بازی و ورزش و 
تجهیز آن ها وجود دارد؛ برای ۱۳ مدرسه سال گذشته ابلاغ اعتبار ۳۰۰ 
میلیون ریالی انجام شده و برای ۲۲ مدرســه نیز ابلاغ اعتبار برای سال 
جاری انجام شده است که انشــالله این اتاق های درس تربیت بدنی در 

مهرماه به صورت همزمان افتتاح خواهند شد.«
معاون وزیر بیان کرد: »جشــنواره نشــاط به عنوان برنامه های شاد و 
پرنشــاط و با محوریت ورزش خانوادگی و تقویت ارتباطات خانوادگی، 
برای اجرا در ســال تحصیلی جاری در نظر گرفته شده است. این برنامه 
به عنوان اولین برنامه حوزه تربیت بدنی در بســته تحولی ارائه خدمات 
آموزشی، پرورشی، توانبخشــی و ورزشــی خانواده محور گنجانده و 

اجرایی آن در ۱۰ درصد مدارس در هر استان هدفگذاری شده است.«
طریفی حسینی اظهار کرد: »تامین تجهیزات و آموزش مربیان ورزش 
از الزامات ایجاد رشته های جدید اســت و ایجاد رشته های طناب زنی و 
داژبال در ســال جاری و ســال آینده جز برنامه های توسعه ای خواهد 

بود.«
وی همچنین خبر داد: با هدف فراگیر کــردن فعالیت و افزایش تحرک 
در تمامی کلاس های درس، جشــنواره روش تدریس مبتنی بر بازی و 

فعالیت بدنی در سال تحصیلی پیش رو اجرا خواهد شد. 

شهر

اســتاندار تهــران در پیامــی ضمــن تبریــک ۲۷ 
اردیبهشــت مــاه روز ارتباطات و روابــط عمومی، در 
عین حال بر ضرورت اطلاع رسانی صحیح درباره طرح 

مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها، تاکید کرد.
بنا بر اعلام پایگاه اطلاع رســانی استانداری تهران، در 
متن پیام محسن منصوری - اســتاندار تهران و رئیس 
شورای هماهنگی روابط عمومی های استان تهران به 
مناسبت ۲۷ اردیبهشت روز ارتباطات و روابط عمومی 

آمده است:
» سلامت یک دستگاه به اتصال اجزای آن و هم نوایی و 
هم سازی آن ها ارتباط دارد. روابط عمومی ها می توانند 

فعالیت نهادها را ارزیابــی و منعکس کنند و 
مشخص کننده روش ها و نقص های دستگاه 
مربوط خود باشــند. )مقــام معظم رهبری 

مدظله العالی(
ارتباطات حوزه ای بسیار گسترده و پیچیده 
اســت که از قامت یک علم واحد فراتر رفته 
و شــاخه های متعددی را شــامل می شود 

و هر روز عرصــه ای نو از آن پیش روی جامعه بشــری 
گشوده می شود. همین امر مسئولیت متولیان و فعالان 
این حوزه میان رشــته ای را خطیرتر می کند؛ چنان که 
امروزه فناوری اطلاعات و شیوه های گوناگون استفاده 

از آن، به بخش جدانشــدنی زندگی تبدیل 
شــده و در حوزه های مختلــف اقتصادی، 
اجتماعــی و فرهنگــی، به عنــوان یکی از 
شــاخص های اصلی توســعه و پیشــرفت 

شمرده می شود.
در سالی که از سوی مقام معظم رهبری به نام 
»تولید: اشتغال آفرین، دانش بنیان« مزین 
شــده از تمامی مدیران و کارکنان حوزه روابط عمومی 
انتظار می رود با برنامه ریزی و تلاش بیشــتر به عنوان 
رکن مهم اطلاع رســانی و امیدآفرینــی، با همکاری 
گسترده درون و برون سازمانی بتوانند بیش از پیش در 

راستای اهداف نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و 
دولت مردمی در راستای توسعه عدالت و رفع نابرابری 
ها ایفای نقش کنند.دولت سیزدهم در زمینه مدیریت 
ارز ترجیحی با اجــرای طرح مردمی ســازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها برای حمایت از اقشــار آســیب پذیر و 
جلوگیری از فســاد و رانت، با اصلاح نظام اقتصادی و 
تغییر رویکرد در پرداخت یارانه ها، دســت به جراحی 
بزرگی زده؛ بــا اجرای ایــن طرح بزرگ و ارزشــمند 
اقتصادی، گلوگاه های فســاد، رانت و قاچاق، مسدود 
و توزیع کالا به صــورت عادلانه به ویژه در بین اقشــار 

ضعیف آغاز شده است. 

استاندار 

مهسا شــمس  معــاون اجتماعی پلیس 
فتا، »خالی فروشــی« را بیشــترین تخلف 
بازار رمزارزهــا دانســت و از چرایی حذف 
اپلیکیشــن کوینکــس از گــوگل پلــی و 
تهدیداتی کــه تبلیغات ایــردراپ ها برای 

کاربران ایجاد می کنند، گفت.
ســرهنگ رامین پاشایی با اشــاره به خبر 
حذف اپلیکیشــن کوینکس از گوگل پلی 
گفت: قطعاً افرادی کــه از صرافی کوینکس 
اســتفاده می کنند، اطلاع دارنــد که اخیراً 
این پلتفرم در بخش به روز رســانی نسخه 
موبایلــی خود دچار مشــکل شــده و طی 
اطلاعیه ای از کاربران خود خواسته است تا 

رفع مشکل صبر کنند. 
در نهایت در روزهای گذشته اخباری مبنی 
بر حذف برنامــه Coinex از گــوگل پلی 

منتشر شد.
معاون اجتماعی پلیس فتا بیان کرد: صرافی 
کوینکــس )Coinex( از جملــه معــدود 
پلتفرم هــای معاملات ارز دیجیتال اســت 
که پاســپورت ایرانی را بــرای احراز هویت 

می پذیرد.
 احتمال می رود کــه نظارت های قانونی 
روی کار صرافی های رمــز ارزی مبنی بر 
عدم ســرویس دهی به ایرانیــان و وجود 
ایران در لیســت تحریم های بین المللی 
 iOS از دلایل حــذف برنامه اندرویــد و
صرافــی کوینکــس از گوگل پلــی و اپ 

استور باشد.
وی با اشاره به اینکه ســوال اکثر افرادی که 
در این بســتر فعالیت می کردند، این بود که 
آیا این اپلیکیشن به گوگل پلی بر می گردد، 
گفت: اطلاع دقیقی از ایــن موضوع نداریم 
چرا که در گذشــته موارد مشــابهی بوده 
که بــه بهانه های مختلف از جمله داشــتن 
کاربران ایرانی )آی پی های ایران( و رعایت 
قانون سوئیفت، اپلیکیشن هایشان را برای 
کاربران ایرانی بســته اند و دارایی های افراد 
را بلوکه کرده اند. مواردی هم بوده که بعد از 

مدتی مجدد شروع به کار کرده اند.

هیچ شرکتی برای فعالیت در بازار رمز 
ارزها از بانک مرکزی مجوز ندارد

معاون اجتماعی پلیس فتا اظهار داشــت: 
شرکت هایی که در ایران در زمینه رمز ارزها 
فعالیت می کنند فعالیت شــأن غیر قانونی 
است. چرا که مجوزی بابت این کار دریافت 
نکرده انــد و فعالیت در بازار رمــز ارزها در 

ایران ریسک پذیری بالایی دارد.
پاشایی در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر 
اینکه برخی از این شــرکت ها ادعا می کنند 
از بانک مرکزی مجــوز دارند، آیا ادعای آنها 
درســت اســت یا خیر؟ تصریح کرد: تعداد 
محدودی از این شــرکت ها هستند که در 
مقوله صادرات و واردات مجوزهای خاص و 
محدود از بانک مرکزی دارنــد. نه در رابطه 
با فعالیت داخل کشور و ســرمایه گذاری و 

فعالیت های روزمره.
وی بیان کرد: بازار رمز ارز مانند بازار بورس 
نوسان و بالا و پایین دارد و اگر قانونی در این 
زمینه نداشته باشیم افرادی که در این بازار 

فعالیت می کننــد امکان دارد بــه یک باره 
دچار ضرر و زیان هنگفتی شوند.

معــاون اجتماعی پلیــس فتا با اشــاره به 
تخلفات انجام شــده در زمینــه رمز ارزها 
تأکید کرد: برخــی از این شــرکت ها ادعا 
می کننــد ســرمایه دو میلیــون تومانی را 
می تواننــد ۶۰۰ میلیون تومــان کنند که 
این ادعا صد درصد دروغ اســت. درســت 
اســت که بازار رمز ارز ســود بالایی دارد اما 
این حجم از ســود اصلًا منطقی و قابل قبول 
نیســت و از مردم می خواهم فریب تبلیغات 
دروغین را نخورند و اگر هــم تصمیم دارند 
در این بازار ورود کنند، به ســراغ شرکت ها 
و کارگزاری هایی بروند که ادعاهایشــان با 

واقعیت تطابق بیشتری دارد.
پاشایی با اشــاره به اینکه در ایران ۱۲ تا ۱۵ 
میلیون نفر به صورت رسمی و غیر رسمی در 
بازار رمز ارزها فعالیت می کنند، خاطرنشان 
کرد: متأسفانه قوانین و مقررات جاری پاسخ 
گوی این بازار نیســت و متأسفانه مشاهده 

می کنیــم کلاهبرداران از خلاء قانون ســو 
استفاده می کنند.وی در پاســخ به سوالی 
مبنی بــر اینکه مهمترین تخلــف در حوزه 
رمز ارزها چیســت؟ گفت: خالی فروشــی 
مهمترین تخلف در حوزه رمز ارزهاســت. 
چرا که یک شــرکت در حوزه رمز ارزهاست 
به عنوان مثال یک شرکت ثانویه ۲۰۰ هزار 
رمز ارز تولید می کند اما بــدون هیچ گونه 
پشــتوانه ای ۳۰۰ هزار رمز ارز می فروشد. 
در واقع این شــرکت خالی فروشــی کرده 
اســت. چرا که باید به میزان اعتبارش رمز 
ارز بفروشــد. در این میان خریداری که رمز 
ارز را خریده است، دستش خالی می ماند و 

ضرر می کند.

فعالیت در زمینه خرید و فروش »تتر« 
ریسک پذیری کمتری دارد

معاون اجتماعی پلیس فتــا ادامه داد: البته 
برخی از حوزه های این بــازار مانند خرید و 
فروش »تتــر« فعالیت می کنند، ریســک 

پذیری پایین تری دارند. چرا که شــاخص 
تتر با دلار و طلا بالا و پایین می شود.

وی افزود: البته دســتبرد زدن و دستکاری 
حســاب مالی کاربــران در این بــازار یکی 
دیگــر از تخلفات شــایع و رایج اســت. به 
همین منظور توصیــه می کنیم افرادی که 
ولت )کیف پول الکترونیکــی( دارند حتماً 

رمزهای اولیه خود را تغییر دهند.

فریب تبلیغات ایردراپ ها را نخورید
پاشــایی هشــدار داد: کاربران بازار رمز ارز 
فریب تبلیغــات ایــردراپ را نخورند و این 
کاربران دانش خود را افزایش دهند و به هیچ 
عنوان رمز ولت خــود را در اختیار دیگران 
قرار ندهند. ایردراپ به یک روش تبلیغاتی 
گفته می شود که در آن شرکت های مختلف 
بخشی از رمز ارز جدید خود را به رایگان در 

اختیار کاربران می گذارند.
وی اظهار کرد: »ایردراپ« )Airdrop( یک 
اســتراتژی تبلیغاتی و بازاریابی است که در 
جریان آن شــرکت های مختلف به منظور 
ایجاد سروصدا و آشــنا کردن کاربران فعال 
در حوزه ی رمزارزها با پروژه ی خود اقدام به 
پخش رایگان آن رمزارز می کنند. با این کار 
هم اسم رمزارز جدید به سر زبان ها می افتد 
و هم افراد جدید با پروژه آشــنا می شــوند. 
علاوه بر این چون بســیاری از کسانی که در 
جریان ایردراپ رمزارزهای خود را دریافت 
کرده اند، آن ها را در صرافی ها می فروشند، 
قیمت و ارزش واقعی آن رمزارز هم مشخص 
می شود. در حقیقت ایردراپ یکی از راه های 
کســب درآمد از ارزهای دیجیتال است اما 
امکان کلاهبرداری در این بازار به شــدت 

زیاد است.
معــاون اجتماعــی پلیــس فتــا در پایان 
خاطرنشــان کرد: اگر تلفن همراه کاربرانی 
که در بازار رمز ارزهــا فعالیت می کنند نیاز 
به تعمیر داشت، به ســراغ تعمیرات موبایل 
امن و مطمئن بروند و در صورت امکان بعد 

از تعمیرات، رمز خود را تغییر دهند.

ح اقتصادی دولت مسدود شدن گلوگاه های فساد با اجرای طر

رئیس قوه قضائیه:

متخلفین در حوزه سامانه های مبارزه با قاچاق به دادسرا معرفی شدند
مهدیه محمدی  رئیس قوه قضائیه گفت: 
تعدادی از متخلفین در حوزه ســامانه های 
مبارزه با قاچاق از ناحیه سازمان بازرسی به 
دادسرا معرفی شده اند اما باید توجه داشت 

که صرف این اقدام کفایت نمی کند.
 بــه نقــل از مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای در نشســت با اعضای هیئت رئیســه 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس ضمن اشاره 
بــه تعبیر مطــرح شــده از جانــب رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مبنی بر وجود دردهای 
مزمن در بخش هایی از نظام اداری کشــور، 
اظهار کــرد: رفع دردهای مزمــن با درمان 
عادی ممکن نیســت و نیازمند درمان ویژه 
است؛ درمانی که هزینه دارد و باید مستمر و 
مداوم باشد تا اثرات بر جای مانده از دردهای 
مزمن و کهنــه را به طور کامل مــداوا کند.

رئیس دســتگاه قضا یادآور شد: این درمان 
و مداوای دردهای مزمــن که بخش هایی از 
نظام اداری کشور به آن مبتلا است نیازمند 
تشریک مساعی و تمرکز قوای دستگاه های 
اولویت هاســت؛  مختلــف و شناســایی 
همچنین باید توجه داشــت که این درمان 
دردهــای مزمن بــا جیغ هــا و فریادهایی 
همراه خواهــد بود که این امــر نباید ما را از 
ادامه مسیر بازدارد و باید موضوع را تا انتها و 

حصول نتیجه پیگیری کنیم.
رئیس عدلیه تاکید کــرد: در عین حال که 
نباید از هیچ موضوع و مســئله ای که موجد 
آســیب و خلل در نظام اداری کشور است، 
غفلت کرد اما بایــد تمرکز و انــرژی خود 
را بــر اولویت ها بگذاریم و بــا اولویت بندی 
مســائل و موضوعات در راســتای رفع آنها 
اقدامات مجدانه و پیگیرانــه را انجام دهیم 
و توجه داشته باشــیم که با انجام یک اقدام 

بازدارنده در حوزه یک اولویت شناســایی 
شده بسیاری از مشکلات و آسیب ها مرتفع 

خواهند شد.
رئیس قوه قضائیه در همین زمینه مشخصاً 
به موضوع ضــرورت تکمیــل و راه اندازی 
ســامانه جامع تجارت و نقش و کارکرد این 
سامانه در شفاف ســازی چرخه صادرات و 
واردات در کشور اشــاره کرد و این مقوله را 
در زمره اولویت ها قلمداد کرد که در صورت 
تحقق کامل آن، بخشــی از منافذ فسادزا، 
معایب و آســیب ها در حــوزه فرایندهای 
زنجیره تجارت و همچنین مدیریت زنجیره 

توزیع کالا مرتفع خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
بــا تاکید بر ضــرورت اتصال ســامانه های 
دستگاه های مختلف از جمله اداره گمرک، 
سازمان بنادر و ســازمان اموال تملیکی در 
راســتای شفاف ســازی چرخه صادرات و 
واردات در کشور و انسداد بسترهای فسادزا 
و موجد خســارت در این حوزه مشــخصاً 
به معضل کالاهایی اشــاره کرد که در انبار 
بنادر و گمرکات، متروکه و فاسد می شوند؛ 
محموله هایی که بــه تصریح قاضی القضات 
هیچ عایدی بــرای مردم ندارنــد و فقط به 
بیت المال خســارت تحمیــل می کنند؛ از 
»تخصیــص ارز برای واردات« تا »اشــغال 
فضای فیزیکــی« و »صــرف هزینه جهت 

امحاء آنها«.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: به مسئولان 
قضائی دســتور داده ام که بــا کمک دولت، 
همچنان ساماندهی فرآیندهای صادرات و 
واردات از جمله ثبت سفارش ها، تخصیص 
ارز، تخلیــه محموله کشــتی ها در بنادر و 
گمرکات و ارســال بــه موقع آنهــا به نقاط 
مختلــف کشــور، ســاماندهی انبارهای 

گمــرکات و بنــادر و کالاهــای متروکــه 
را با جدیــت دنبــال کنند تا اشــکالات و 
آســیب های فســادزا و موجد خسارتی که 
کماکان در برخی از بنادر و گمرکات کشور 

وجود دارد، به طور کامل مرتفع شوند.
رئیس دســتگاه قضا در بخشی از سخنانش 
در این قسمت جلسه، در واکنش به سخنان 
ســید محمود نبویان عضو هیئت رئیســه 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس مبنی بر عدم 
تحویل ســامانه مرتبط با گمــرک از ناحیه 
یک شــرکت و پیمانکار علی رغم مکاتبات 
صورت گرفته میان مقامات و مسئولان ذی 
ربط طی چهار سال گذشته گفت: ابعاد این 
موضوع باید موشــکافی و بررسی شود و اگر 
مقرون به صحت باشــد باید مورد پیگیری 
جدی قــرار گیرد؛ البته من ایــن موضوع را 
قبول ندارم که یک پیمانکار توانســته همه 
مســئولان را دور بزند؛ به هــر ترتیب باید 
قرارداد منعقد شــده در ایــن زمینه مورد 
بررســی و مداقه قرار گیرد و هر دستگاهی 
مقصر بوده، رســیدگی های لازم در رابطه با 

آن انجام شود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
با تاکید بر اینکــه مقابله همه جانبه با پدیده 

قاچاق به صرف راه اندازی و اتصال سامانه ها 
ی یکپارچه تحقق نمی یابد، بیان داشت: به 
منظور مقابله جدی با پدیده شوم قاچاق که 
یکی از موانع اصلــی رونق و جهش تولید در 
کشور اســت ضروری است دســتگاه های 
مسئول تشریک مســاعی و تعامل بیشتری 
داشــته باشــند و مــن در اینجــا رئیس 
سازمان بازرســی و رئیس کل دادگستری 
اســتان تهران را مکلف می کنم با برگزاری 
نشست های تخصصی مشــترک با اعضای 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس، موضوعات و 
مسائل این حوزه از جمله راه اندازی و اتصال 
ســامانه های لازم و تخلفات صورت گرفته 
در این زمینه را احصــاء و جمع بندی کنند 
و بدین ترتیــب یک کار عملی منســجم در 

حوزه مقابله با قاچاق صورت گیرد.
وی افــزود: البته تعــدادی از متخلفین در 
حوزه ســامانه های مبارزه با قاچاق از ناحیه 
سازمان بازرســی به دادسرا معرفی شده اند 
اما باید توجه داشــت که صــرف این اقدام 
کفایت نمی کند و باید این مسئله را بصورت 
ریشــه ای و اساســی با همــکاری و تعامل 

مرتفع کنیم.
رئیس عدلیه در بخش دیگری از سخنانش 
در این قسمت از نشســت با اعضای هیئت 
رئیســه کمیســیون اصل ۹۰، بر نقشی که 
مجلس یازدهم می توانــد در زمینه »کوتاه 
کــردن فرآیند دادرســی« و »کاســتن از 
عناوین متعدد و کثیــر مجرمانه« ایفا کند 
و کمک کار دســتگاه قضائی در این راســتا 
باشــد، تاکید کرد و بــه اســتمرار فضای 
همدلانه ایجــاد شــده میان مســئولان 
دســتگاه قضائــی و نماینــدگان مجلس 
یازدهم برای غلبه بــر چالش ها و معضلات 

اشاره داشت.

وی در همین راســتا افزود: کوتــاه کردن 
فرآیند دادرســی یک ضــرورت غیرقابل 
کتمان اســت و ما بــرای تحقــق این مهم 
سلســله برنامه هایــی را در دســتور کار 
داریم؛ مجلس یازدهم نیــز می تواند در این 
زمینه در قالب ارائه طــرح از ناحیه خود و یا 
تسریع در تصویب لوایح ارســالی از ناحیه 
ما، نقش آفرین باشــد؛ به طوری که شاهد 
رسیدگی به یک پرونده قضائی در بازه های 

زمانی طولانی نباشیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
به ثمرات و اثرات مثبت جلســات مستمر و 
هم اندیشانه مسئولان قضائی با نمایندگان 
مجلس در کمیســیون ها و فراکسیون های 
مختلف در راستای رفع اشکالات و ایرادات 
موجود در بخش ها و حوزه هــای گوناگون 
کشور اشاره کرد و مشــخصاً نتایج و اثرات 
نشســت اخیر خود و مســئولان قضائی با 
طراحان قانون »حمایت از خانواده و جوانی 

جمعیت« را مورد تصریح قرار داد.
رئیس قوه قضائیه در همیــن زمینه افزود: 
در راســتای موضوعــات مطرح شــده در 
جلسه مشــترک میان مســئولان قضائی و 
طراحان قانون »حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت« در مجلس، ظرف تنها دو هفته در 
راســتای رفع موانع اجرای کامل این قانون 
اقداماتی ترتیــب داده شــد؛ از جمله آنکه 
ابلاغ ویژه تشکیل شعب اختصاصی دادگاه 
تجدیدنظر در همه اســتان های کشور وفق 
تبصره یک ماده ۵۶ قانون مزبــور )ناظر بر 
شرایط مجاز بودن سقط جنین( صادر شد؛ 
همچنین رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
مکلف شد تا بر نحوه اجرای مفاد این قانون 
از ناحیه دســتگاه های مختلــف و تدوین 

آئین نامه های ناظر بر آن نظارت کند.



رضایت  مشاور رییس جمهور از عملکرد منطقه ویژه اقتصادی شیراز

استان

شیراز - چراغی  
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 
کشور گفت: شیراز دارای ظرفیت های ارزنده ای در حوزه 
تولید و سرمایه گذاری است و برای باروری این استعدادها، 
مشوق ها و معافیت های متنوعی در دستور کار قرار گرفته 
است. دکتر سعید محمد در حاشیه بازدید از منطقه ویژه 
اقتصادی شیراز از این مجموعه کلان به عنوان یکی از بهترین 
مناطق ویژه اقتصادی در کشور یاد کرد و افزود: مدیریت 
بخش خصوصی کارنامه موفقیت آمیزی در این منطقه داشته 

است و امیدواریم اختصاص مشوق ها و معافیت ها با استقبال 
سرمایه گذاران روبرو شود.

او در ادامه با ارایه آمار و ارقامی خاطر نشان کرد: حدود 250 
واحد در منطقه ویژه اقتصادی شیراز حضور دارند که از این 
تعداد 90 واحد صنعتی فعال شده و مابقی نیز تلاش دارند با 

توسعه زیرساخت های لازم در چرخه تولید قرار گیرند
مشاور ریاست جمهور در حوزه های اقتصادی با تشریح برخی 
از تسهیلاتی که در اختیار فعالان مناطق اقتصادی قرار می 
گیرد، اظهار داشت: معافیت های گمرکی و مالیاتی، واگذاری 

برای  متنوعی  تسهیلات  و  ارایه خدمات  اراضی،  و  املاک 
فعالان این حوزه در نظر گرفته شده و امیدواریم سرمایه 
گزاران داخلی نگاه ویژه تری به این مجموعه داشته باشند و در 

سال های اینده شاهد توسعه بیشتر باشیم.
محمد از استقرار گمرک در منطقه ویژه اقتصادی شیراز به 
منظور تسهیل امور سرمایه گذاران خبر داد و افزود: واحدهای 
نوپا نیاز به مشوق های زمان دار دارند و مجموعه مشوق ها و 
معافیت ها سبب می شود تا قیمت تمام شده تا حدود زیادی 
کاهش یافته و تولید کننده بتوانند در بازار رقابتی عرض اندام 

کنند.
نادر طیبی، مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی شیراز ضمن 
خوشامدگویی به میهمانان و قدردانی از همکاری های اداره 
کل گمرکات فارس اظهارداشت: یکی از چالش های مناطق 
ویژه اقتصادی این است که علی رغم انعقاد قرارداد رسمی 
با خریداران زمین و وجود سند مالکیت تک برگ برای تمام 
زمین های منطقه، باز هم سامانه جامع تجارت برای تمدید 
کارت بازرگانی صنعتگران، آنها را ملزم به دریافت کد رهگیری 

از بنگاه های مسکن می کند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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کرمانشاه - حسنا فخارزاده  
به گفته مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه، 
در شهر کرمانشاه ۷00 لیتر بر ثانیه پساب تولید می شود 

که امکان بازچرخانی آن برای استفاده صنایع وجود دارد.
علیرضا کاکاوند با اشاره به شرایط خشکسالی و کم آبی 
چند سال اخیر و محدودیت هایی که در زمینه منابع آبی 
حتی برای مصارف شرب ایجاد شده، گفت: در چنین 
شرایطی بازچرخانی پساب به عنوان منبع غیرمتعارف 
برای تامین آب مورد نیاز صنایع به موضوعی اجتناب 

ناپذیر تبدیل شده است.
وی ادامه داد: این کار هم به تامین آب مورد نیاز صنایع 
کمک می کند، هم مدیریت منابع آب را به همراه دارد و هم 

به جلوگیری از آلودگی محیط زیست کمک خواهد کرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه معتقد 
است، صنایع بزرگ و آب بر مانند صنایع شیمیایی، نفت، 

پتروشیمی و … می توانند از این ظرفیت استفاده کنند.
کاکاوند با بیان اینکه در شهر کرمانشاه ظرفیت خوبی 
برای تامین پساب و بازچرخانی آن برای صنایع وجود 
دارد، خاطرنشان کرد: هم اکنون پساب جمعیتی بالغ بر 
۳25 هزار نفر معادل ۷00 لیتر بر ثانیه، برای بازچرخانی و 

استفاده صنایع از آن در کرمانشاه وجود دارد.
وی افزود: شرکت آبفا استان کرمانشاه در حال حاضر 
ظرفیت تامین ۷00 لیتر پساب جهت استفاده صنایع را 
دارد که با تکمیل مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب شهر 
کرمانشاه این ظرفیت به ۱۴00 لیتر در ثانیه خواهد 

رسید.

ارومیه-رحیم جباردخت  
درصد   ۸0 گفت:  آذربایجان غربی  ارتباطات  مدیرکل 
روستاهای بالای 20 خانوار استان به اینترنت پرسرعت 

دسترسی دارند.
قاسم جلیلی نژاد به مناسبت روز جهانی ارتباطات در 
گفت  و گو با خبرنگاران گفت: یک هزار و ۶۷۴ روستای 
آذربایجان غربی به اینترنت پرسرعت متصل هستند که 
این آمار ۸0 درصد روستاهای بالای 20 خانوار استان را 
شامل می شود و تا پایان امسال میزان پوشش در اینترنت 

پرسرعت روستایی به 90 درصد افزایش خواهد یافت.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی 
می گوید: در چهار سال گذشته تنها ۱۷5 روستای استان 

تحت پوشش اینترنت قرار داشت.
به گفته وی 2 هزار و ۱9۶ روستای بالای 20 خانوار در 
استان وجود دارد که بیست درصد از آنها شامل بر  بیش از 
۴00 روستا در برنامه توسعه روستایی وزارت ارتباطات و 

فناوری اطلاعات قرار دارد.
جلیلی نژاد گفت: هشت هزار و 500 میلیارد ریال اعتبار 
برای اتصال روستاهای باقیمانده به اینترنت پرسرعت نیاز 

است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات آذربایجان غربی 
برنامه ششم توسعه  ارتباطات طبق  می گوید: وزارت 
تا ۸0 درصد  برقراری شبکه ملی اطلاعات  به  موظف 

روستاهای استان است.

اهواز-محمدمجدم  
مدیرعامل نیروگاه رامین اهواز گفت: با اجرای تعمیرات 
میان دوره ای و رفع اشکالات واحد 5 این نیروگاه، تولید 
برق در این واحد از 200 مگاوات به 2۶5 مگاوات بهبود 

یافت. 
خلیل محمدی گفت: آماده سازی واحد های تولید برق 
جهت تقویت سطح تولید این نیروگاه در پیک مصرف 
برق و تابستان طاقت فرسای خوزستان مهمترین برنامه 
عملیاتی ما در فصل زمستان و بهار بوده و طی روز های 
آتی نیز با اتمام پروژه های تعمیراتی با هر ۶ واحد تولیدی 
او  بود.  خواهیم  کشور  برق  سراسری  شبکه  پشتیبان 
می گوید: کاهش سطح تولید برق واحد 5 به حدود 200 
مگاوات ساعت بدلیل چالش های فنی از چالش های این 

واحد نیروگاهی بوده و با اجرای تعمیرات میان دوره ای، 
شاهد بهبود ۶5 مگاواتی در این واحد بودیم.

اقدامات  مهمترین  اهواز  رامین  نیروگاه  مدیرعامل 
تعمیراتی این پروژه را اسید شویی و سرویس کندانسور ها و 
مبدل ها، تعویض لوله های پوسیده مسیر های آب گردشی، 
سنسور های  و  بویلر  اصلی  والو های  سفتی  سرویس 
ریزی  بابیت  توربین،  یاتاقان های  حرارت  و  ویبریشن 
یاتاقان شماره ۴ و ترمیم آن، تعمیر رگلاتور یک توربین، 
رفع اشکال از سیستم کنترل توربین و سیستم بالابر های 
کندانسور و لوله های مسیر های برج های خنک کن  عنوان 
کرد. نیروگاه رامین اهواز با ۶ واحد تولیدی بزرگ ترین 
تأمین  در  مهمی  نقش  و  است  کشور  بخاری  نیروگاه 

آسایش مردم و پشتیبانی از برق شبکه کشور ایفا می کند.

گرگان-مهنازمحمدزمانی  
استاندار گلستان با بیان اینکه به هیچ عنوان در تامین 
مرغ، تخم مرغ و روغن مورد نیاز استان کمبودی نداریم 
گفت: ماهانه بیش از ۱۶ هزار تن روغن خوراکی و صنعتی 
در این استان تولید علی محمد زنگانه  در بازدید از واحد 
تولیدی روغن در استان گلستان اظهار داشت: ماهانه 
بیش از ۱۶ هزار تن روغن خوراکی و صنعتی در گلستان 
تولید می شود و میزان مصرف استان سه هزار و 500 تن 

است.
وی گفت: مازاد تولید روغن استان به چهار استان تهران، 
البرز، خراسان رضوی و خراسان شمالی ارسال می شود و 

هیچ گونه نگرانی برای کمبود کالا در استان وجود ندارد.

استاندار گلستان تصریح کرد: مواد اولیه کارخانه های 
تولیدی استان از طریق گمرک ترخیص شده و کارخانه  ها 
سهمیه خود را بر اساس پیش بینی صورت گرفته دریافت 

می کنند.
زنگانه گفت: جاماندگان و معترضین به وجوه یارانه های 
واریزی می توانند از طریق سامانه رفاهی اعتراض خود را 
اظهار کنند و همچنین از طریق شماره 0920000۶۳۶9 

تعیین دهک خود را دریافت کنند.
استاندار گلستان اظهارداشت: تولیدکنندگان دام و طیور 
و کارخانجات مواد غذایی می توانند نسبت به دریافت 
سرمایه در گردش اقدام کنند و با آنها همکاری لازم انجام 

شود.

کرمانشاه

آذربایجان غربی

خوزستان

گلستان

 ظرفیت تامین ۷۰۰ لیتر در ثانیه "پساب" برای استفاده صنایع کرمانشاه 
وجود دارد

مدیرکل ارتباطات آذربایجان غربی اعلام کرد:

وستاهای آذربایجان غربی به اینترنت پرسرعت دسترسی۸۰ درصد ر

 بهبود ۶۵ مگاواتی تولید برق 
وگاه رامین اهواز در واحد شماره ۵ نیر

استاندار گلستان:

وغن خوراکی و صنعتی در گلستان تولید می شود ۱۶ هزار تن ر

 توسعه همکاری شرکت نفت سپاهان با برند 
EVVA OIL  اتریش

اصفهان-مریم مومنی  
نشست مشترک دکتر امیر نیکو همت مدیرعامل شرکت نفت سپاهان و پل 
پرایماویزی مدیر شرکت  EVVA OIL با حضور مدیران ارشد شرکت نفت 

سپاهان برگزار شد.
 در حاشیه این جلسه دکتر نیکو همت با اشاره به سوابق معتبر شرکت 
EVVA OIL گفت: ازآنجایی که محصولات مگلوب تحت لیسانس شرکت 
اتریشی EVVA OIL تولید می شود لازم است تمام فرایندهای تولید آن 
به صورت دوره ای مورد ممیزی کارشناسان این شرکت اروپایی قرار بگیرد و 

تأییدیه های لازم را دریافت نماید. 
نیکو همت از حساسیت شرکت نفت سپاهان در رعایت استانداردهای لازم و 
حفظ کیفیت محصولات در بالاترین سطح ممکن گفت و ادامه داد: امروز در 
راستای رفع مشکلات و رعایت استانداردهای موردنیاز این شرکت اتریشی،  
میزبان آقای پل پرایماویزی بودیم که همه موارد بررسی و برنامه ریزی های 

لازم صورت گرفت. 
مدیرعامل شرکت نفت سپاهان گفت: در حال رایزنی بیشتر برای گسترش 

همکاری های دوجانبه با این شرکت هستیم. 
مدیرعامل و مدیران ارشد شرکت نفت سپاهان به همراه مدیران شرکت 

EVVA OIL از خط تولید روغن مگلوب بازدید کردند.

همکاری شرکت های ملی حفاری و تایکو
اهواز - محمد مجدم  

در سومین روز بیست و ششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و 
پتروشیمی شرکت ملی حفاری ایران و شرکت دانش بنیان مهندسی نوآوران 

تکساز صنعت )تایکو( قرارداد همکاری امضاء کردند.
 رامتین طهماسبی پور مدیر تدارکات و امور کالا شرکت ملی حفاری ایران 
درمراسم امضاء و مبادله این قرارداد توضیح داد: این سند همکاری درباره 

ساخت قطعات اساسی دستگاه گرداننده فوقانی دکل )Top Drive( است.
وی افزود: در اجرای این قرارداد که به امضای دکتر حمید رضا گلپایگانی 
مدیرعامل ملی حفاری و مهندس عباسعلی گرجی مدیرعامل تایکو رسید 
این شرکت در مدت یک سال مبادرت به ساخت 5 عدد تجهیز مربوط به تاپ 

درایو می کند.
طهماسبی پور اظهار کرد: شرکت دانش بنیان مهندسی نوآوران تکساز صنعت 
پیش از این به سفارش شرکت ملی حفاری ایران اقدام به ساخت اولین تاپ 
درایو ملی با نام AC 500-NTS نمود که بر روی دکل نصب و بالاترین 

راندمان کاری را نسبت به انواع خارجی کسب کرد.
مدیر تدارکات و امور کالا شرکت ملی حفاری ایران گفت: پیرو رونمایی اولین 
شافت بومی و بهینه سازی شده تاپ درایو وارکو توسط شرکت تایکو، دکتر 
گلپایگانی مدیرعامل در جهت حمایت از تولید دانش بنیان و اشتغال زایی 
دستور خرید سالیانه 5 تجهیز را که هر یک با یک سوم قیمت خارجی ساخته 
می شود را صادر و قرارداد آن در حاشیه سومین روز نمایشگاه نفت تهران 

مبادله گردید.

مجتمع گاز پارس جنوبی بستری امن برای پیشرفت 
سازندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان

بوشهر - رضا حیدری  
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی از افزایش تولید ایمن و مستمر گاز و 
محصولات جانبی، با استفاده ۶5 درصدی از قطعات و تجهیزات ساخت 
سازندگان داخلی در مجتمع گاز پارس جنوبی خبر داد، همچنین اعلام کرد 

این روند استفاده از تجهیزات باکیفیت داخلی افزایش خواهد یافت.
به گزارش روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی، احمد باهوش در 
حاشیه بیست وششمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی 
در جمع فعالان شرکت های ساخت قطعات و تجهیزات داخلی و دانش 
بنیان گفت: مجتمع عظیم گاز پارس جنوبی با تامین بیش از ۷5 درصد از 
گاز مورد نیاز کشور، بستری امن برای پیشرفت و شکوفایی سازندگان داخل 
و شرکت های دانش بنیان است. وی با اشاره به استفاده ۶5 درصدی از قطعات 
و تجهیزات با کیفیت سازندگان داخلی در پالایشگاه های مجتمع افزود: 
حمایت همه جانبه مجتمع گاز پارس جنوبی همسو با شعار سال رهبر معظم 
انقلاب اسلامی" تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین از شرکت های دانش بنیان 
و سازندگان داخلی، مسیر پیشرفت این شرکت ها را هموار و انگیزه سازندگان 
داخلی را برای تلاش و جدیت در ساخت قطعات و تجهیزات افزایش خواهد 
داد. مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی بیان کرد: شرکت های سازنده داخلی 
و دانش بنیان یکی از ارکان اصلی تولید و فراورش پایدار گاز در مجتمع پارس 
جنوبی تشکیل می دهند و امیدواریم سازندگان داخلی با اقدامات جهادی و 
ساخت اقلام باکیفیت داخلی بازوی توانمند پالایشگاه های مجتمع گاز پارس 

جنوبی در مسیر تولید باشند.

ج  وز محله ای در کر  راه اندازی ۲۰ بازار ر
تا پایان سال جاری

البرز -مظفری  
رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهر 
کرج با بیان اینکه راه اندازی 20 بازار روز محله ای از دیگر برنامه های امسال 
سازمان ساماندهی مشاغل است، گفت: این بازارها با هدف دسترسی آسان 
همه شهروندان به مراکزی که بتوانند اجناس مورد نظر خود را با کیفیت و 

قیمت مناسب تهیه کنند، راه اندازی می شود.
حمید دانشی کهن با اشاره به میزان بودجه در نظرگرفته شده برای سازمان 
ساماندهی مشاغل در سال جاری اظهار کرد: هنوز بودجه جاری سازمان ابلاغ 

نشده ولی بودجه عمرانی مصوب برای امسال 2۱ میلیارد تومان است.
وی در ادامه با اشاره به بخشی از برنامه های امسال این سازمان افزود: بعد از 
۱۸سال، راه اندازی طبقه دوم بازار روز ماهان در دستور کار قرار گرفته و برای 
خدمات رسانی مطلوب به شهروندان فقط ۱0 میلیارد تومان برای نصب پله 
برقی این بازار در نظر گرفته شده است. در کنار این اقدامات، احداث سرویس 

بهداشتی، محوطه سازی و… هم برای این بازار روز در دستور کار قرار دارد.
این مسئول با بیان اینکه راه اندازی 20 بازار روز محله ای از دیگر برنامه های 
امسال سازمان ساماندهی مشاغل است، گفت: این بازارها با هدف دسترسی 
آسان همه شهروندان به مراکزی که بتوانند اجناس مورد نظر خود را با کیفیت 

و قیمت مناسب تهیه کنند، راه اندازی می شود.
دانشی کهن ابراز کرد: لایحه راه اندازی این بازارها به زودی به شورای شهر 

ارسال می شود و در صورت تصویب، به سرعت وارد فاز اجرایی می شویم.

 پیام تبریک مدیرکل ورزش و جوانان کردستان 
وابط عمومی وز جهانی ر به مناسبت ر

سنندج -فاطمه ملایی  
    مدیرکل ورزش و جوانان کردستان به مناسبت فرا رسیدن روز جهانی روابط 

عمومی و هفته ارتباطات پیام تبریکی صادر کرد.
در متن پیام تبریک »حامد جولائی« مدیرکل ورزش و جوانان کردستان 
آمده است؛ در دنیای کنونی که ارتباطات اجتماعی بیش از پیش در حوزه 
تنگاتنگی قرار گرفته است، سازمان ها و نهادهای مختلف بیشتر از هر زمان 
دیگری به آگاهی واقعی و شفافیت امور نیازمندند و روابط عمومی ها همراه و 
همگام با رسانه ها به عنوان اتاق فکری در کنار مدیران هر دستگاه و سیستمی 
قلمداد می شوند که مسیر شفافیت و اطلاع رسانی آگاهانه را برای آنها هموار 
می سازند. روابط عمومی ها به عنوان آیینه ای زلال سازمان نقشی تاثیرگذار 
در رشد و پیشرفت آن سازمان دارند و با همراهی مدیران و همدلی و همزبانی 
با شهروندان و جامعه مخاطب پلی از جنس ارتباط سالم میان سازمان و مردم 

برقرار می سازند تا از این طریق راه توسعه سازمان را هموار کنند.
نامگذاری 2۷ اردیبهشت ماه به نام روز "روابط عمومی و ارتباطات" بهانه ای 
است تا نقش و جایگاه و دست آوردهای تلاشگران خانواده بزرگ ارتباطات 

را ارج نهیم.

قزوین-مریم نقدی  
 مدیر نیروگاه سیکل ترکیبی شهید رجایی گفت: با اتمام 
تعمیرات اساسی و RI واحد شماره سه گازی نیروگاه شهید 
رجایی، آخرین برنامه تعمیرات واحدهای این نیروگاه پایان 

یافت.
برنامه های  اجرای  تکمیل  در  کرد:  اظهار  موتابها  ابوالفضل 
تعمیراتی واحدهای سیزده گانه این نیروگاه، واحد شماره ۳ 
گازی نیروگاه سیکل ترکیبی با توان نامی ۱2۳ مگاوات که 

به منظور انجام تعمیرات اساسی و RI کمپرسور از مدار تولید 
خارج شده بود پس از اتمام برنامه های تعمیراتی، دوباره به 

شبکه سراسری پیوست.
وی در توضیح نتایج تعمیرات واحد شماره سه گازی بیان کرد: 
در این دوره از تعمیرات و با توجه به شرایط فنی این واحد، 
۱۴۸۷ فعالیت تعمیراتی در قالب ۱۳ بسته و برنامه تعمیراتی 
اجرا شد که علاوه بر تعمیرات اساسی مسیر گاز داغ که به 
تعویض کامل قطعات اصلی آن انجامید، کمپرسورهای اصلی 

و کمکی هوای واحد هم با قطعات نو تعویض شد.
مدیر نیروگاه سیکل ترکیبی افزود: مونتاژ و دمونتاژ تجهیزات 
محفظه احتراق، کمپرسور و روتور توربوکمپرسور، نازل ها و 
تست   ،NDTغیرمخرب تست های  انجام  توربین،  پره های 
و بازدید الکتریکی ژنراتور، تعمیرات الکتروفن و پمپ های 
۴00 ولت، استارترهای MCC بریکرهای ۴00 ولت و ۶/۶ 
کیلو ولت از اقداماتی بود که در این برنامه تعمیراتی از سوی 

متخصصان این نیروگاه انجام شد.

وین به پایان رسید وگاه شهید رجایی قز تعمیرات واحدهای نیر

اصفهان-مریم مومنی  
اتاق بازرگانی اصفهان با همکاری اتاق مشترک بازرگانی 
و  تجاری  فرصت های  وبینار"بررسی  عمان  و  ایران 

سرمایه گذاری با کشور عمان"را برگزار کرد.
 آرزو جمالی نظری دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
عمان، بازار کشور عمان را برای فعالان اقتصادی ایران دارای 
جذابیت دانست زیرا عمان پایگاه مناسبی برای صادرات، 
صادرات مجدد و دسترسی به دیگر بازارهای هدف صادراتی 
است. وی افزود: عمان دارای جمعیت چهار و نیم میلیون 

نفری بوده که ۴0 درصد آنرا خارجی ها  تشکیل می دهند.
 جمالی نرخ بیکاری 5 درصدی، درآمد سرانه ۱5 هزار دلاری 
و نرخ تورم منفی را از ویژگی های عمان معرفی و تصریح کرد: 
قدرتمند بودن پول این کشور دلیل استفاده شهروندان آن 
از کالاهای لوکس نبوده زیرا ۸0درصد جمعیت عمان را 

قشر متوسط و پایین تشکیل می دهند.

دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان با تاکید بر اینکه 
مردم این کشور خواهان استفاده از کالاهای با کیفیت دارای 
قیمت مناسب هستند، افزود: به همین دلیل قیمت رقابتی 

برای تجارت با این کشور بسیار مهم  می باشد.
آرزو جمالی کشورهای شمال آفریقا، یمن و کشورهای شرق 
خاورمیانه را بازار هدف عمانی ها معرفی کرد و گفت: عمده 

کالاهای ایرانی در این کشور صادرات مجدد می شود.
حجم  چشمگیر  افزایش  از  خرسندی  ابراز  ضمن  وی 
گفت:   ۱۴00 سال  در  عمان  و  ایران  تجاری  مبادلات 
مبادلات ایران و عمان در سال مذکور 59 درصد افزایش 

داشته است.
جمالی سهم ایران در  واردات 2۴میلیارد دلاری این کشور 
را کمتر از دو درصد بیان و تصریح کرد: حجم صادرات ایران 
به عمان حدود ۷00 میلیون دلار بوده که این امر نشان 

دهنده ضرورت حضور پررنگ تر در بازار این کشور می باشد.

اصفهان

 وبیناربررسی فرصت های تجاری و سرمایه گذاری با کشور عمان برگزار شد



رییس  کل بانک مرکزی:
وت بین نسلی در صندوق توسعه ملی باید  ثر

ارزی باشد
رییس  کل بانک مرکزی گفت: ثروت بین نسلی در صندوق توسعه ملی 
باید ارزی باشد، یعنی ســرمایه گذاری طرح ها و بازپرداخت تسهیلات 

به صورت ارزی باشد تا سرمایه صندوق توسعه ملی حفظ شود.
»علی صالح آبــادی« در دومین همایش علمی صنــدوق ثروت ملی و 
عدالت بین نســلی اظهار داشت: نقش صندوق توســعه ملی در کشور 
به دلیل محدودیت خارجی، مفید و موثر اســت و بســیاری از پروژه ها 
برای ســرمایه گذاری نیازمند منابع ارزی هســتند که توسط صندوق 
تامین می شــود.وی با بیان اینکه درآمد نفتی به حساب صندوق واریز 
می شــود، ادامه داد: صندوق باید بــرای پروژه های ســرمایه گذاری 
کند که توجیه پذیر و ســودده باشــد، همچنین این پروژه ها نیازمند 

سرمایه گذاری ارزی و درآمد ارزی است.
رییس  کل بانک مرکزی با اشــاره به اینکه تقویت صندوق توسعه ملی 
حایز اهمیت اســت، اضافه کرد: برخی پروژه های که توســط صندوق 
توســعه ملی تامین مالی شــدند به مرحلــه بازپرداخت تســهیلات 
رســیده اند که باید ایــن بازپرداخت به صورت ارزی باشــد و همکاری 

صندوق و شبکه بانکی در وصول مطالبات الزامی است.
وی بیان داشت: بانک مرکزی به عنوان نگهدارنده حساب های صندوق 
توسعه ملی مصمم است تا تامین مالی موردنیاز کشور در پروژه ها انجام 
شود البته همان طور که ذکر شــد باید در پروژه هایی با بازده و عملکرد 

مناسب باشد.

پرداخت ما به التفاوت سود قطعی و علی الحساب 
بانک سامان

بانک سامان اعلام کرد که سود ما به التفاوت سپرده گذاران خود را پس 
از کسر وجوه قانونی پرداخت خواهد کرد.

 به گزارش خبرگزاری آریا، بانک ســامان با انتشــار اطلاعیه ای عنوان 
کرد که »چنانچه سود قطعی سال مالی بیش از سود علی الحساب پس 
از کسر حق الوکاله حاصل شــود، مابه التفاوت مبلغ مذکور متناسب با 

مانده و مدت هریک از سپرده ها، پرداخت خواهد شد.«

در نخستین جشنواره تجلیل از برترین های اقتصاد و صنعت ورزش کشور 
بانک گردشگری، بانک سال ورزش شناخته شد 

 بانک گردشگری در نخستین جشــنواره تجلیل از برترین های اقتصاد 
و صنعت ورزش کشــور، در حــوزه بانکی به عنوان بانک ســال ورزش 
شناخته شــد. به گزارش روابط عمومی بانک گردشــگری، در مراسم 
تجلیل از برترین های اقتصاد و صنعت ورزش کشــور، در حوزه حامی 

بانکی، بانک گردشگری تندیس این جشنواره را دریافت کرد.
این جشنواره با هدف انتخاب و معرفی برترین ها در حوزه های مختلف 
اقتصاد و صنعت ورزش با حضور ۸۰ شــرکت، موسســه و اشــخاص 

حقیقی و حقوقی، در تهران برگزار شد. 
بانک گردشگری که به عنوان یک بانک خصوصی زیر نظر بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران فعالیت می کند، همــواره حمایت از بخش 

ورزش کشور را در برنامه ریزی ها لحاظ کرده است. 
بانک گردشگری ۱۰۰ شعبه در سراسر کشور دارد.

پیام تبریک مدیر عامل بانک سرمایه به مناسبت 
روز جهانی ارتباطات و روابط عمومی 

فرج اله قدمی، مدیر عامل بانک ســرمایه، در پیامی به شــرح زیر روز 
جهانی ارتباطات و روابط عمومی را تبریک گفت: 

به گزارش خبرداغ به نقل از روابط عمومی بانک سرمایه ، روز ارتباطات 
و روابط عمومی فرصتی اســت برای گرامی داشــت دانشــی بزرگ و 
شریف و متهور که شیفته شناخت »ارتباط انســانی« است؛ جواهری 
پیچیده و ظریف که با تار و پود زندگی انسان ها درآمیخته و حتی صفتِ 

»انسانی« را در آن ها رنگ و معنا بخشیده است.
ایــن روز را به تمامی دانشــوران، پژوهنــدگان و دانشــجویان حوزه 
ارتباطات و روابط عمومی و نیز کارشناسان متخصص و مدیران خدوم 
این رشته تبریک و شادباش عرض نموده، از درگاه باری تعالی سلامتی 

و مزید توفیقات همه آن ها را در خدمت به ایران عزیزمان آرزومندم.
 فرج الله قدمی، مدیر عامل و عضو هیأت مدیره 

کامل تر، ساده تر و سریع تر

ونمایی از اینترنت بانک جدید اقتصادنوین ر
ســامانه جدید اینترنت بانــک اقتصادنوین با بهبــود تجربه کاربری و 

قابلیت توسعه خدمات نوین بانکی رونمایی شد.
به گزارش اقتصــاد مردم، در نســخه جدید اینترنت بانک، بر اســاس 
بازخوردهــای دریافتــی از کاربران، تجربــه کاربری ســامانه و رابط 
گرافیکی آن متحول شــده به گونه ای که کاربران بتوانند با ســرعت و 
ســهولت بیشــتری خدمات مورد نیاز خود را هم در دسکتاپ و هم در 
گوشی موبایل و تبلت دریافت کنند. از دیگر ویژگی های سامانه جدید 
اینترنت بانک اقتصادنوین، قابلیت توســعه طیــف جامعی از خدمات 
نوین مالی و بانکی اســت که این امکانات به تدریج بــه قابلیت های این 

سامانه اضافه خواهد شد.
آن دسته از مشــتریان بانک اقتصادنوین که پیش ازاین اینترنت بانک 
خود را فعال کرده انــد، می توانند با نام کاربری و رمــز عبور فعلی وارد 
سامانه جدید شوند. همچنین مشــتریان ارجمندی که تاکنون نسبت 
به فعال ســازی اینترنت بانک خود اقدام نکرده اند می توانند به صورت 
غیرحضوری آن را فعال کرده و اغلب خدمات بانکــی مورد نیاز خود را 

به صورت غیرحضوری دریافت کنند.
همچنین دسترســی به نســخه قدیمی اینترنت بانک اقتصادنوین نیز 

همچنان برای کاربران امکان پذیر خواهد بود.
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وع پرقدرت سرمد با رشد 134درصدی حق   شر
بیمه تولیدی

بررســی آمارهای فروردین ۱۴۰۱ بیمه ســرمد نشــان می دهد، این 
شــرکت گام های بلندی را جهت ارتقای جایگاه خود از ابتدای امسال 
برداشته اســت.بر اســاس آمار، حق بیمه تولیدی بیمه سرمد تا پایان 
فروردین ۱۴۰۱ به بیش از ۱۷۷ میلیارد تومان رســیده است؛ عددی 
که نشان می دهد حق بیمه تولیدی ســرمد در فروردین ۱۴۰۱ نسبت 

به مدت مشابه در سال گذشته، ۱۳۴ درصد رشد را تجربه کرده است.
هم چنین بر اســاس برنامه سال ۱۴۰۱ ســرمد، حق بیمه تولیدی در 
فروردین ماه ۱۰۵ درصد تحقق پیدا کرده است که آمار امیدوارکننده و 

خوبی برای این شرکت محسوب می شود.
با توجه به عملکرد و تحولات بیمه سرمد در شش ماهه دوم سال ۱۴۰۰ 
از جمله جذب بیمه گذاران بزرگی مانند سازمان تامین اجتماعی و آمار 
جالب توجه شــرکت در ابتدای ســال جاری، به نظر می رسد سرمد در 
مسیر تحقق برنامه ها و اهداف خود برای رشد و توسعه قرار گرفته است.

ادامه این روند، می تواند ســهامداران و بیمه گذاران این شــرکت را به 
آینده امیدوارتر کند و جایگاه سرمد را در صنعت بیمه کشور ارتقا دهد.

مقایسه تورم »بود« و »نبود« ارز دولتی
اظهارات مسئولان و بررســی مراکز پژوهشی نشان می دهد تورم ناشی 
از اصلاح یارانه ها حداکثر ۷ درصد است اما تداوم تخصیص ارز ترجیحی 
ضمن اینکه منجر به ثبت تورم های دورقمی می شــد. بررسی موفقیت 
یا عدم موفقیــت ارز ۴۲۰۰ تومانی در مهار تورم کالاهای اساســی در 
سالهای گذشته موضوعی محوری اســت که ارائه تحلیل صحیح از آن 

می تواند در اتخاذ تصمیمات کلیدی در آینده اقتصاد کشور مؤثر باشد.
به طور کلی، صورت مســئله در این موضوع در دو سناریو قابل مقایسه 
اســت. یکی حذف ارز ترجیحی یا همــان ارز ۴۲۰۰ تومانی و بازتوزیع 
یارانه نقدی آن به مردم و دیگری اســتمرار تخصیــص این ارز همانند 
گذشته به واردات که در هر دو حالت میزان کسری بودجه، تورم زایی و 

تغییرات سطح عمومی قیمتها متفاوت خواهد بود.

مقایسه تورم در شرایط بود یا نبود ارز ترجیحی
با وجود آنکه هنوز تخمین رسمی در خصوص میزان تورم بعد از اصلاح 
یارانه ها و مقایسه آن با شرایط استمرار پرداخت ارز ۴۲۰۰ منتشر نشده 
است، اما اظهارات کارشناسان، مقامات مســئول و مراکز علمی نشان 
می دهد که تورم ناشــی از حذف یارانه به مراتب کمرنگ تر از شــرایط 

استمرار پرداخت یارانه ارزی به واردکنندگان خواهد بود.
به عبارت دیگر هر چند واضح اســت که حــذف ارز ترجیحی کالاهای 
اساسی منجر به افزایش قیمت سطح عمومی کالاها خواهد شد، اما آثار 
تورمی آن به مراتب کمتر از تورم های فزاینده ناشــی از کسری بودجه 
دولت و همچنین رانت توزیع شــده و آسیب وارد شــده به تولید داخل 

توسط ارز ترجیحی خواهد بود.
حمید پورمحمدی معاون امور اقتصادی ســازمان برنامه و بودجه نیز 
سال گذشــته در همین باره گفته بود: »بررسی ها نشان می دهد که اگر 
همه ی ارز ترجیحی حذف شــود، حدود ۴.۵ درصد اثر تورمی مستقیم 
دارد و اثر تورمی غیرمســتقیم آن ۲.۵ درصد است یعنی بر روی هم، ۷ 
درصد اثر تورمی کل دارد.«وی همچنین هشــدار داده بود: »در صورت 
ادامه وضع فعلی و عدم حذف ارز ترجیحــی و تأمین ارز از محل پایه ی 

پولی، ۲۸ درصد اثر تورمی به دنبال خواهد داشت.«
بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس که در سال ۹۸ منتشر شد، 
به این مطلب اذعان شــده بود که حذف ارز ترجیحی اختصاص یافته به 
واردات کالاهای اساسی، منجر به افزایش قیمت این کالاها خواهد شد 
و تورمی در حدود ۶ درصد در پی خواهد داشــت. اما تداوم سیاست ارز 
ترجیحی، به دلیل افزایش کسری بودجه و تأمین آن از محل پایه پولی، 

تورم حداقل ۱۱ درصد را همراه خواهد داشت.

نقش ارز 4200 تومانی در دامن زدن به چاپ پول
در هفته های گذشــته نیز علی صالح آبادی رئیــس کل بانک مرکزی 
صراحتاً یک پرده از تــورم آفرینی ارز ۴۲۰۰ تومانــی در دولت قبل را 
آشــکار کرد و ارز ترجیجی را یکی از عوامل مهم رشد نقدینگی و سطح 

عمومی قیمت ها در دولت گذشته تلقی کرد.
وی در همین باره گفته بود: »دولت گذشــته با خریــد ۶ میلیارد دلار 
ارز نیمایی و فروش آن به بهای ۴.۲۰۰ تومــان به واردکنندگان، باعث 
افزایش شــدید نقدینگی شــد که ۱۱۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی 
ماحصل این سیاست بوده اســت.«طبق گفته این مقام مسئول، دولت 
حســن روحانی در ســال ۹۹، ۴ میلیارد دلار درآمد نفتی داشته اما از 
آنجایی که به ۱۰ میلیارد دلار ارز برای کالای اساسی نیاز داشته است، 
۶ میلیارد دلار ارز را از سامانه نیما به قیمت نزدیک به نرخ آزاد خریداری 

کرده و به قیمت ۴.۲۰۰ تومان به واردکنندگان فروخته است.

بنابراین طبق عقیده برخی کارشناســان، با توجه به تخمین کســری 
بودجه حدود ۳۰۰ هزار میلیاردی در سال ۱۴۰۱، پیش بینی می شود 
اگر دولت بخواهد همچون قبل با خرید ارز از بازار آزاد، کمبود ارز ۴۲۰۰ 
تومانی را تأمین کند، به ۲ دلیل افزایش شــدید تورم را در سال جاری 
ایجاد خواهد شد.در این شرایط تقاضا در بازار فیزیکی ارز افزایش پیدا 
خواهد کرد و بانک مرکزی نیز ناچار به چاپ پول بدون پشــتوانه برای 
خرید ارز از بازار خواهد شــد کــه آثار تورمی این موضــوع به مراتب از 

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی برجسته تر خواهد بود.
بررســی و مقایســه قیمتهای فعلی و گذشــته کالاهای اساسی نیز به 
ناتوانی ارز ۴۲۰۰ در مهار تــورم این اجناس در ســالهای اخیر اذعان 
داشته و موید این حقیقت اســت که ارز ترجیحی کمک مؤثری در این 

زمینه به قشر متوسط و ضعیف جامعه نکرده است.
برای مثال قیمت مرغ در سال ۱۳۹۶ و قبل از تولید سیاست ارز ۴۲۰۰ 
تومانی به طور متوسط ۷.۴۰۰ تومان بود، در حالی که این رقم در سال 

جاری به حدود ۳۰ هزار تومان رسیده، یعنی ۴ برابر شده است.

جزئیات نحوه رسیدگی به اطلاعات پولی و مالی 
مودیان مالیاتی

بر اســاس اطلاعیه اتاق اصناف ایران، نحوه بررســی و رســیدگی به 
اطلاعات پولی و مالی واصله از جمله تراکنــش بانکی مودیان مالیاتی 
اعلام شــد.به نقل از اتاق اصناف ایران با توجه به بخشنامه سازمان امور 
مالیاتی کشور در مورد »نحوه بررسی و رســیدگی به اطلاعات پولی و 

مالی واصله از جمله تراکنش بانکی«، اطلاعیه ای صادر کرد.
بر اســاس اطلاعیه ، نظر به برخی از اعتراضات واصله در خصوص نحوه 
رســیدگی به تراکنش های بانکــی و به منظور تکریــم مودیانی که در 
موعد مقرر نسبت به تســلیم اظهارنامه مالیات بر درآمد اقدام کرده اند 
و لزوم عدم ورود به مواردی که امکان دسترســی به حساب های بانکی 
برای ادارات امور مالیاتی وجود داشــته اســت و همچنیــن مبنا بودن 
اظهارات مکتوب مودیان )مادامی که اســناد و مدارک مثبته ای دال بر 
خلاف اظهارات یاد شــده به دست نیاید(، مقرر شــده است که ادارات 
امور مالیاتی از رسیدگی به تراکنش های بانکی سال های ۱۳۹۷ و قبل 
مربوط به سنواتی که مودیان مذکور اظهارنامه خود را تسلیم کرده و تا 
تاریخ صدور این بخشــنامه، تراکنش مذکور رسیدگی و منجر به صدور 

برگ تشخیص مالیات نشده است، اجتناب کنند.
همچنین این ادارات، اطلاعات تراکنش های بانکی مربوط به این دسته 
از مودیان را جهت پالایش مجــدد و مطابقت با تمامی اطلاعات موجود 
در بانک های اطلاعاتی سازمان به معاونت فناوری سازمان )دفتر علوم 

داده های مالیاتی( ارسال کنند.
جلوگیری از ورود به امر حسابرســی تراکنش های بانکی در موارد غیر 
ضروری، مستند ســازی گزارش های رسیدگی با اســتفاده از شواهد 
کافی و قابل اطمینان، پرهیز از حدس و گمان تعیین شغل مودی بدون 
وجود مستندات، پذیرش اظهارات مکتوب مودیان در خصوص ماهیت 
هر یک از تراکنش های بانکی ســال ۱۳۹۷ و قبل از آن )در صورتی که 
اســناد و مدارک مثبته ای دال بر خلاف اظهارات مودی به دست نیاید( 

در رسیدگی به تراکنش های بانکی مورد تاکید است.
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اصلاح سه رابطه در نظام بانکی

مثلث بانک، مردم، دولت در بانک مرکزی 
باز تعریف می شود

محمدحسین ســیف اللهی مقدم  در پرداخت 
تسهیلات، ترویج و توسعه سازوکارهای فرهنگ 
قرض الحســنه حائز اهمیت است چراکه اینگونه 
سیاســت های اعتبــاری نباید جنبــه تکلیفی و 

تحمیلی و بار بر شبکه بانکی به خود بگیرد.
 همانطور کــه صالح آبادی بارهــا و از ابتدای آغاز 
فعالیتش در کســوت ریاســت کل بانک مرکزی 
بارها تأکید کرده اســت محورهــای اصلاح نظام 
بانکی بر روی ســه رکن اصلی یــا همان اصلاح 
رابطه دولت بــا بانک ها و بانــک مرکزی، اصلاح 
رابطــه بانک مرکــزی بــا بانک هــا و بانک ها با 

مشتریان را استوار شده است.
اگر حلقه نخســت ارتباط و ارائه خدمات را صف 
بانک ها و یا نقاطی در بانکــداری الکترونیک که 
همان ارائه خدمات به مشــتریان است به حساب 
آوریم، آنگاه اصــلاح رابطه بانک ها با مشــتریان 
اهمیت دو چندان می یابــد و در این زمینه اصلاح 
رابطه بانک و مشتری از ســوی هر دو رکن امری 
اجتناب ناپذیر بــه نظر می رســد و باید فرهنگ 
اعتباری و همچنین نوع نگاه به نحوه تســهیلات 

دهی از وثیقه گیری به اعتبارسنجی تغییر کند.
در صورتــی که بخواهیــم نگاهی جامــع به این 
مهم داشــته باشــیم، می توان این موضوع را در 
ارتقای نظام تأمین مالی خرد مشــتریان حقیقی 
و توســعه شــمولیت مالی دانســت، در تعریفی 
عمومی شــمولیت مالی به معنــای ارائه خدمت 
مالی ارزان قیمت به بخش کــم درآمد یا کم بهره 
مند جامعه. برهمین اساس خدمات و محصولات 
مالی شــامل مواردی همچون »داشــتن حساب 
بانکی«، »امــکان پس انداز و ســرمایه گذاری«، 
»اخذ اعتبار« و »خدمات بیمــه ای )به ویژه بیمه 

عمر(« است.
تحقیقات نشان می دهد، شمولیت مالی در سطح 
خرد منجر به دسترســی به حســاب پس انداز، 
باعث افزایش پس انداز در جامعه شــده و سرمایه 
گذاری، مصرف و درآمــد را تحت تأثیر می گذارد 
و دسترســی به اعتبارات به افزایش کارآفرینی و 
کاهش فقر منجر می شــود. در ســطح کلان نیز، 
ارتباط مســتقیم بین شــمولیت مالی و افزایش 
درآمــد ملــی و نیز توســعه اقتصــادی، عدالت 

درآمدی می انجامد.
البتــه در مبحث شــمولیت مالی، ســوی دیگر، 
ارتقای ســواد مالی و مباحثی همچــون دانش 
خدمــات و محصولات مالی و آگاهی بخشــی در 
خصوص اخذ اعتبار و ظرفیت اعتباری اســت. در 
این مســیر در حال حاضر اصــلاح و ارتقای نظام 

اعتبارسنجی مشــتریان و اصلاح سازوکار وثیقه 
گذاری مشتریان و توسعه ســازوکارهای اعطای 
تسهیلات قرض الحسنه، توســعه خدمات مالی 
قابل ارائــه از طریــق بانکــداری الکترونیک در 

دستور کار بانک مرکزی است.
براساس آنچه اشاره شد، بانک مرکزی به عنوان 
سیاســت گذار پولی و بانکی و بــه موجب قانون 
بودجه ۱۴۰۱ و نیز براســاس اعطای تسهیلات 
قرض الحســنه همچــون ازدواج، فرزندآوری 
و غیره را به شــبکه بانکی ابلاغ کرده اســت، اما 
آنچه حائز اهمیت اســت ترویــج فرهنگ قرض 
الحسنه اســت چراکه اینگونه سیاست ها نباید 
جنبه تکلیفــی و تحمیلی و بار بر شــبکه بانکی 
به خود بگیرد، بلکه ضروری اســت تلاش شــود 
سازوکارهای توسعه تســهیلات قرض الحسنه 
و فرهنگ آن بهبود یابــد. چراکه در نهایت محل 
منابع بســیاری از این تســهیلات از محل ۱۰۰ 
درصد مانده ســپرده های قرض الحســنه و ۵۰ 
درصد ســپرده های قرض الحسنه جاری شبکه 

بانکی به حساب می آید.
اگر تمام منابعی که برای اعطای تسهیلات قرض 
الحســنه در نظر گرفته می شــود، تنها از مانده 
سپرده ها تأمین شــود، می توان انتظار داشت که 
مشکلی در شــرایط اقتصاد کلان و بازار پول پدید 
نیاید. لذا باید این نکته را نیز در نظر داشت که یکی 
از نقش های نظام بانکی واسطه گری وجوه است 
و تأمین تســهیلات تکلیفی از محل سپرده های 
مردم می تــوان در نهایــت منجر به اســتقراض 
بانک هــا از بانک مرکزی، خلــق نقدینگی و تورم 
شود. لذا در نظر گرفتن سازوکارهایی برای بهبود 
اعطای تسهیلات قرض الحسنه، موضوع دیگری 
اســت که باید در دســتور کار بانک مرکزی قرار 

گیرد.
براین اســاس در اســفند ماه ســال گذشته بود 
که بانک مرکزی در راســتای توســعه خدمات 
الکترونیکی، برنامه ها و راهبرد ویژه ای را تدارک 
دید و دستورالعمل ارائه غیرحضوری خدمات به 
مشتریان بانک ها را به بانک ها ابلاغ کرد. برهمین 
اســاس و در چارچوب راهبردهای بانک مرکزی 
برای توســعه ارائه خدمات بانکــی غیرحضوری 
به مردم، بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی 
می توانند بخــش قابل ملاحظــه ای از خدمات 
پایه بانکــی از قبیــل افتتاح انواع حســاب های 
بانکی ریالی غیر از حســاب سپرده قرض الحسنه 
جاری؛ اعطای هرگونه ابزار پذیرش؛ اعطای انواع 
ابزارهای پرداخت؛ اجاره صندوق امانات؛ اعطای 

تسهیلات قرض الحســنه و نیز اعطای تسهیلات 
در زمینه هایی نظیر ســاخت، خریــد و یا تعمیر 
مســکن و یا خرید کالاهای ضروری نظیر خودرو 

را به صورت غیرحضوری ارائه کنند.
این اقدام از ســوی دیگــر یــک گام رو به جلوی 
برای توســعه شــمولیت مالی از طریق خدمات 
غیرحضوری و الکترونیکی در نظام بانکی در نظر 

گرفته شد.
 البته نــگاه بانک مرکــزی به تســهیلات قرض 
الحســنه و غیرحضوری شــدن دسترسی به آنها 
تکمیل کننده پازل توسعه سازکار قرض الحسنه 

و نیز شمولیت مالی در کشور است.
در کنار مواردی که پیشــتر به آنها اشــاره شد، 
اصلاح نظام اعتبارســنجی نیز از جمله مواردی 
اســت که برای ارائه خدمات آن هــم به صورت 
غیرحضوری مدنظر قرار می گیرد و از سوی دیگر 
موجب می شود تســهیلات هدفمند، نظام مند و 
با نظارت بیشتر به مشتریان شــبکه بانکی اعطا 

شود. 
به بیان بهتر نظارت بر مصرف صحیح تســهیلات 
به واســطه این امر و زیرســاخت هایی همچون 
ســامانه ســمات ارتقا می یابد و می توان انتظار 
داشــت که تســهیلات به هدف اصابت کنند. لذا 
»دســتورالعمل اجرایی اعطای تسهیلات خرد« 
در اردیبهشت ماه سال جاری پس از فراز ونشیب 
های بســیار به شبکه بانکی ابلاغ شــد. در همان 
زمان نیز بانــک مرکزی عمده تریــن دلیل برای 
ابلاغ بخشنامه یاد شده را تسهیل دسترسی آحاد 
جامعه به خدمات پولی و بانکــی و به تعبیر دیگر 

توسعه شمول مالی عنوان کرد.
کوتاه ســخن آنکه حلقه مفقوده اصــلاح رابطه 
بانک ها با مشتریان را شــاید بتوان در همان سواد 
مالی جســت وجو کرد. امری که دســتگاه های 
نظارتــی و رگولاتور همچون بانــک مرکزی باید 
نقــش پررنگ تــری را در آن ایفا کننــد، چراکه 
شــهروند آگاه و دارای دانش بانکی و پولی قاعدتاً 
باید رفتار ســرمایه گذاری منطقی تری را از خود 
نشان دهد و در همان حال مشتری خوش حساب 
تری برای نظام بانکی باشــند که می تواند با رفتار 
صحیح اعتباری خود به اصلاح رفتار شبکه بانکی 
کمک کند. بــا این وجود هیــچ گاه نباید از نقش 
متغیرهای کلان اقتصــادی و پیش بینی پذیری 
اقتصاد غافل شد این مهم ضرورتی است که منجر 
به تصمیمات آتی مشــتریان نیز می شود و آن را 
باید در دو رکن دیگر اصلاح نظام بانکی جســت 

وجو کرد.

توسعه صادرات

  در تمامی شعب این بانک، چک 
تضمین شــده، مانند چک بین 
بانکی به درخواســت مشتری و 
صاحب حســاب و توســط بانک 
صادر می شــود و خود بانک نیز 
پرداخت مبلغ معیــن را در زمان 

سررسید، تضمین می کند.
صادرکننــدگان چــک هــای 
تضمیــن شــده، بایــد از انجام 
معامله خــود اطمینان داشــته 
باشــند، زیرا زمانی کــه این نوع 
چک صادر می شــود، براســاس 
ماده ۲۴ قانــون اصلاحی صدور 
چک، صادر کننــده فقط تا یک 
ماه، فرصت درخواست ابطال آن 

را دارد.
چک تضمین شــده، کــه بانک 
صــادر کننــده، اعتبــار آن را 
تضمین مــی کند، معمــولا به 
صورت رمزدار صادر می شــود. 

براســاس قانون جدید 
اصلاحی چک تضمین 
شده ۱۴۰۰، صدور این 
قبیل چک هــا در وجه 

حامل ممنوع است.
تحویــل  و  صــدور 
ی  چک هــا

تضمین شده توسط بانک ها به 
مشتری، صرفاً از طریق سامانه 
الکترونیکی  یکپارچــه  صدور 
چــک )صیــاد( امکان پذیــر 
بــوده و مســتلزم تکمیل برگه 
درخواســت توسط متقاضی در 
شعبه بانک در حضور متصدی 
بانکی، درج مشخصات هویتی 
و شماره حســاب گیرنده روی 
چک تضمین شــده و نیز ثبت 
علت درخواســت صدور چک 
مذکــور در ســامانه »صیاد« 

خواهد بود.

مبلغ چک  پرداخــت 
توسط  تضمین شــده 
بانــک صرفــاً در وجه 
و بــه شماره حســاب 
که  )ذینفع(  گیرنــده 
مشــخصات وی روی 
چک تضمین شده درج 
گردیده است، امکان پذیر بوده و 
ظهرنویســی بــرای انتقال چک 

تضمین شده فاقد اعتبار است.
ابطــال چــک تضمین شــده به 
درخواســت متقاضــی، وکیل یا 
نماینده قانونی وی بــا ارائه اصل 
چــک جهــت واریز وجــه چک 
به حساب متقاضی، بدون نیاز به 
)ذینفع(،  گیرنده  ظهرنویســی 
صرفاً تا یــک ماه پــس از صدور 
آن توســط بانــک صادرکننده 

امکان پذیرخواهد بود.
چــک  مفقــودی  فــرض  در 

تضمین شــده، مراجعه متقاضی 
و گیرنــده )ذینفــع( بــه بانک 
صادرکننــده ضرورت داشــته 
و تکمیــل و امضــای برگه اعلام 
مفقــودی چک تضمین شــده و 
تعهدنامه عــدم ادعا نســبت به 
چــک مفقود شــده بــه منظور 
درخواست نســخه المثنی چک 

الزامی است.
چــک  جعــل  صــورت  در 
تضمین شده یا اســتفاده از چک 
تضمین شــده مجعــول، علاوه 
بــر مجازات های قانونــی مقرر، 
محرومیت ۲ تا ۶ ســال از گرفتن 
چک تضمین شده به حکم دادگاه 

پیش بینی شده است.
امکان صدور چک تضمین شــده 
در ســامانه صیــاد از تاریخ ۲۵ 
اردیبهشــت ماه در تمامی شعب 

بانک توسعه صادرات فراهم شد.

چگونگی صدور چک تضمینی در سامانه صیاد بانک توسعه صادرات

تورمبانک


